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Realism 
politic

A înțelege comandamentele epocii, a 
evalua în permanență cu luciditate eve
nimentele politice, a gîndi activ și în 
perspectivă, ca în jocul de șah, fiecare 
gest ți fiecare afirmație cu carac
ter politic, ți a acționa numai cînd 
ecuațiile dau drept de certitudine u- 

hotărîri, reprezintă adevărata ma
turitate, realistă, a mișcării politice.

Noi, aici, în patria noastră socialistă, 
am învățat să gîndim în permanentă con
sonanță cu fiecare moment important al 
vieții politice și sociale, integrîndu-ne 
pînă la absorbție definitivă, telurică, ma
rilor adevăruri, hotărîrile de partid, pen
tru că ele sînt emanația cea mai de preț 
a națiunii, a unei națiuni cu o imensă 
istorie de veghe și jertfă.

Nu explozia suprarealistă a unor sen
timente și idei perene, într-un limbaj 
demn de capodopere „Da-Da" sau de 
„cuvinte încrucișate", are eficiență poli
tică, oricît de reale și juste ar fi ele în 
intenții. Ci un realism lucid, conectat la 
complexul de fenomene politice și sociale 
interne ți internaționale, în scopul afir
mării marilor idei cu eficiența și finali
tatea premeditate în laboratoarele vieții 
noastre politice și sociale.

Dezbaterile de idei, clarificările ideo
logice, în procesul de făurire a noii so
cietăți socialiste, care absorb preo
cupările studenților și le dinamizează 
imaginația și cultura, sînt manifestări ale 
spiritului scrutător al generațiilor care 
vin, și care nu recunosc adevărurile pre
fabricate, absolute I Dar aceste dezbateri 
«A un caracter cerebral, intelectual, dis
cuțiile se desfășoară argumentat și coor
donat dialectic, dînd acestei activități po-
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„Crede

Și nu 
cerceta"!

Un regulament 
care nu mai e 
de mult în regulă !

Actualul regulament privind orga
nizarea și funcționarea cercurilor știin
țifice studențești, deși elaborat în urmă 
cu numai doi ani, conține numeroase 
prevederi anacronice, reflectînd o con
cepție de mult depășită asupra muncii 
de cercetare.

în aceste condiții, chiar principiile 
juste care sînt puse la baza muncii 
de cercetare științifică a studenților își 
pierd din fermitate, sînt aplicate ana
poda de catedre și de îndrumătorii ști
ințifici, ducînd la dezorientarea studen
ților și, uneori, chiar la stingerea defi
nitivă a interesului acestora pentru cer
cetare.

Așa după cum se subliniază în Di
rectivele C.C. al P.C.R. privind dez
voltarea învățămîntului, întreaga ac
tivitate instructiv-educativă conținută 
în procesul de învățămînt trebuie să 
tindă spre formarea și perfecționarea 
gîndirii creatoare a viitorilor specia
liști.

Or, potrivit recomandărilor regula

mentului mai sus amintit, principala 
pondere în activitatea cercurilor știin
țifice ar trebui să o reprezinte, între 
altele, deprinderea studenților de a con
fecționa ierbare, insectare, colecții de 
roci, animale și păsări împăiate, întoc
mirea de rezumate sau recenzii ale unor 
lucrări de specialitate.

Oare ce utilitate practică poate avea 
pentru un student modern, pentru un 
om care trebuie să învețe să gîn- 
dească, să-și folosească imaginația în 
mod creator, această muncă meca
nică de acumulare a unor date care, 
în stadiul actual și mai ales în pers
pectiva științei și tehnicii moderne, e 
și va fi tot mai mult încredințată creie- 
relor electronice ?

La recentul Seminar național al cer
cetării științifice studențești, unde și-au 
susținut lucrările cei mai talentați și 
mai pasionați dintre cercetătorii stu
denți, a domnit spre surprinderea noas
tră, apatia, cunoscută din ședințele de 
referate obișnuite. Cu excepția ședințelor 
festive, sălile unde s-au ținut comuni
cări au fost animate mai mult de pre-

Ovidiu PĂUN
Dormi colega, dormi in pace, țara cărturar te face...(Continuare in pagina a 4-a)



PRO DOMO

Dilema studentului in fața 
proiectului de diplomă: 
săaleagăsausă primească!

Spre satisfacția noastrâ, sesizarea 
publicată în numărul trecut al revis
tei referitoare la modul defectuos de 
a se repartiza temele lucrărilor de 
diplomă la Facultatea de energetică 
din Institutul politehnic București a 
format de îndată obiectul unei dis
cuții în cadrul consiliului profesoral al 
facultății amintite. Promptitudinea cu 
care s-a răspuns unei cerințe strin
gente a studenților din anul V de
monstrează deopotrivă solicitudinea 
conducerii facultății față de preocu
pările studenților și convingerea a- 
cesteia că problema lucrărilor de di
plomă poate fi soluționată mai bine 
în spiritul exigențelor impuse de Di
rectivele C.C. al P.C.R. cu privire la 
dezvoltarea continuă a învățămîntu- 
lui.

Din păcate, după cum reiese chiar 
și din aceste concluzii, nu s-a mers 
pînă la capăt în soluționarea pro
blemelor încriminate, fondul remarcii 
critice făcute de studenți rămînînd 
neatins. Criteriul de alcătuire a teme
lor în funcție de normele didactice 
ale conducătorilor de lucrări și re
partizarea acestor teme potrivit ordi
nii mediilor obținute de studenți în 
anul IV reliefează deficiențe seri
oase în pregătirea studenților pentru 
integrarea optimă în profesie.

Faptul că în ultimul an de facul
tate o problemă primordială cum este 
diploma, actul finalizării pregătirii și 
al atestării în specialitate, se rezolvă 
cvasibirocratic, fără consultarea pre
alabilă a viitorilor ingineri, este sem
nificativ pentru nivelul la care au fost 
dezvoltate aptitudinile creatoare a!e 
studenților, spiritul lor de investiga
ție, capacitatea de a gîndi inginerește. 
Că au existat asemenea anacronisme 
nu ne miră ; recentele măsuri de îm
bunătățire a procesului instructiv-edu- 
cativ vizează între altele si aseme
nea anomalii ; curios este faptul că, 
tocmai într-o astfel de problemă de 
conținut al pregătirii, spiritul impri
mat de Legea învățămîntului se a- 
firmă cu greu, întîmpinînd anumite ri
gidități de ordin subiectiv.

Din discuțiile purtate de redactorii 
noștri cu tovarășii profesor dr. inai- 
ner Gleb Drăqan, decanul facultății, 
și conf. dr. inginer Gh. lacobescu, 
prodecan, care ne-au făcut cunoscute 
concluziile de mai sus, nu am sesizat 
hotărîrea de a rezolva această pro
blemă în esența sa. Nu cîndva, în- 
tr-un viitor moi mult sau mai pufn 
îndepărtat, ci cMar acum, pentru ac
tualul an V. sînt posibile o judici
oasă definitivare a temelor proiecte
lor de diolomă și o repartizare a lor 
în funcție de opțiunea reală a stu
denților. Cînd spunem aceasta, avem 
desigur în vedere nu numai dreptul 
studenților de a-și alege acea temă 
Care să facă dovada nreoăt'rii lor 
pentru nrofesie, ci si datoria acestora 
de a căuta soluții u"or probleme strin
gente ale energeticii noastre.

De altfel, corespondentul nostru, 
exorimînd ooinia coleqilor săi, pentru 
aceasta și pleda în observațiile și su
gestiile sale. „Pentru ca această ano
malie să dispară — se sounea în co
respondenta publicată de noi — aș 
pronune ca fie<-are student să-«î ex
prime mai întîi opțiunea pentru o 
temă și în funcție de aceasta cate- 
dre'e să stabilească tem^'e, conducă
torii de proiect si locurile de prac
tică. Proredîndu-se în acest fel, e^ed 
că ar disoărea încă un inconvenient 
mult discutat la noi și anume stabi
lirea unor teme core nu au niri au
dientă nrin’re studen’i, nici iustifi-are 
din punctul de vedere al nreaătirii 
noastre efective într-o specialitate si 
al "ersoectivelor de activitate în vii
tor".

Surprinzător pentru noi, acest punct 
de vedere al studenților nu a fost 
susținut la ședința consiliului profe
soral de reprezentanții acestora : pre
ședintele asociației studenților s-a 
ilustrat printr-o tăcere „de aur*,  iar 
reprezentantul oraanîzafei U.T.C. nu 
cunoștea dotate problemei.

Es»e, așadar, necesar ca atît la 
Facuftafea de eneraetică, precum si la 
alte facultăți unde se perpetuează si
tuații similare, probleme de ma'dmă 
îmDortantă cum e aceea a finalizării 
prea*tîrii  «d nu fie rezolvate cu jumă
tăți de măsură.

redacția:

Tocmai pentru că sîntem convinși că 
nu există rețetă pentru a scrie articole 
bune, încercăm să vă propunem cîteva 
sugestii, pe care, considerîndu-le în 
esență, le-ați putea utiliza ca să scrieți 
o pagină utilă, sub raportul ideilor, 
publicabilă — evitînd deci discuțiile cu 
redactorii, în general oameni greu de 
suportat — și, ceea ce nu-i deloc de 
neglijat, remunerată.
• încercați, după oe ați scris scrisoa

rea către revistă, s-o rescrieți pe un 
număr mai mic de pagini, ideal pe ma
ximum două, bătute la mașină. Nu 
vreau să vă conving că nu știți să 
scrieți bine, ci să vă fac să descoperiți 

O invitație adresata tuturor:

„Sctieți băiieți, 
numai seiitți“

ce-ar putea însemna mai binele. (Am 
spus bătută la mașină doar în princi
piu, referindu-ne la dimensiuni).

• Dar înainte de a vă apuca de scris 
judecați cam pe cîți oameni ar interesa 
ceea ce veți scrie. Util mai înseamnă că 
trebuie să vă preocupați de fapte care 
ar interesa cel puțin pe încă un om 
în afară de dumneavoastră, cu aceeași 
intensitate. Orice scrisoare e binevenită 
in redacție, se înțelege, dar vorbim 
acum de cum se compune o pagină, 
sută la sută, publicabilă.

• Dacă vreți să începeți corespon
dența frumos, cu descrieri de natură 
sau cu alte descrieri minunate, mai 
gîndiți-vă cîteva clipe E mult mai 
bine să vă opriți la o relatare sobră și 
exactă ; că e mai bine, vă rugăm să vă 
amintiți ce articol a acționat cel mai 
sigur asupra memoriei dumneavoastră. 
Sau încercați să vă amintiți vreuna din 
descrierile frumoase citite pînă acum. 
Nu prea merge, nu-i așa ?

• Despre un lucru la care v-ați gîn-

MIGRAȚII SPRE SĂLILE CALDE
(Pe urmele sesizării unui grup de studenți ai A.S.E.}

Joi, 5 decembrie 1968. Prigonit de 
frigul de-afară, pătrund pe ușile noii 
clădiri din str. Mihail Eminescu a 
A.S.E. In holul principal insă — un val 
de aer rece mai violent decît în stradă. 
In ciuda neplăcutei senzații, încerc să 
mă supun „etichetei", mai ales că pres
tanța localului mi-o impune. Mă îndrept, 
așadar, spre garderoba de la subsol.

— Vă rog. păstrați-vă paltonul. N-aș 
vrea să vă am pe conștiință ! — mă a- 
vertizează, de undeva dintr-o șubă, o 
voce guturală.

Pricepînd aluzia, îmi înfășur și mai 
strîns fularul în jurul gitului și esca
ladez scările elegante către etajul 1. 
Aceeași senzație de răceală în crește
re, pe care nu reușește să mi-o spul
bere nici zbirnîitul vesel al soneriei. 
Din sălile situate de o parte și de alta 
a coridorului, studenții ies în pauză. Le 
descifrez greu fețele ascunse în gule
rele paltoanelor. Sub băștile și căciu- 
lițele pe urechi, vagi perciuni, zulufi 
și cozi în destrămare. Dintr-un capăt 
într-altul aud parcă o clănțăneală ge
nerală de dinți. Poate-i numai o păre
re. Să fie oare lipsa caloriferelor de 
vină ? îmi sună in minte ceva ca un 
refren, citit undeva intr-o carte sau 
intr-o scrisoare: „coridoarele de la 
toate etajele (exceptînd foaierele) nu 
au calorifere, ceea ce face ca studenții 
și studentele să-și consume pauzele 
încotoșmănați în paltoane și căciu- 
lițe“...

îmi amintesc de un principiu învățat 
cindva la Fizică : „Un eurent de aer 
rece care trece..." Deci, sus, cît mai 
sus ! Cred că am ajuns astfel pe la 
etajul 3, n-am avut timp să mai soco
tesc. Descind in sala de eurs 1202, care 
mă primește eu ușile deschise. Caut 

dit azi, scrieți mîine. în nici un caz 
poimîine

• Nu fiți nervoși dacă nu apare din 
„primul foc“ și corespondența dumnea
voastră. Are din ce în ce mai multă 
șansă să apară a doua. Sau a treia. în 
fond, important e pentru cine scrieți, 
cui folosește scrisul și apoi faptul că 
dumneavoastră sînteți acela ce o face.
• Este bine primită și remunerată, 

ca la cinematografie, orice idee valo
roasă de articol, anchetă, reportaj. Asta 
înseamnă că dacă ne semnalați un fapt 
semnificativ, o întâmplare veselă sau 
tristă, lucruri legate de învățămînt, de 
viața politică din facultatea dv„ de 

cultură și în general de tot ce e stu
dențesc, fie chiar și „numai în trei 
rînduri", deveniți autor cu orgoliu plin 
și stat de plată ca oricare altul.

• Totul e să începeți! Dacă aveți ne
dumeriri sau, dimpotrivă, vi se pare că 
știți prea multe, scrieți-ne. Dacă sînteți 
student în București, treceți pe la re
dacție, în fiecare dimineață și, în ge
neral, în fiecare luni între orele 
17—20.

Adresa noastră e următoarea : da in
tersecția Bulevardului Gh. Gheorghiu- 
Dej (fost 6 Martie) cu str. Brezoianu. 
E o intrare destul de complicată, dar 
dacă urcați la etajul II, prin intrarea 
de pe strada Brezoianu 13, nu se poate 
să nu ne găsiți.

Am scris toate acestea pentru a vă 
convinge că puteți deveni lesne ziarist. 
Sîntem convinși că o doriți. Prin ur
mare, 50% din șanse sînt de partea 
dv. Pentru restul de 5O°/o contați pe 
ajutorul nostru.

Deci, „scrieți băieți, numai scrieți".

să discut cu studenții de aici, pe care-i 
bănuiesc printre bănci. Imposibil : in 
locul lor, numai paltoane, paltoane, 
paltoane, strinse unele in altele. Ma
nechine ? Trupuri congelate ? O, nu ! 
Un murmur implorant, străbătind par
că prin ceață, imi ajunge in urechi: 
„de o săptămînă de zile la această sală 
s-a spart un geam. Neluîndu-se nici o 
măsură de înlocuire a lui, noi conti
nuăm a ne ține cursurile în frig și 
curent..." Adică : „Ave Caesar, morituri 
te salutant!“...

Mă depărtez grăbit. Dar se vede 
treaba c-am pășit și-aici cu stingul. 
Volens-nolens, mă trezesc părtașul unei 
„migrații" in plină iarnă: o grupă a 
anului III — Economia producției, pă
răsea „in corpore" sala 1205 unde avea 
seminar, indreptîndu-se spre alte... săli 
mai calde. Căci, după mărturisirea unui 
student, „de aproape 3 (trei) săptămini 
unul din geamuri a căzut; l-au spart 
tencuitorii de Ia fațadă".

In dreptul sălii 1207, citeva studente 
din anii mai mari, îmbrăcate ca de 
promenadă, mă „acostează" cu aplomb 
M-au văzut înconjurat de colegii lot 
din celălalt an și m-au luat drept „to
varășul de la administrație" : „De ce 
vă jucați cu sănătatea noastră ? De cc 
nu ne reparați geamurile ?“ îmi iau 
rolul în serios și caut să le liniștesc. 
Intru in sala lor și le fac o mică de
monstrație de grijă. încerc să închid 
geamul, care mi se părea numai cră
pat. Dar geamul nu se elintește. A în
țepenit între pervazurile de fier, care 
■-au cam deplasat. Constat la mijloc 
și ceva mortar solidificat. „Vă rog, nu 
vă impacientați, vă trimit imediat 
geamgiul". N-a fost, desigur, decît un 
subterfugiu de a scăpa eu fața curată..

(Urmare din pagina 1)
litice și ideologice studențești imaginea 
unui adevărat forum al mișcării de idei 
contemporane.

In acest context viu, studenții își for
mează și își afirmă concepția materialist*  
dialectică, spiritul lor militant.

Nu lipsa de realism, acțiunile negîndi- 
te, neelaborate, care neagă de dragul de 
a nega, care eșuează și pot compromite 
idei majore, ne caracterizează, ci 
maturitatea adeziunii active, organi
zată, pe baza ideilor marxism-teninismului, 
însușite și aplicate creator, cu generozitate 
și umanism, de către Partidul Comunist 
Român, partid care mobilizează și dina
mizează forțele progresului într-o coeziu
ne de idei și sentimente indestructibilă. 
A crede în politica lucidă și vizionară a 
partidului înseamnă a-ți Însuși exact și 
concret imaginea societății noastre și <s 
înțelege realist, de la etapa la etapă, exi
gențele luptei pentru construirea socialis
mului, subordonînd întîmplarea necesității 
eu conștiința trează a viitorului. Congresul 
al IX-lea al P.C.R. și Conferința Națională? 
a partidului reprezintă dimensiunile unei 
asemenea etape dialectice ale evoluției 
noastre economice, politice și sociale, 
care avi prefigurat coordonatele prezen
tului și viitorului socialist, care dau cer
titudini înalte, istorice, finalității superioa
re a luptei noastre de zi cu zi. Și astfel 
noi, contemporanii propriilor noastre rea
lizări, avem prilejul să ne bucuram, în 
procesul elaborării societății de mîine, de 
fructele victoriilor noastre.

In acest sens, în ansamblul mișcării 
studențești internaționale, studenții ro
mâni reprezintă un detașament realist, 
matur și activ, care înțelege comanda
mentele politice și sociale^ ale epocii și 
este angajat organic în lupta pentru iz- 
bînda socialismului și comunismului în 
România, strîns unit în jurul partidului, al 
Comitetului său Central, al tovarășului 
Nicolae Ceaușescu, cu forța de coeziune 
pe care numai conștiința acestui nobil 
ideal ți-o conferă.

N-am găsit, bineînțeles, nici un 
geamgiu, deși cică ar fi existat unul 
„clandestin". L-am găsit în schimb pe 
mecanicul-fochist, chiar acolo jos, în 
sala cazanelor. Dar n-a fost chip să 
stăm omenește de vorbă căci, în fața 
vilvătăilor, am avut impresia că mă 
aflu intre poluri : din față mă bîntuia 
polul sud, iar din spate polul nord...

Și nu știu cum s-a făcut după aceea 
că am ajuns la tovarășul director admi- 
nistrativ-economic, în clădirea centrală. 
Ei da, aici cald, cald, atmosferă îmbie
toare. Singura notă contrastantă, cite 
un student ori studentă venind, zgri
buliți și înfofoliți, să rr'sme cu onor 
că în sala cutare sau cutare din noul 
pavilion... L-am întilnit aici și pe ingi- 
nerul-șef al serviciului tehnic al insti
tutului. Credeam că o voi brodi „tare" 
cu proasta recepționare a recentului 
local. Dar de unde ! Kecepționarea pro- 
priu-zisă nici nu s-a făcut, iar cît pri
vește lipsurile existente... ele sînt în 
curs de remediere. Aflu că multe de
ficiențe sint „vicii" de proiect, că în
tregul ansamblu urmează să fie pus 
complet la punct in trei etape, că de 
curind s-a luat măsura ca... Toate a- 
cestea mi-au fost confirmate și întărite 
și de către unul dintre tovarășii pro
rectori ai A.S.E.

Edificat, am părăsit institutul, trecînd 
din nou pe str. Mihail Eminescu. Și, 
ciudată coincidență, prin fața noii și 
impunătoarei clădiri patrula un geam
giu ambulant, strigind de zor : „Geam
giu’, geamgiuuu’ ! Hai să vă pun gea
muri U." Pasă-mi-te, știa el bine ce 
știa...

Ion SEGĂRCEANU
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A
De rerum naturae

aCONVORBIRIB

Profesorul ALEXANDRU BORZA este unul din
tre ctitorii Universității clujene. Exact cind înre
gistrăm aceste rinduri, la 2 decembrie 1968, se 
împlinea o jumătate de secol de la spontanul 
conciliu al dascălilor ardeleni care participaseră 
în ajun la adunarea de la Alba Iulia, iar acum 
se opriseră o zi ca să hotărască destinul școlii 
românești. Printre ei se număra și tinărul — pe 
atunci — profesor al Școlii de fete din Blaj.

— De la bun început, am hotărît să dăm viitoa
rei universități a Clujului un caracter academic.

Am creat, deci, o comisie de selecționare for
mată din glorii ale științei românești cu audiență 
și peste hotare, precum Marinescu, Babeș, Guști, 
Țițeica, Longinescu, Manicatide, Pârvan, Mrazek, 
toți profesori la universitățile din București și 
Iași. Președinte a fost ales Sextil Pușcariu, iar 
secretar — eu. în comitet figurau doar cinci (cu 
mine, șase) profesori ardeleni (Ion Lupaș, Iuliu 
Hațieganu, Onisifor Ghibu, Iuliu Moldovan, Ni- 
colae Drăganu), și chiar aceștia mai mult ca 
propunători și consultanți. Dorința noastră era 
ca nimeni să nu ne poată imputa vreodată lipsa 
principialității academice — fapt confirmat stră
lucit în viitor.

— In afara alegerii cadrelor, care a fost rolul 
comisiei ?

— A jucat rolul unui fel de stat major al nos
tru : de aici ne elaboram strategia. Bunăoară, 
atitudinea noastră față de vechile cadre univer
sitare, față de promoțiile în curs de absolvire. 
Am decis ca, pe perioada trecerii, să dăm po
sibilitatea fiecărui absolvent să-și susțină exa
menele în limba maternă (lucru la care noi nici 
n-am fi putut visa înainte de 1918). Ca urmare, 
am hotărît aducerea și de peste hotare a unor 
profesori. In primii ani de universitate româneas
că răspunsurile se dădeau deci în română, ma
ghiară, germană, italiană, la nevoie chiar în alte 
limbi. Principalul am hotărît să fie la început 
conținutul răspunsurilor, nu însușirea limbii, pe 
care chiar românii fuseseră împiedicați pînă 
atunci s-o cultive. Totodată, am decis să dăm 
posibilitatea profesorilor vechi, care ar fi dorit 
aceasta și ar fi depus jurămînt de credință față 
de statul român, să continue să predea. De ase
menea, am invitat, tot noi, pe Racoviță și Leva- 
diti, precum și pe cîțiva profesori de limbi și li
teraturi apusene, să onoreze universitatea tran
silvană cu prezența lor.

Tn același timp, am izbutit să convingem pe 
cîțiva mari profesori bucureșteni (Pârvan, Iorga, 
Babeș, Pompeiu) să tină cursuri periodice la 
Cluj.

— Cum a evoluat (a crescut ori s-a împuți
nat ?) numărul studenților după aceste eveni
mente ?

— A crescut uimitor. Renumele profesorilor, ca 
și atmosfera europeană pe care o inspira noua 
instituție, a adus la Cluj nenumărați tineri ger
mani, maghiari, bulgari, sîrbi, cehi și slovaci.

Ochii interlocutorului octogenar se aprind și 
mai viu cind îi cerem să evoce începuturile ce
lebrei Grădini botanice din Cluj. După cum se 
știe, această moșie a naturii, întinsă pe nu 
mai puțin de 150 hectare, este una din primele 
fundații ale Universității române din Cluj, iar 
profesorul Borza este inițiatorul ei, omul prin gin- 
direa căruia au trecut locul și soarta fiecăreia 
din cele peste o jumătate milion de plante.

— Cum ați pornit la realizarea acestei operații 
titanice ?

— Cu ambiție. Văzusem în drumurile mele 
foarte multe grădini, cele mai multe insignifiante 
(cum fusese chiar antecesoarea noastră din Cluj, 
situată în parcul Miko), dar cîteva din ele ului
toare. în fiecare loc găseam cîte ceva nou, dar 
nici una din aceste minuni n-avea rotunjimea în
tregului. Atunci am conceput un plan sintetic și
l-am  înaintat Consiliului dirigent de la Sibiu. 
Locul l-am fixat pe acest deal (convorbirea se 
desfășoară in imediata apropiere a Grădinii bo
tanice) pentru că relieful variat și pîrîul ce-1 stră

bate permiteau realizarea, „copierea" unei multi
tudini de zone geografice.

— Cum s-au succedat fazele acestui șantier 
uriaș pe care-I puneați la cale ?

— Întîi a trebuit să facem formele de cumpă
rare a parcelelor în cauză. A fost o operație 
destul de complicată. Unele aparțineau deja Uni
versității (fuseseră achiziționate în același scop 
de profesorul botanist Richter), dar nu erau fo
losite decît ca terenuri de zarzavat pentru bucă
tăria clinicilor. A trebuit să mai cumpărăm cîteva 
parcele de la Episcopia unitariană, de la un 
negustor german și de la un profesor-medic, pen
tru ca lotul să fie compact. ,

A doua fază s-ar numi proiectarea și sistema
tizarea. împreună cu un excelent grădinar. Cor
nel Giirtler, originar din Kesmarok (Cehoslova
cia), am pus pe calc toate detaliile viitoarei al
cătuiri. Fără să fie titrat, colegul meu întru is
pravă colindase ca și mine Europa (mai puțin 
America) și văzuse cam ce văzusem și eu. Am 
hotărît ca — pe lîngă școala sistematică, adică 
pe lîngă strictul necesar al oricărei grădini de 
acest fel, să mai realizăm și următoarele secții : 
una geobotanicâ (răspîndirea plantelor din 
România), una biologicâ (înmulțirea și viața 
plantelor), una economică (plante utilitare) și, în 
sfîrșit, una medicinală. Totodată, pentru atra
gerea publicului, am plasat la intrare o secție de 
plante ornamentale, convinși că știința începe de 
la ochi, iar seriozitatea pornește de la distracție. 
In paralel, pe aceleași considerente, am preco
nizat grădina japoneză, vechi vis al meu, nutrit 
de pe cînd văzusem la Brooklyn ceva asemănă
tor. Sus, unde sînt astăzi serele construite în 
1960, am plănuit și pus în practică poate cel 
mai impresionant refugiu al ochiului și simțirii : 
grădina lui Pliniu, reconstituire — într-un cadru 
străjuit de un sarcofag și de un altar votiv — a 
florei cultivate de romani, așa cum a fost ea evo
cată de Pliniu al II-lea.

— Ați uitat, fiind la acest capitol — al științei 
mai îngăduitoare față de plăcerile omului — de 
bazinele de apă care, din cite știm, în 1930 stîr- 
neau admirația botaniștilor din Europa. De ase
menea, n-ați spus nimic despre Rozariu, uriașa 
colecție de trandafiri, amplasată la intrarea in 
Muzeul grădinii.

— Rozariul este urmarea colaborării cu So
cietatea de horticulturâ din Cluj și cu grădinarul 
Lințea din Timișoara. Prin donații ambițioase și 
recunoscătoare (în fiecare vară organizam o ex
poziție de flori), aceștia au creat, aproape pe ne
văzute, colecția magnifică de care vorbiți. Dar 
nu vreau să mă îndepărtez de enumerarea în
cepută. Cu mult timp înaintea acestor fericite 
concretizări apăruse problema drumurilor și a 
apei. Am lucrat cîteva zeci de luni, împreună cu 
bunii mei angajați din Mănăștur, la pavarea șo
selelor interioare, la aranjarea cărărilor de sis
tematizare și la înălțarea turnului de apă menit 
să învioreze și să ordoneze toanele micului pîrîu 
ce traversa grădina. Și, în sfîrșit, abia după 
aceea, am trecut la faza ultimă și definitivă : 
plantarea propriu-zisă, care de fapt nu încetează 
nici azi, căci mereu ne îmbogățim colecțiile prin 
schimburi cu străinătatea.

— Cu aceasta ați atins un alt capitol esențial 
al grădinii. Acela al schimburilor.

— Adevărul este că nu l-am pomenit printre 
fazele ctitoririi grădinii, tocmai pentru că e mai 
important decît toate celelalte. Și, în plus, e per
petuu. Toate celelalte faze au avut un început 
și un sfîrșit — acesta, însă, e vital, continuu și, 
prin aceasta, mai puțin senzațional.

— Ați putea să ne definiți cit mai sintetic cu 
putință planta ? V-ați petrecut o viață întreagă 
alături de ea, vă rugăm să ne spuneți învăță
mintele pe care vi le-a transmis existența ei pa
ralelă.

— Cred că e vorba de cel mai neînțeles — dar 
nu de cel mai umil — organism viețuitor, tocmai 
datorită tăcerii care îl înconjoară și domină. Nu 
putem înțelege de la început cum s-a pornit și 
cine l-a dezvoltat. Dintr-o celulă-ou se naște altă 
plantă identică, și asta la infinit. îți spui adesea 
că e zadarnică orice filozofare, în comparație cu 
aceste taine perpetue și identice. O plantă, o 
pădure, un cîmp înierbat sînt adevărate minuni 
ale naturii, care te duc la o ciudată resemnare, 
la o înțelepciune estetică, combinată cu un nu 
mai puțin ciudat practicism utilitarist. Adică, 
totul ne îndeamnă să admirăm și să studiem 
plantele, dar nimic nu ne oprește să le îngrijim 
pe cele utile, să le dăm rolurile meritate în viața 
noastră. între aceste extreme se întinde un do
meniu inefabil, unde orice divagație este inu
tilă...

— Și se mai poate trage un invățămînt din 
viața plantelor. Plantele nu au vicii, au cel mult 
ambiții (în sensul bun și constructiv al cuvintu- 
lui). Este unul din comandamentele pe care, con
știent sau inconștient, destinul dvs. l-a împrumu
tat de la ele. Vă mulțumim pentru interviu, dar 
și pentru această constatare reconfortantă.

Romulus RUSAN

13 decembrie 1918

Tragedia 
din piața 
T eatr ului 
National• •
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socialiști
La sfîrșitul anului 1918 manifestațiile și grevele munci

torilor se țineau lanț, vădind hotârîrea clasei muncitoare 
de a cuceri drepturi și libertăți democratice.

în primele rînduri ale luptei se situa muncitorimea 
bucureșteană, cu vechi tradiții revoluționare. Sediul parti
dului socialist și al sindicatelor era aproape zilnic asal
tat de lucrătorii din fabrici, ateliere și birouri. Ziarul 
„Socialismul*  din 6 decembrie 1918, sesizînd această 
stare de efervescență revoluționară, consemna că : ,,E 
duhul vremii care lucrează asupra muncitorimii, e pre
ludiul care vestește o viață mai bună și mai frumoasă 
pentru clasa muncitoare". Apogeul acestei stări de spirit 
revoluționare l-a constituit hotârîrea sindicatului tipogra
filor de a chema muncitorimea Capitalei la o grevă ge
nerală în ziua de 13 decembrie. Acestui apel de lupfă 
solidară i-au răspuns mii de muncitori din toate coifurile 
Capitalei, care se îndreptau spre sediul partidului so
cialist.

în piața Teatrului Național manifestanfii au fost întîm- 
pinați cu focuri de armă. Peste o sută de muncitori au 
căzut străpunși de gloanțe. Alte sute au fost arestați și 
torturați în beciurile poliției. în urma schingiuirilor avea 
să înceteze din viață la scurt timp, în spital, I.C. Frimu, 
militant de frunte al clasei muncitoare din România.

Exprimînd adeziunea tinerilor din școli și facultăți, 
adepți ai cauzei socialiste, activitatea revoluționară a lui 
Frimu, în cuvinte înflăcărate, tînărul student Pinat grăia: 
„S-a stins un adevărat apostol în cea mai mare putere a 
cuvîntului, pe care noi tineretul, studenții, îl deplîngem 
sub steagul Internaționalei. Frimu a muncit toată viața 
pentru idealul socialist. între spital și groapă el a văzul 
că victoria muncitorimii se apropie. El a muncit dezin
teresat, a luptat ca să înceteze martirizarea trupească a 
muncitorilor din care decurg toate inegalitățile omenești, 
A murit un erou, dar să nu ne descurajăm I Trăiască so
cialismul !".

înscriindu-se ca un puternic act de acuzare la adresa 
regimului burghezo-moșieresc. masacrul din piața Tea
trului Național, prigoana antimuncitorească ce i-a urmat, 
nu au putut să înspăimînte clasa muncitoare, lupta ei 
pentru progres social. în ciuda terorii, combativitatea 
revoluționară a proletariatului a crescut.

Acei tineri studenți cu vederi socialiste s-au cuprins în 
mod firesc și mai mult în lupta clasei muncitoare pentru 
un trai mai bun, pentru libertăți democratice. Această 
realitate a fost surprinsă într-o scrisoare a studenților 
socialiști către colegii lor din lași : ,,/deea socialistă se 
întinde peste tot și prinde rădăcini adinei în conștiințe. Noi, 
care încă din liceu ne-am adăpat de la școala marxistă 
și ne-am hrănit entuziasmul în contactul cu mișcarea cin
stită a proletariatului... facem școală socialistă..."

Ideile înaintate ale mișcării socialiste au animat pe 
mulți tineri de pe băncile facultăților în perioada plină 
de frămîntări și mișcări revoluționare din anii 1918—1921. 
Prezența lor o sesizăm în presa democrată și muncito
rească, în conferințele ținute în zilele de duminică după 
masă la „Cercul Tineretului Muncitor", alături de toți 
tinerii din fabrici, ucenici și elevi.

Crearea partidului marxist-leninist al clasei noastre 
muncitoare în focul luptelor de clasă din anii avîntului 
revoluționar, în mai 1921, și a Uniunii Tineretului Comu
nist vor marca o nouă etapă în răspîndirea celor mai 
înaintate idei în rîndurile tineretului studios.

împlinirea visurilor înaintașilor noștri, vis și al celor 
ce au căzut răpuși de gloanțe la 13 decembrie 1918, con
stituie cel mai înalt omagiu pe care poporul român; 
constructor al socialismului, îl aduce tuturor eroilor cla
sei muncitoare.

Gh. SBÎRNÂ 
asistent universitar
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(Urmare din pagina 1)
zența profesorilor decît de a studen
ților ; am asistat astfel la un semi- 
examen în cadrul căruia referenții își 
prezentau lucrările unui coleotiv de 
examinatori, în majoritate cadre didac
tice.

întrebările și discuțiile au aparținut, 
de asemenea, în marea lor majoritate, 
cadrelor didactice.

Sub acest aspect însemnat al său, se
minarul n-a reușit să polarizeze in
teresul cuvenit, cu toate că marea ma
joritate a lucrărilor prezentate au ri
dicat probleme interesante, au propus 

cercetare e studiată și în timpul prac
ticii numai cînd ea coincide cu lucrarea 
de diplomă, ceea ce se întîmplă destul 
de rar.

Intre necesitate 
și întâmplare

Modul în care încă se mai face cer
cetarea științifică în institutele de în- 
vățămînt superior ne îndreptățește să

Posibile 

configurări
Din confruntarea ideilor mai multor 

cadre didactice cu experiență în munca 
științifică, precum și ale numeroșilor 
studenți cu care am discutat au reieșit 
cîteva propuneri care, aplicate, credem 
că ar putea aduce o îmbunătățire sub
stanțială a cercetării științifice studen
țești. Le supunem aici discuției opiniei 

specialitate, în ale căror sarcini să exis
te și aceea de a trimite observatori la 
sesiunile de comunicări științifice ale 
studenților.

• Să fie facilitată pătrunderea stu
denților la fondurile de documentare 
ale institutelor de cercetări, să li se 
creeze posibilitatea de acces în labo
ratoarele uzinale.

• Să fie înlăturate temele vechi sau 
lipsite de legătură cu practica, să fie 
stabilită o tematică orientativă de 
stringentă actualitate ; să fie stimulată 
inițiativa studenților în a propune și a 
alege teme de cercetare care să fie pe

„Crede și nu cerceta !
Meandrele cercetării științifice studențești

Importanța muncii de cercetare științifică în contextul evolutiv al vieții 
contemporane, ponderea crescîndă care i se acordă în sistemele de învățămint 
din diverse țări avansate în acest domeniu, cerințele sporite ale producției au 
impus, pe plan național, crearea Consiliului Național al Cercetării Științifice, 
organ aflat sub directa îndrumare a Comitetului Central al partidului și a 
Consiliului de Miniștri. Motive identice au determinat acordarea unei aten
ții sporite muncii de cercetare științifică din institutele de învățămint supe
rior, implicit cercetării științifice studențești.

Din păcate, atenția deosebită de care se bucură cercetarea studențească pe 
plan central, reflectată, între altele, și de apariția sub redacția U.A.S.R. a celor 

două ediții ale Buletinului științific studențesc, nu a fost răsplătită prin efor
turi corespunzătoare din partea institutelor, a conducerilor acestora și a con
ducerilor facultăților, a asociațiilor studenților.

Cercetarea științifică studențească vegetează din pricina unor deficiențe 
de concepție și de conținut pe care revista noastră le-a sesizat și cu alte . 
ocazii, fără a primi cuvenitele răspunsuri din partea Ministerului învățămîn- 
tului și a altor instituții vizate.

Ne facem datoria de a semnala din nou unele dintre cele mai grave de
ficiențe care o țin în Ioc și de a propune cîteva din măsurile pe care le con
siderăm utile pentru o redresare a situației.

soluții originale și eficiente, iar orga
nizatorii au fost, de asemenea, la cel mai 
înalt nivel.

Indiferența conducerilor unor insti
tute și facultăți face ca o serie din 
prevederile utile ale actualului regula
ment de funcționare a cercurilor știin
țifice să fie inoperante. Astfel, sînt 
quasiinexistente cazurile de studenți 
atrași în colectivele de cercetare știin
țifică ale cadrelor didactice în cadrul 
planurilor de cercetare științifică ale 
catedrelor. Ei nu sînt atrași în aceste 
colective nici măcar pentru efectuarea 
unor lucrări de documentare, deci le e 
cu atît mai străin accesul la munca de 
Concepție.

Se mai prevede posibilitatea ca în ca
drul cercurilor științifice din institu
tele tehnice să fie înființate birouri 
studențești de proiectări pentru rezol
varea unor teme tehnice propuse de 
întreprinderi.

~ înființarea unor astfel de birouri, care 
să pună studenții în fața unor proble
me concrete, ar fi putut avea numeroase 
efeate pozitive, constituind în același 
timp un valoros laborator al practicii 
de cercetare științifică.

Din păcate însă, în nici unu] dintre 
Institutele noastre tehnice nu a fost 
creat un astfel de birou sau atelier, 
deși există numeroși studenți capabili 
și dornici să muncească in cercetare și 
proiectare.

Se pot număra pe degete lucrările 
studențești apărute în periodicele de 
specialitate sau în buletinele științifi
ce ale institutelor.

Cu puține excepții, au rămas în sta
diul de propuneri colaborarea cercu
rilor științifice cu institutele de cerce
tare, cu întreprinderile industriale, 
schimburile de experiență și colabora
rea între cercurile din institute cu pro
fil asemănător.

Menționăm tot la capitolul deficiențe 
încă foarte redusa folosire a perioa
delor de practică pentru rezolvarea te
melor de cercetare. îndeobște, tema do 

afirmăm că rezultatele bune obținute 
sînt mai mult rezultatul unor eforturi 
individuale ale unor studenți și cadre 
didactice și mai puțin ale sistemului de 
organizare a acestei activități.

Actualul cadru organizatoric, cu ne
numărate cercuri și „cerculețe“ la fie
care materie (există în jur de 1 000 de 
cercuri științifice !), dispersează baza 
materială existentă, face imposibilă asi
gurarea unei îndrumări de calitate pen
tru studenții cercetători, nu permite în 
măsura necesară participarea studen
ților la rezolvarea tematicii științifice a 
catedrelor. Multe din aceste cercuri sînt 
de fapt fictive, întrunindu-se în grabă 
în ajunul sesiunilor științifice pe facul
tate sau pe institut, deși în regulament 
există prevederea expresă că activitatea 
științifică trebuie să se desfășoare în 
tot cursul anului.

Numărul mare al cercurilor întreține 
iluzia că activitatea științifică e un fe
nomen de masă, realitatea fiind însă 
diametral opusă: adevărata cercetare 
științifică este încă un fenomen spo
radic printre studenți. Motivele sînt 
multiple și diverse ca natură. Cele mai 
multe deficiențe își au însă originea 
în acest cadru organizatoric învechit, 
care stabilește obligații și răspunderi 
formale atît pentru studenți cît și pen
tru cadrele didactice. Nu trebuie să ne 
mire, în aceste condiții, nici calitatea 
slabă a foarte multor lucrări științifice, 
nici dezinteresul masei de studenți pen
tru o activitate științifică astfel conce
pută și organizată.

Motivele enumerate mai sus deter
mină, de asemenea, în ultimă instanță 
insuficienta pregătire a absolvenților 
pentru munca de cercetare. Tinerii cer
cetători sînt astfel nevoiți să piardă 
timp prețios pentru însușirea metodi
cii și mai ales pentru intrarea în fondul 
problemelor pc care le cercetează. 

publice studențești și factorilor care 
răspund actualmente de cercetarea ști
ințifică în institutele de învățămint su
perior.

• Considerăm, în primul rînd, că tre
buie reevaluată însăși noțiunea de cer
cetare științifică studențească în sen
sul integrării ei în conceptul mai larg 
de activitate științifică studențească. 
In acest caz ar fi posibile, alături de 
efectuarea unor lucrări de cercetare, 
desfășurarea unei activități de docu
mentare și selecție, întocmirea unor 
lucrări de sinteză cu caracter informa
tiv, culegerea de date din publicațiile 
de specialitate în limbi străine. în ca
drul mai larg al activității științifice 
studențești s-ar îmbina în mod cores
punzător informarea cu formarea, rea- 
lizîndu-se astfel dezideratele cuprinse 
în Directivele C.C. al P.C.R. privind 
dezvoltarea învățămîntului.

• Alături de această modificare de 
concepție cu privire la rolul activității 
științifice studențești, în sensul de a a- 
corda prioritate rolului formativ al 
acesteia, sînt însă necesare și schimbări 
în actuala structură organizatorică în 
care este cuprinsă cercetarea științifică 
studențească.

• Ne gîndim, în primul rînd, la redu
cerea numărului de cercuri științifice 
care să fie organizate numai pe lîngă 
catedre, fiecare catedră avînd un sin
gur cerc științific ; măsura ar aduce 
un spor de calitate și eficiență în
drumării oferite de cadrele didac
tice ; această îndrumare trebuie să 
constituie pentru catedre nu numai o 
obligație morală, ci și una legală ; orele 
de îndrumare a studenților să fie cu
prinse în norma didactică. La îndru
marea și conducerea activității știin
țifice trebuie să participe în egală mă
sură asociațiile studenților, care să aibă, 
alături de obligații, și drepturile cores
punzătoare.

• Să fie create birourile studențești de 
proiectări pentru realizarea temelor 
propuse de întreprinderi. Să devină 
obligatorie colaborarea între cercurile 
științifice și institutele de cercetări de 

cît posibil strîns legate de practica în 
producție a acestora.

• Fondurile afectate cercetării științi
fice studențești să fie precis nomina
lizate în bugetele institutelor de învă- 
țămînt superior și să fie utilizate opor
tun și integral.

• Să fie intensificate relațiile între 
cercurile științifice ale institutelor cu 
profil asemănător; să fie realizate lu
crări în colaborare sau să se inițieze 
concursuri inter-institute pentru rezol
varea anumitor teme.

• Lucrările valoroase să fie populari
zate de revistele studențești din insti
tute ; să fie intensificate' schimburile de 
experiență și publicații între institutele 
din diferite centre universitare.

o Să fie create posibilități de partici
pare a celor mai valoroși cercetători 
studenți Ia simpozioanele științifice din 
străinătate și în general la activitatea 
științifică internațională.

• Ținînd seama de importanța vitală 
a cercetării științifice pentru societatea 
modernă, credem că ar trebui găsită o 
formă prin care aceasta să fie inclusă 
în planul de învățămint, la început, 
eventual, ca experiment în unele facul
tăți. S-ar putea crea în facultăți, încg- 
pînd cu anul III de studii, secții speciale 
care să reunească pe cei mai buni stu
denți cercetători.

• In sfîrșit, din aceleași motive, ne 
gîndim la o reînviere a tradițiilor pri
vind societățile științifice studențești, 
forma organizatorică în care ar putea fi 
cuprinsă în mod corespunzător întreaga 
activitate științifică studențească. Am
ploarea pe care trebuie s-o ia aceasta, 
necesitatea ca ea să devină un feno
men de masă impuri, credem, coordo
narea și îndrumarea sa. de către un con
siliu național al cercetării științifice 
studențești, pus sub egida Ministerului 
învățămîntului, Comitetului Central al 
U.T.C. și Comitetului Executiv al 
U.A.S.R.
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Opțiunea-
drept 

sau 
datorie ?

Cînd începutul secolului transforma 
tragicul dintr-un accident într-un me
canism intim al ființei omenești în în
săși esența ei, conceptul de opțiune de
venea un concept-cheie al filozofiei, 
care avea să cunoască o foarte largă 
răspîndire, generînd o orientare : exis
tențialismul.

Dezmormîntarea și ridicarea în sla
vă, ca pe un profet, a unui aproape 
uitat filozof și teolog danez din seco
nd trecut, SSren Kierkegaard, suflet 
neurastenic bîntuit de gînduri pusti
itoare (cîteva titluri edificatoare : „Fri
ca și cutremurarea11, „Boala către moar- 
te“, „Conceptul anxietății", „Tratatul 
despre disperare"), a cărui originalitate 
constă în a fi ridicat blestemul la ran
gul unui sistem metafizic, însemna, 
printre altele, dar poate în primul rînd, 
nevoia de a găsi afinități în trecut și 
deci argumente pentru universalizarea 
credințelor începutului de secol.

Cu M. Heidegger, G. Marcel, 
J. P. Sartre, A. Camus, dar mai ales 
cu arta care se hrănea din filozofia 
existențialistă, viziunea tragică a exis
tenței cobora în lume, devenind pen
tru o seamă de oameni categoria cu
rentă a cunoașterii și o stare de spirit.

Reversul medaliei, reacția necesară 
echilibrului și progresului omenirii, a 
fost patosul revoluționar al anului 1917. 
Astfel, conceptul de opțiune capătă di
mensiuni cosmice. Popoarele muncitoa
re sînt chemate să aleagă. Condamna
rea noastră definitivă în eternitate, 
profesată cu voluptate de către filo
zofia existențialistă, se dovedește a fi 
agonia neputincioasă a unei anumite 
orînduiri sociale. Caracterul eminamen
te tragic al opțiunii dispare, făcînd loc 
unui sentiment stenic de încredere în 
viitorul comunist al omenirii.

Opțiunea se completează astfel cu o 
coordonată esențială care-i dă statut 
de existență atît pe tărîm ontic, cît și 
gnoseologic : responsabilitatea.

0 definiție posibilă
Omul este, consecutiv, homo faber, 

homo sapiens, de ce nu și...
„— Da, poate că, dintru început, n-ar 

fi exclusă o definire a omului ca ființă 
care optează, ca ființă responsabilă pen
tru actele sale. Participarea la com
plexa viață contemporană se traduce 
în termenii alegerii și angajării. Ima
ginea unui Robinson închis în sfera 
micilor și neînsemnatelor sale întrebări 
a devenit anacronică, ba chiar imposi
bilă acum, cînd societatea apelează tot 
mai mult la raportul și aportul indivi
dului, la răspunderea acestuia în nu
mele calității de om, de membru al so
cietății". (Dan Bîrliba — anul V, Filozo
fie). Viața însăși ne determină să alegem 
între diverse posibilități. A Ie cunoaște 
dinainte sau, cel puțin, a recunoaște 
complexitatea lor, implică în primul 
rînd cunoașterea ta însuți, relevarea 
capacităților tale, care-ți dau dreptul 
de a alege și, totodată, motivația inte
rioară a acestei alegeri.

De ce alegem la un moment dat anu
mite valori morale, intelectuale, sociale 
și cum devin ele parte integrantă a per
sonalității noastre ? Cum privim feno
menele de relativism în alegerea valo
rilor, care este cauza pentru care ne 
place astăzi altceva decît ne-a plăcut 
ieri ?

Toate aceste întrebări își găsesc un 
răspuns printr-o aplecare îndelungată 
asupra noastră înșine, atunci cînd sîn- 
tem puși în fața alternativelor diverse 
de opțiune și deliberare.

„— Consider că actul opțiunii este 
prin excelență un act de cunoaștere; 
a alege în cunoștință de cauză, a mo
tiva alegerea — aceasta este problema. 
O alegere pripită sau formală nu are 
un temei profund, o bază de concepție, 
de gîndire ; de aceea, ea nici nu este o 

alegere în adevăratul sens al cuvîntu- 
lui“ (Cornelia Joița — anul II, Filozo
fie). Numai că valorile umane sînt 
extrem de diverse și prezintă o multitu
dine de aspecte, care își schimbă înfă
țișarea de la epocă la epocă sau chiar 
mai rapid. De aici și starea de especta- 
tivă în fața lor, indecidibilitatea noas
tră, care poate lua forme dramatice 
cînd nu sîntem pregătiți să alegem și 
să respingem conform cu spiritul și as
pirațiile noastre, cu propria noastră 
structură intelectuală.

Așa se impune poate acel...

Echilibru necesar
justificării actului preferențial.
„— Pentru că opțiunea înseamnă 

preferință și înseamnă renunț. Este un 
subtil joc, poate chiar o luptă a posi
bilităților.

In funcție de dimensiunile acestui joc 
renunțăm, mai mult sau mai puțin dra
matic, mai mult sau mai puțin spec
taculos ; spre a alege, ignorăm un do
meniu pentru a ne face din altul pre
ocupare.

De aici și, cu siguranță, cel mai mult 
de aici, provine ceea ce, în limbaj con
temporan, ne-am obișnuit să numim 
„problematica" omului. Sîntem tentați 
(poate dintr-o înclinație nativă a min
ții, de a găsi pretutindeni ordine și 
succesiune) să credem că, din moment 
ce am optat — opțiunea este luată în 
acest caz în sensul finalității actului 
alegerii — continuăm și totodată sfîr- 
șim prin a fi răspunzători. Este fals 
și este fals pentru că am redus sim
plist multiplele valențe ale raportului 
opțiune-responsabilitate la numai una : 
relația de succesiune. De unde și difi
cultatea ulterioară de a rămîne fideli 
alegerii. Pentru ce pledez ? Pledez 
pentru o alegere conștientă, voit difi
cilă și plină de căutări. Așadar, pen
tru seriozitate. Evident, gîndind așa, 
propunem ideea coexistenței opțiunii și 
responsabilității și, deci, apelul la res
ponsabilitate nu după ce am ales, ci 
înainte și în timp ce alegem" (Victoria 
Stoian — anul V, Filozofie). Există 
însă și tendința de a răsturna semni
ficația valorilor, alegînd pe cele care 
prezintă o mai mare atracție, dar care 
n-au o fundamentare în forul nostru 
interior. Acest lucru se explică prin re
cunoașterea posibilităților de receptare 
a valorilor autentice, prin îndepărtarea 
de mijloacele de cunoaștere ale acestora.

A alege înseamnă și...

...A fi competent
și această calitate se obține numai 
printr-o permanentă comparare și ra
portare a faptelor, a evenimentelor și 
atitudinilor la niște criterii valorice, 
care, în ultimă instanță, trebuie să răs
pundă unor necesități obiective. Res
ponsabilitatea provine din motivația in
terioară a fiecărui individ, care caută 
justificarea opțiunilor sale. Acestea sînt 
cu atît mai temeinice, mai obiective, cu 
cît noi înșine devenim mai hotăriți în 
faptele noastre, nelăsînd loc pentru 
confuzie și dezorientare. Dacă ceea ce 
am ales devine o motivație a eului nos
tru, atunci măsura responsabilității este 
aceea care ne face să respingem ca 
neconforme cu propria noastră struc
tură intelectuală și morală acele ati
tudini și comportamente nejustificate 
de normele acceptate. Devenim respon
sabili față de noi înșine, dar și față de 
ceilalți. Măsurăm acțiunile și atitudinile 
noastre în funcție de colectivitatea în 
care trăim, căutîndu-ne repere afective 
și morale în jurul nostru.

„— în ultima instanță, socialul este 
cel care determină, prin intermediul 
responsabilității, opțiunea. Uneori acest

O opțiune fundamentală : „A FI SAU A NU FI..."

lucru este evident, mai ales în cazu- 
rile-limită, însă de cele mai multe 
ori acționează prin niște mecanisme 
foarte subtile, dînd iluzia unei deliberări 
profund interioare. Există posibilitatea 
ca' responsabilitatea individului față de 
actul opțiunii sale, mai ales în plan 
social-economic, să fie impusă de so
cietate în mod coercitiv". (Emil Mo- 
roianu — anul V, Filozofie).

„— Tocmai de aceea, cel mai corect 
procedeu de analiză a raportului op
țiune-responsabilitate mi se pare a 
fi surprinderea «pe viu» a acestui joc 
care se supune regulilor sociale scrise 
sau nescrise, care obligă la responsa
bilitatea actului individual și sancțio
nează, mai devreme sau mai tîrziu, op
țiunea iresponsabilă" (Toma Petre — 
anul V, Filozofie). Aceste două ultime 
intervenții duc la punerea în discuție 
a unui alt raport esențial, implicat în 
dezbaterea noastră, și anume raportul...

Opțiune — libertate
Afirmațiile anterioare (vezi Emil Mo- 

roianu), adevărate în ultimă instanță, 
șochează prin brutalitatea termenilor 
discursului și prin absența fineții diso
ciative între opțiune și responsabilitate. 
Intr-un anume sens, responsabilitatea 
actului opțiunii individuale este amen
dată de societate, de normele și legile 
acesteia (vezi Toma Petre), însă opțiu
nea este expresia libertății, a posibili
tății nelimitate de alegere într-un uni
vers dat și chiar, prin refuz, dincolo 
de acesta.

Tautologic vorbind, libertatea de ale
gere face posibilă alegerea. Tocmai 
astfel este impusă responsabilitatea ac
tului preferențial. Obligat să aleg, nu 
mai sînt răspunzător de alegerea făcută. 
Se impune însă definirea conceptului 
de libertate. Concepînd libertatea ca ne
cesitate înțeleasă, scoatem opțiunea de 
sub egida liberului arbitru, a întîmplă- 
torului, a accidentalului. Opțiunea ră
mîne totuși un atribut al libertății, 
însă, încă o dată, al libertății ca nece
sitate înțeleasă. De aici și implicațiile 
afective și morale dramatice ale aba
terilor, în domeniul actelor de opțiune, 
de la acest mod de a înțelege libertatea 
umană. De aici și însemnătatea excep
țională a opțiunii pentru întreaga noas
tră existență.

în viață întîlnim adesea situații cînd 
alegerea pe care trebuie s-o facem este 
decisivă pentru evoluția noastră spi
rituală. Dacă ne gîndim, de pildă, la 
opțiunea între mai multe posibilități 

de calificare profesională, atunci tre
buie să ne convingem pe noi înșine că 
potențele noastre intelectuale se vor 
transforma în realități și vor deveni 
mai tîrziu valori autentice.

„— Prezența acestui act uman, prin 
excelență preferențial, care este opțiu
nea, vizează unul din momentele ma
jore ale vieții noastre: alegerea profe
siei. Cînd ne decidem să urmăm o anu
mită facultate, renunțînd la alta pen
tru care avem șanse egale de reușită, 
spunem că realizăm o opțiune și ne 
formulăm în aserțiuni de tipul: „am 
optat pentru...".

Motivația actului de opțiune, în acest 
caz, este vocația profesiunii. Vocația are 
drept fundament o cultură distinsă în 
specialitatea profesiei și antrenează o 
afectivitate excepțională față de aceas
ta, fiind sursă de sentimente intelec
tuale autentice pentru „cel chemat" 
(chemarea fiind sinonimul vocației). 
Vocația potențează personalitatea și-i 
garantează succesul social. Divorțul 
dintre vocație și profesie poate consti
tui geneza înstrăinării spirituale, cul- 
minînd uneori cu drame reale, după 
cum coincidența acestora conturează 
destine remarcabile, exigența unui tra
iect spiritual reușit.

Opțiunea estompă în angajare, de
zideratul profesional încetează de a mai 
fi exclusiv personal, ci se dimensio
nează social ; devenim responsabili ai 
deciziei noastre, trebuie să justificăm 
actul de opțiune ; responsabilitatea este 
rațiunea de existență a opțiunii, legi
timează și dă marca personalității noas
tre". (Marian Țurlea — asistent).

în Ioc de încheiere
„— Individul trebuie să răspundă 

prompt în dialogul cu societatea la 
două întrebări fundamentale : ce alege 
și, mai ales, de ce alege situația X și 
nu alta 7

Raționalitatea este facultatea care 
conferă omului această nobilă și unică 
posibilitate de a alege, de a-și motiva 
alegerea, de a răspunde pentru alege
rea făcută. Drept urmare, responsabi
litatea nu este doar o datorie specific 
umană, dar și un drept specific uman" 
(Dan Bîrliba — anul V. Filozofie).

Dreptul de a fi responsabil își core
lează intim datoria de a opta. Opțiu
nea nu este doar un drept specific u- 
man, ci și o datorie specific umană.

Marin STOIAN 
Mircea CRISTEA
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O domnie necunoscută
a lui Vlad Țepeș din anul 1448

Vlad Țepeș rămîne, pînă astăzi, un mare necu
noscut. Deși s-a scris mult despre el, prea arareori 
cercetările au avut o direcție verticală de scrutare 
a întunericului ce îl înconjoară Sîntem încă In sta
diul acumulării știrilor care să ne permită pe 
deplin definirea personalității sale. De aceea, orice 
element nou este binevenit pentru contribuția pe 
care o poate da, pentru lumina pe care o poate 
aduce în rezolvarea acestor spinoase chestiuni. Este 
ceea ce vom face în materialul de față.

Viața aventuroasă a lui Țepeș înainte de a ajunge 
domn al Țării Românești, în anul 1456, este extrem 
de puțin cunoscută. Știm cu precizie că, împreună 
cu fratele său mai mic, Radu, viitorul domn Radu 
cel Frumos (1462—1473), a fost trimis de către 
tatăl său, Vlad Dracul (domn al Munteniei 1436— 
1442, 1443—1447), ca ostatec la Poarta Otomană 
în anul 1444, pentru a garanta și pe această cale 
pacea dintre turci și domnul muntean. Acesta din 
urmă, revenit după o captivitate de un an și ju- > 
mătate la Galipoli, unde fusese închis prin vicle
șug, a preferat să facă o pace onorabilă cu pute
rea crescîndă a Imperiului Otoman, dîndu-i ca 
zălog pe cei doi fii mai mici, Vlad și Radu. Pacea 
prevedea ca Vlad Dracul să nu mai participe la 
nici o acțiune militară ostilă turcilor și să plătească 
tributul obișnuit, la care se adăuga și îndatorirea 
de a da anual un contingent de copii sortiți a de
veni ieniceri.

Cronicile turcești contemporane ne-au păstrat nu
mele localității unde au fost exilați cei doi fii de 
domn în anul 1444 : cetatea Egrigoz din vilaietul 
Ghermian. Este un punct minuscul pînă și pe cele 
mai amănunțite hărți, aflat în regiunea vestică 
a Asiei Mici, în principatul Caramaniei, al cărui 
principe era Ibrahim bei, cumnat al sultanului 
Murad al II-lea. Situația celor doi ostateci era 
foarte precară, deoarece viața lor era în pericol 
în cazul unor oscilații în raporturile dintre Vlad 
Dracul și turci.

Tatăl lor, Vlad Dracul, nu era însă omul care 
să țină la un jurămînt făcut „necredincioșilor". 
Crescut și educat la curtea împăratului Sigismund 
de Luxemburg, care fusese și rege al Ungariei, 
el știa că orice mijloace sînt bune pentru a lupta 
împotriva turcilor. De aceea, în anul următor, 1445, 
el dă un important ajutor militar expediției gale
relor burgunde pe Dunăre, care căutau pe regele 
Vladislav Iagello și pe cardinalul Giuliano Cesa- 
rini, dispăruți în bătălia de la Varna (1444) *).  Cu 
această ocazie este arsă cetatea Turtucaia, iar 
Giurgiu este cucerit fără luptă. Comandantul ga
lerelor burgunde, seniorul Walerand de Wavrin, 
se va întîlni și cu Iancu de Hunedoara, venit să-1 
întîmpine, însă rezultatul scontat nu a fost atins. 
Ceea ce se știe mai puțin în legătură cu această 
expediție este că Vlad Țepeș și Radu cel Frumos 
(care avea atunci 6—7 ani) au fost în mare primej
die. Tatăl lor, Vlad Dracul, era convins că fiii săi 
au fost uciși și, cu moartea în suflet, le scrie 
brașovenilor o scrisoare în aceste zile de vară ale 
anului 1445 : „Și vă rog să mă înțelegeți, cum 
mi-am lăsat eu copilașii să fie măcelăriți, și pen
tru pacea creștinilor, și ca să fim, eu și țara mea, 
ai stăpînului meu craiului'1. Insă cei doi „coconi**  
domnești nu au pierit de mîna gîdelui, nici nu 
au fost orbiți, cum s-a întîmplat cu fiii despotului 
Gheorghe Brancovici al Serbiei. Nu cunoaștem 
cauzele care au stat la baza atitudinii turcilor. E 
posibil însă ca Murad al II-lea să fi preferat să 
aibă în continuare acest gaj al neutralității lui 
Vlad Dracul, cu care îl amenințase și în anul 1444, 
cînd un contingent românesc a participat la bă
tălia de la Varna.

în anul 1446—-1447 Vlad Dracul încheie cu turcii 
o pace nouă, obligîndu-se, printre altele, să go
nească din Muntenia un număr de 12 000 de bul
gari refugiați aici, în 1445, din sudul Dunării. In
stabilitatea domnului muntean, influențat probabil 
și de soția sa a doua, o moldoveancă, fiica lui 
Alexandru cel Bun, al cărei unic fiu Radu era în 
mîna turcilor (Vlad și Mircea erau născuți dintr-o 
primă căsătorie), nu convenea deloc noului guver
nator al Ungariei, Iancu de Hunedoara. Marele 
cruciat de neam român, a cărui puternică perso
nalitate nu admitea independența de acțiune a 
celor din jurul său, a organizat în toamna anului 
1447 o campanie în Țara Românească pentru în
locuirea lui Vlad Dracul. în ultimele zile ale lunii 
noiembrie, într-o bătălie dată undeva la sud de 
Tîrgoviște, Vlad Dracul și fiul său Mircea au fost 
învinși. Mircea a fost prins de către boierii și 
orășenii tîrgovișteni, care l-au ucis îngropîndu-1 
de viu. Tatăl său, care a reușit să fugă de pe 
cîmpul de bătălie, a fost ajuns din urmă și omorît 
lîngă satul Bălteni din județul Ilfov. Rămășițele 
pămîntești i-au fost duse apoi în biserica mînăs- 
tirii Snagov, căreia îi făcuse danii.

Iancu de Hunedoara, stăpîn pe situație, emite 
la 3 decembrie 1447 un act prin care se intitu
lează domn al Țării Românești, fapt care a făcut 
pe unii istorici să creadă că el ar fi ocupat un 
timp tronul acestei țări. Astăzi este mai sigur ca 
oricînd că Iancu nu a intenționat niciodată să de

vină domnitor în Muntenia, ci a instalat aici ca 
domn, așa cum făcuse și în anul 1442, pe un pro
tejat al său, pe Vladislav al II-lea, fiu al lui Dan 
al II-lea, deci nepot de văr al lui Vlad Dracul, 
în a doua jumătate a lunii decembrie 1447 Iancu 
era întors în Transilvania.!)

Uciderea lui Vlad Dracul a însemnat o cotitură 
și în viața celor doi fii ai săi aflați ostateci în 
Asia Mică. Dintr-o dată, ei sînt chemați la Adria- 
nopol, Vlad este numit mare ofițer în armata turcă, 
deși nu avea mai mult de 20 de ani. și i se dă a 
înțelege că este considerat un eventual urmaș al 
tatălui său la tron, de îndată ce se va ivi o ocazie

favorabilă. Pînă atunci, proaspătul emir are ocazia 
să observe modul de luptă al turcilor și se per
fecționează în învățarea limbii turce.

Ocazia mult așteptată s-a ivit, în sfîrșit, în anul 
următor, 1448, în momentul în care Iancu de Hu
nedoara a pornit o nouă expediție ofensivă îm
potriva turcilor. Trecînd Dunărea în septembrie, 
el a înaintat adine în Serbia, unde trebuia să facă 
joncțiunea cu armata neînvinsului Scanderberg. în 
prima jumătate a lui octombrie oastea creștină 
a ajuns lîngă platoul numit Cîmpia Mierlei (Kos- 
sovopolje), acolo unde sîrbii fuseseră învinși în 
1389 de către Baiazid Fulgerul. Pe cînd Iancu se 
pregătea să continue înaintarea, deodată, ca din 
pămînt, și-a făcut apariția armata turcească, ale 
cărei iscoade funcționaseră mult mai bine decît 
cele ale lui Iancu. In zilele de 17, 18 și 19 octom
brie a avut loc a doua bătălie de la Cîmpia Mier
lei, care a însemnat o gravă înfrîngere pentru 
armata ungară, la care se adăugase un contingent 
de 7 000—8 000 de ostași munteni conduși de însuși 
Vladislav al II-lea. Iancu a reușit cu greu să fugă 
spre nord, însă pe drum a fost prins de către oa
menii despotului sîrb Gheorghe Brancovici, a cărui 
țară fusese jefuită de cruciații în trecere, și în
chis în cetatea Semendria, de unde nu va scăpa 
decît în decembrie.

In tot acest timp, Vlad Țepeș nu a stat cu mîinile 
încrucișate. în fruntea unor trupe de adunătură — 
azapi, achingii și oștile beilor de margine, de la 
Nicopol și Vidin — el a năvălit în Țara Românească, 
în lipsa lui Vladislav al II-lea, și a ocupat tronul 
domnesc. O faptă atît de îndrăzneață nu putea 
rămîne fără ecou. De aceea, vicevoievodul Tran
silvaniei, Nicolae de Ocna Sibiului, l-a chemat pe 
Țepeș în Ardeal ca să se justifice și să-i dea in
formații despre Iancu de Hunedoara care dispă
ruse de pe cîmpul de bătălie de la Cîmpia Mierlei 
și nu se mai știa nimic despre el. Vlad refuză însă 
să vină în Ardeal, printr-o scrisoare păstrată în 
Arhivele Brașovului și care a fost atribuită lui 
Vladislav al II-lea. El scrie că nu poate veni la 
întîlnirea cerută de vicevoievod, deoarece turcii 
ar deveni bănuitori și l-ar putea nimici. Despre 
Iancu nu știe nimic și se îndoiește chiar că ar mai 
fi în viață. Cît despre bătălia de la Cîmpia Mier
lei, spune că a aflat știri de la naipul (= funcționar 
turc) de Nicopole, pe care îl numește ostentativ 
„frate**.  în caz că Iancu a scăpat cu viață, el va 
încerca să facă pace între ei.

Prin această scrisoare, Țepeș își dezvăluie în
treaga stare de spirit: tatăl său fusese ucis de că-

tre Iancu de Hunedoara și Vladislav al II-lea, iar 
el însuși venise pe tronul țării cu ajutor turcesc. 
O apropiere de Ungaria era imposibilă, pentru că 
turcii nu l-ar mai fi tolerat pe tronul țării.

Nu știm nimic despre măsurile luate de Vlad 
Țepeș în această primă domnie care a rămas com
plet necunoscută istoriografiei noastre. Pedepsi
rea boierilor care îl trădaseră pe Vlad Dracul va > 
fi fost una din primele sale fapte, însă aceștia nu 
puteau fi în număr prea mare în țară. Mulți îl 
întovărășiseră pe Vladislav al II-lea în Serbia, 
cum a fost olteanul Dan Oteșanu, care luptase atît 
de bine îneît fusese răsplătit cu o moșie. Atenția 
lui Țepeș și grija sa cea mai mare se îndreptau 
către turci, căci nu se cunoștea soarta lui Iancu. 
Victoria turcească fusese scump plătită, căci sulta
nul Murad nu-i urmărise pe dușmanii aflați în 
debandadă, ci rămăsese trei zile pe cîmpul de luptă 
pentru îngroparea morților, după care, potrivit unui 
obicei barbar, se întinseseră mese și se chefuise 
printre cadavrele învinșilor.

Vladislav al II-lea reușise însă să scape cu viață 
și cu o mică parte din oaste se în drepta spre nord. 
Aflînd despre cele făcute de Țepeș, Vladislav a 
neglijat lucrul cel mai important pe care-1 putea 
face în acel moment, anume eliberarea lui Iancu 
de Hunedoara din mîinile lui Gheorghe Branco
vici și s-a îndreptat spre Muntenia, reușind să 
atragă de partea sa și unele resturi ale oastei un
gurești. Trecînd Dunărea, Vladislav se angajează 
în luptă cu Țepeș, pe care îl învinge și îl gonește 
din țară, silindu-1 să se refugieze în sudul Dunării. 
Cetatea Giurgiu, recucerită de turci cu această oca
zie, nu a putut fi luată, de aceea cronicile turcești 
care povestesc episodul domniei lui Țepeș amin
tesc și de o reparare a ei de ciitre Karagea bei, 
guvernatorul Rumeliei.

Toate aceste evenimente au avut loc în cursul 
lunii noiembrie 1448, căci la 7 decembrie se știa 
Ia Constantinopol că Țepeș fusese învins în luptă 
cu cavalerul „Alb" (confuzie cu Iancu, a cărui ori
gine română îi adusese epitetul „le Blac“ — valahul 
— de unde apoi „le Blanc") și chiar decapitat. Evi
dent erau înflorituri, însă faptul de bază rămîne 
precis : Țepeș fusese înlăturat de la domnia Țării . 
Românești și, foarte probabil, se refugiase la Adria- 
nopol, la protectorii săi.

Vladislav al II-lea își reocupă astfel tronul, 
însă Iancu, eliberat la 20 decembrie, nu l-a iertat 
pentru puțina grijă ce i-o arătase în momentul 
captivității sale sîrbești. Puțin timp după aceasta 
îi va confisca Amlașul și Făgărașul, feudele arde
lene ale domnilor munteni și carie reprezentau lea
gănul dinastiei Basarabilor.

Ce s-a întîmplat cu Vlad Țepeș după aceasta 
dată ? După un timp petrecut la curtea lui Murad 
al II-lea, fiul „Dracului" a fugit în Moldova, unde 
domnea ruda și prietenul tatălui său, Bogdan al
II-lea,  tatăl lui Ștefan cel Mare. înrudirea dintre 
Vlad Țepeș și Ștefan cel Mare era următoarea : 
Vlad Dracul se căsătorise a doua oară cu o fiică 
a lui Alexandru cel Bun, deci o soră a Iui Bogdan 
al II-lea. Țepeș, născut din prima căsătorie, era fiu 
vitreg, însă Bogdan se adăpostise și el la curtea 
lui Vlad Dracul cu puțini ani înainte. Pe de altă 
părte, mama lui Ștefan cel Mare, doamna Oltea, 
era munteancă și, desigur, înrudită cu Vlad Dracul, 
astfel că aceste legături de rudenie explică foarte 
bine primirea binevoitoare de care s-a bucurat 
Vlad Țepeș la Suceava. Aici a stat doi ani în tovă
rășia lui Ștefan, care era mai tînăr decît el, dar 
de care îl va lega, în restul vieții, o sinceră prie- 
tenie, umbrită numai un scurt timp, în 1462.

După ce Bogdan și-a sfîrșit zilele ucis mișelește 
la Răuseni de către Petru Aron, în octombrie 1451, 
Vlad va fugi în Ardeal, la Iancu de Hunedoara, 
pentru a cere ajutorul acestuia în atingerea scopu
lui său constant : tronul Țării Românești. De aici 
începe o nouă perioadă în viața lui Țepeș, a cărei 
prezentare nu-și mai are locul aici.

Matei CAZACU

• Acest articol reprezintă concluziile unui studiu 
mai vast ce va apare în „Revue des Etudes Sud-Est 
Europeennes", VII, 1969.

1. Pentru toate acestea a se vedea articolul meu "y 
Un viteaz frate al lui Vlad Țepeș, în „Viața stu
dențească" din 23 octombrie 1968.

2. De evenimentele din anii 1446—1448 s-a ocupat
prof. Fr. Pali, Intervenția lui Iancu de Hunedoara 
în Țara Românească și Moldova în anii 1447—1448, în 
„Studii", XVI, 1963, nr. 5, p. 1049—1072. 4
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expertize
—— ■■■■■■■ ■

DESPRE NECUVINTE
Există un ritm cosmic care poate fi topos liric 

explicit. Ce este însă poezia care se comunică 
doar ritm, pulsație semantică ? Substanță, subiect 
poetic, formă, motiv ? Ori însăși expresie inefabilă, 
accent melodic și tipografic al ritmului cosmic ? 
Atunci, nu chiar aceasta alcătuiește materia poeziei 
respective, ființa, concretul ei 1 Nu se face el 
transmisibil prin magia și aritmetica semnelor ? 
Nu începe o horă ritmată sau aritmată a cuvinte
lor care, dincolo de ele, sugerează descendența 
ritmului poetic, implacabila mișcare lentă (ori a- 
lertă) a universului, trecerea sa albă, nălucitoare, 
visătoare, scurgerea timpului în Timp ? Marea iz
bândă a lui Ion Barbu aici subzistă. Dincolo de 
teme, idei și afecte, el a unit sferele cuvîntului 
cu sferele cerești, abstracte, invizibile, levitante 
și nemuritoare. A legitimat necuvîntul.

Trecînd in alt sistem de referință, ce este hora 
țărănească decît biologizarea ritmului cosmic, 
coborîrea (ori presimțirea) lui pe pămînt ? Nu în 
modul acesta e dominat ori integrat ? Hora cu 
strigături *)  a lui Oancea — „salutată**  de Nichita 
Stănescu în planeta plachetei, însă fără justificare 
teoretică — e, liric vorbind, hora cosmică a cu
vintelor, echivalența fonetică a sempitemului prin 
intermediul însă al efemerului. Sau obținerea din 
cuvinte a unor rotații cosmice. Sau transcrierea 
lor. In mișcarea acestora, folclorică, sătească, sin
cronizată cu rimele vîrstei infantile, ele, cuvintele, 
nasc pe moment imagini ponderabile, sensuri re
pede stinse, retrase. Nu reprezentările semnifica
tive fiind de căutat aici, ci prezența ritmului ca 
semnificație, posibilitatea lui de a rămîne doar 
ritm, undă sonoră. Altfel zis, acea clipă a substan
ței, a ideii, a vocabulei care trece în gratuitate — 
pentru a naște sau exprima o realitate: ritmul 
abisal — și invers, gratuitatea în substanță. In 
acest punct, gratuitatea devine ambiguitate, adică 
necuvint.

*) Din volumul Roata de Nicolae Oancea.

M. N. KUSU

Nicolae Oancea se joacă cu imaginația închisă a 
cuvintelor, o descătușează prin chei de portativ, 
dar retrăgîndu-și plăsmuirile nu rămîne decît cu 
pura imaginație, în sine, și suficientă sieși. Cu 
nevăzutul. Se joacă cu văzutul și nevăzutul creînd 
un spațiu poetic fără nume, fără geografie : „Cînd 
să treci din vale deal / umbra iar devine cal / de 
atîta mineral. // Și te-aleargă / și te umblă / pînă 
cînd te face umbră" (Umbre de cai). A sugera 
însă ritmul nevăzutului, al nimicului, nu înseamnă, 
artistic, nimic. Ideile mari constau în a reasambla 
cuvîntul în univers, a-l face să răsune în gigante 
sfere transparente, a-i reda viața lui ontologică 
pierdută. A-i redobîndi demnitatea biblică. In fond, 
Mallarme și Barbu ce altceva au țintit ? Poate să 
dovedească existența ideii înaintea cuvintelor, dar 
cu ajutorul cuvîntului, a-i reduce funcția mecanică 
la tăcere, și a-l face să emită ritmurile cosmice ale 
istoriei îngropate în uzura și obiectivarea cu
vîntului. Dar înaintea teoriei, Mallarme și Ion 
Barbu, Rilke și Blaga au anticipat practic prin
cipiile lui Heidegger.

Așadar, prin sonurile secrete și inanalizabile ale 
cuvîntului să faci să sune cu putere de cosmos 
celulele albastre ale intuițiilor, ale arhetipurilor; 
să reintegrezi cuvîntul în univers, să dovedești că 
întîiul posedă un planetarium asemănător, dacă 
nu chiar confundabil, cu cel care ne acoperă și 
anulează prin integrare. Pe această linie se înscriu 
și eforturile cîtorva poeți. Pe această linie, Ion 
Barbu este prelungit și negat de Nichita Stănescu 
(11 elegii, Laus Ptolomaei) și Ion Gheorghe (Zoo- 
sophia, Mai mult ca plînsul). Unul solicitînd la 
maximum termenii speculativi, celălalt pe cei 
arhaici, îmbtcsiti de țărină, culoare și veac. Firește, 
nu sînt unicele direcții în lirica actuală și nici 
singurii ei reprezentanți. Se alătură efortului lor 
estetic, fiecare cu coeficientul său de personalitate, 
un Leonid. Dimov, Daniel Turcea, Cezar Baltag, 
Adrian Păunescu și... Nicolae Oancea, un fel de 
indicator, însoțitor, ca mulți alții, al hegemonilor. 
Așa se explică de ce în el, în Hora cu strigături, Ni
chita Stănescu și-a zărit, pentru o clipă, necuvin- 
tele.

Poezia lui N. Oancea e ritm fără a înțelege 
versificație. E un ritm al lui, nu memorabil ca la 
Coșbuc ori Barbu, dar, oricum, mai de reținut de
cît filozofia metaforică a poemelor sale. Filozofia 
lui e ritmul comunicat de totalitatea versurilor. 
Un fel de substanță ondulatorie care creează din 
informai — substanță, structură, interes, uneori 
însă explicitînd-o prin termeni ca „roată", „cerc", 
„orbită", „vag", „gol", „alb“, „secetă", „umbră", 
„vis" etc. Cuvinte care, plasate într-o horă pro
zodică clasică ori folclorică, sugerează reminiscențe 
ale jocurilor rurale, simț muzical, în plan sublim, 
ciclul ritmic al universului, ritmicitatea unor eveni
mente existențiale: moartea, metronomul vieții, 
caruselul biologic etc. Nu poemele care, din aceste 
evenimente eterne, fac subiecte plastice sînt im
portante, ci acea muzică monoton ritmată, care te 
face să pierzi intenția tematică și să o înțelegi prin 
expresia ei fonică, forma cea mai poetică a ob
sesiilor explicite de mai sus. In fond, poezia lui 
N. Oancea ca obsesie a necuvintelor este prezentă și 
în chip de dilemă : „E ritm sau numai către în
toarsa / roată a lumii, luceafăr prelung / ca pe 
un vis mă deslușește / mortii în care prea viu 
am s-ajung“ (Alb). Pot răspunde că e vorba numai 
de ritm.

7 arte
gfa

7 zile
____________________________________________

HOMO FICTUS
în urmă cu vreo doi ani, dacă 

țin bine minte. într-un birou plin 
de versuri și proză a apărut un 
tînăr înalt și frumos, cu o expre
sie de blazare prematură pe chip, 
zîmbind dulce și avansînd o ami
ciție orgolioasă oricui voia s-o 
împartă cu el. îl convocasem pen
tru că numai cîteva pagini exce
lent scrise îmi anunțau un Mozart 
al criticii române, adică recunoș
team în rîndurile lui acea fran
chețe și acel curaj de a spune 
neted adevărul despre cărți, cu o 
strălucire a cuvîntului ce-1 scutea 
de vîrstă. Știam că e tînăr, dar 
era prea de tot tînăr, mă aștep
tam la apariția unui funcționar de 
bibliotecă cu coatele roase și cu 
o cocoașă prematură și iată un 
erou de film, cu hainele bine căl
cate. bărbierit, un dandy, un Wllde 
tînăr, plin de cuvinte mușcătoare, 
cu o cocoșenie neascunsă în gest 
și spuse.

Era Marian Popa, proaspăt uni
versitar, cu o biografie america
nă, parcă fost muncitor, cu studii 
strălucite, terminate în timp re
cord. fiul unor oameni modești, 
trăind acum într-un cartier rezi
dențial, asistent la o facultate, 
practicînd secret literatura și stu
diul cărților. Discuția a fost scur
tă, fără mari dezvăluiri, o tato
nare între doi oameni ce se pipăie 
metafizic, dar nu-și fac confiden
țe. I-am oferit un gpațiu într-o 
pagină a doua, și el a început o 
muncă de ecarisaj ce avea să-i 
aducă multe inimiciții și vorbe ca 
niște cutite. îmi plăcea că avea 
stil, curaj și fidelitate fată de mo
dele. L-am comparat atunci cu 
o altă speranță a criticii noas
tre, care debutase senzațional și 
mai apoi termină lamentabil în
tr-un compromis continuu și în 
superficialitate. De cîteva ori 
cred că ne-am și înfruntat. 
O dată cu prilejul acreditării 
exagerate (mi se părea mie, dar 
m-am înșelat) a unui poet și altă 
dată nu știu în ce discuție gene
rală. îmi plăceau împotrivirea lui 
și fermitatea punctului de vedere. 
M-am gîndit la celălalt, la o pă
țanie care umple de rușine chiar 
pe un individ banal : la acceptarea 
unor puncte de vedere străine și 
la girarea lor de la o săptămînă 
la alta. Acesta, tînărul meu ce 
persifla din timiditate, sta solid 
pe picioarele lui, știa ce vrea, era 
gata să suporte orice rigori.

Astăzi am pe masă primul vo
lum al lui Marian Popa, intitulat 
Homo fictus. Cred că alături de 
cartea lui Basarab Nicolescu des
pre Ion Barbu și „Fragmente des
pre cuvinte" a lui Toma Pavel 
avem una dintre cele mai intere
sante apariții în materie de lite
ratură în jurul literaturii. Un 
scriitor format debutează excelent, 
cu precizie, în arena marilor ma
tadori. Așa va fi scris Vianu la 
începuturile lui. Urmăriți-1...

Eugen BARBU

COLUMNA
„Istoria cinematografului nu se 

scrie numai cu opere «intelectua
le»... E puțin probabil ca filmele 
«neomltologiste» să aibă o influ
ență prea mare, întrucît ele nu 
contribuie la nașterea unei expre
sii, dar ele pot juca desigur un 
rol de contragreutate într-un cine
matograf înclinat spre realism și 
introspecție". Astfel judecă Pierre 
Leprohon ficțiunea istorică sau 
pseudoistorică în efortul său de 
a se constitui într-un gen an-vta. 
numindu-s-ar el „neomitologism" 
sau film de „oeplum". Mircea Dra
gan a avut din greu de luptat cu 
tabu-urile și poncifurile ac°~t'ii 
gen, existent ca un fel de bel- 
fcanto în arta filmului si at”-ul 
său, garanția reușitei, a fost, neîn
doielnic, mizarea permanentă pe 
forța penetrantă a unor idei orga
nic născute din sensul istoric al 
evoluției poporului nostru.

Regizorul a lucrat, se pare, cu 
ambiția consecventei simbolurilor. 
Orice fapt întîmplat sau sugerat, 
orice prezență sau întîlnire a per
sonajelor trebuia să capete vir
tutea unui semnificant cu pondere 
esențială. Și de aceea, niciodată 
transparența ideii nu e tulburată, 
calitatea principală a acestui mod 
de expresie filmică fiind tocmai 
claritatea ■ deliberată, limpezimea 
chiar exagerată, explicitarea, pînă 
la limita lirismului, unde pasul 
spre grandilocventă a putut fi evi
tat doar de mîna experimentată a 

lui Drăgan. Pe acest drum, regizo
rul și-a propus programatic renun
țarea la spontaneități și căutări de 
atmosferă, care serveau atît de 
bine „Dacii" ; n-a făcut apel nici 
la calitățile sale de creator al sce
nelor de masă, aparatul distanțîn- 
du-se de mulțime pentru o viziune 
globală și stăruind numai asupra 
personajelor investite simbol, a e- 
roilor — înțeleși în accepția omu
lui confruntat dimensional cu is
toria. Urmărind această linie com
pozițională mai accesibilă, arsena
lul coloristic, deși redus la cîteva 
aluzii lirice de culoare, și peisajul 
— exceptînd decorurile inexpresi
ve și interioarele futuriste — au 
fost puse să joace o partitură de 
primă mînă. Montajul s-a supus 
și el preocupării generale de a nu 
tulbura limpezimea ideilor trans
mise, rămînînd anonim, favorizînd 
chiar lungimile, cu excepția unor 
rupturi bine găsite de punctuație. 
Numai în scenele de luptă, proba
bil din veleități stilistice, montajul 
prinde viață. Și, paradoxal, tocmai 
aici elaborarea decupajului suferă, 
în cascada alertă a fotogramelor, 
căderea cetății dace pierde ocazia 
de a-și impune profundele ei sem
nificații ; adresat exclusiv ochilor, 
montajul luptei creează mintii sen
zația unui coșmar din care lipseș
te orice tușă umană, singurul sens 
al secvenței rămînînd artificiul re
gizoral.

E. PATRICHE

AMPLA
REZONANȚĂ
A MUZICix
ROMÂNEȘTI

A sosit ora bilanțurilor și pentru 
muzicieni ; e minunat să creezi, 
să muncești din toate puterile și 
apoi, după un timp de crîncenă 
încleștare cu tine însuți, cu po
tentele tale, dar și cu obstacolele 
subiective și obiective pe care le 
întîlnești, să tragi o linie și să-ți 
privești retrospectiv realizările. Și 
multe asemenea realizări au ob
ținut creatorii noștri de frumos 
auditiv. Componistica românească 
cunoaște un avînt necunoscut și, de 
ce n-am spune-o, în parte, nebă
nuit. Valorii lucrărilor nou create 
1 s-a adăugat un nou și uriaș 
cîștig multiplicarea impresio
nantă a mijloacelor de expresie, a 
diversificării stilistice. Putem spu
ne, fără exagerare, că avem com
pozitori a căror structură intimă, 
formație psihoafectivă le dictează 
să creeze în cele mai diferite mo
dalități, de la inspirația pur fol
clorică pînă la muzica electronică. 
Uniunea compozitorilor are ca 
membri nume mult venerate, apar- 
ținînd generațiilor mai vîrstnice, ca 
și compozitori care pînă mai ieri 
erau „autentice speranțe" și care 
acum, ajunse la maturitate, au de
venit măgulitoare certitudini. Ală
turi de toți aceștia au apărut crea
tori aparținînd celei mai tinere 
generații, creatori care au demarat

într-un chip strălucit, angajîndu-se 
fără menajamente pe abruptul 
drum spre creste. în tot acest timp 
publicul s-a apropiat necontenit de 
creația autohtonă, mai întîi timid, 
ulterior din ce în ce mai entuziast. 
Aceasta înseamnă că în creațiile 
compozitorilor noștri acest public 
se regăsește, întîlnind problemele 
ce-1 frămîntă, găsind totodată sa
tisfacerea nevoii de frumos. Și din
tre toate, acesta este cîștigul su
prem, căci creatorul de artă are o 
busolă sigură : truda minunată de 
a se exprima pe sine și, prin el, 
de a exprima ființa națională a 
poporului căruia îi aparține, 
sensibilitatea și virtuțile sale De
sigur, problemele coexistării în 
același tot a unor tendințe formale 
diferite nu este simplă. Adunarea 
generală va oglindi cu siguranță 
deosebirile de vederi asupra unor 
mijloace de exprimare muzicală. 
Am dori să se discute la această 
adunare generală și posibilitatea 
facilitării modului de cooptare a 
unui nou membru. Sînt mulți ti
neri și atît de înzestrați compozi
tori despre care auzi uimit că nu 
sînt membri ai uniunii. în toate 
aceste probleme, cît și în multa 
altele care ne privesc direct, muzi
cologia și critica muzicală româ
nească, prin reprezentanții lor 
la adunare, vor trebui să aibă 
un cuvînt greu de spus. Să se 
ajungă o dată pentru totdeauna 
la concluzia de netăgăduit că, în 
procesul dezvoltării unei arte, cri
tica^ are un rol hotărîtor. Avem 
încă de luptat cu critica roză, cu 
etica lui „să nu supăr pe ni
meni", care a adus prejudicii crea
ției și interpretării muzicale. 
Creațiile noastre au dreptul la 
consacrarea internațională defini
tivă, drept conferit de valoarea lor. 
Propagarea muzicii românești în 
străinătate va trebui să îmbrace 
forme organizate, nu accidentale ca 
pînă acum.

Iată de ce așteptăm atît de mult 
de la Adunarea generală a com
pozitorilor și muzicologilor din 
România.

Cristian MIHAlLESCU

VENIȚI
LA TEATRUL 
DIN GIULEȘTI

Teatrul din Giulești și-a redes
chis sediul într-un cadru inedit. 
Pentru „edificare", ne-am adresat 
regizorului Dinu Cernescu :

— Care au fost „mobilurile" ra
dicalei revizuiri arhitecturale a in
terioarelor Teatrului Giulești și 
care sînt cîștigurile reale ale in
vestițiilor de efort și speranțe *1

— Intenția generală a fost aceea 
de imperioasă modernizare. O mo
dernizare gîndită însă atît în spi
ritul veritabilelor inovații tehnice 
în acest domeniu, cît și în cel al 
funcțiilor estetice-culturale ale 
teatrului contemporan. Totul a fost 
conceput pe baze noi — de la 
scenă pînă la foaiere —, realizîn- 
du-se astfel un cadru de totală am
bianță, în care relația spectacol- 
spectațori capătă o firească intimi
tate. întreaga sală, redimensionată, 
are o vizibilitate și o acustică per
fecte. Cromatica pereților, a plafo
nului și a mochetei a fost studiată 
în așa fel încît ea să contribuie la 
crearea atmosferei generale de 
spectacol și în același timp să con
centreze atenția publicului în „fo
carul" scenei. Scena a fost și ea 
perfecționată printr-o fericită com
binație între turnantă, culisantă și 
podul electric, încît poate per
mite aproape orice fantezie sceno
grafică.

Respectul față de spectatori este 
vizibil și prin amenajările spațiu
lui dinafara sălii propriu-zise. Ast
fel, foaierul de la parter, bine ilu
minat, îndeplinește și funcția de 
sală de expoziții de arte plastice ; 
cel de la etaj găzduiește un cafe- 
bar, un fel de club al teatrului, 
unde spectatorii pot sosi mai de
vreme ori pot rămîne mai mult, 
întîlnindu-se aici cu actorii lor 
preferați, cu poeți, muzicieni și ar
tiști plastici și asistînd la diverse 
recitaluri artistice spontane. Tot 
aici se va deschide și un studio 
experimental, destinat pieselor ro
mânești de mai mică întindere.. 
Aceasta este, în linii mari, noua 
ipostază a Teatrului Giulești, re
considerat în ansamblul funcțiilor 
sale moderne...

I. SEGARCEANU
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O zi din viata unui student, consemnată frust 
și sincer, fără pudoare gîngavă, fără compromisuri 
„estetizante", cu o uluitoare încărcătură de eve
nimente și întîmplări pe care numai studenția 
asta nemaipomenită le oferă, nouă, celor atît 
de superfluu...

Ion Mareea, student la Facultatea de medicină 
din Cluj, spirit complex, multilateral și pasionat, 
a cărui existență se desfășoară profund și ten
tacular, încredințează tiparului această tulbură
toare confidență, mai mult ca sigur pentru a se 
autoanaliza, dar mai ales pentru a ne atrage 
atenția, ca într-o disecție, ce lucruri inedite 
compun viața noastră cotidiană. O, ce fericire 
horațiar.ă ne-ar decanta dacă l-ar imita cît mai 
mulți I Le-am pune la dispoziție aceste coloane 
de negru pe alb.

O felie de viață, oarecare, a unui om oarecare...
Am ales-o întîmplător, din șirul de zile în care nu 

se întîmplă nimic.
E tîrziu. De puțin timp, „azi" a devenit „ieri". Si- 

nopsele nervoase nou conectate sau neîntrebuințat? 
ieri nu s-au stins încă. înțelegerea tacită între memorie 
și uitare încă nu s-a făcut.

Sînt singur în cameră. Ceilalți doi n-au venit încă 
din oraș. îmi pregătesc atmosfera. Sting lumina mare, 
difuzorul, aprind veioza. Cu o foaie de hîrtie în față, 
în punctul luminos din mijlocul camerei, rechem pe 
rînd orele de ieri.

Sîmbătă 16. XI. 1968, ora 6,45. Undeva sună un ceas. 
Trece brutal de la o lume la alta. Cu ochii încă lipiți 
de somn dau să „sting" ceasul, dar nu-1 nimeresc. 
Giunetan Dieter, unul din colegii de cameră, are 
aceeași intenție. Pînă la urmă, nimerim monstrul, îi 
„rupem gura" și... adormim la loc.

Ora 7. Mă trezesc brusc. Poate un instinct salvator 
m-a trezit, altfel întîrziam de la stagiu și se mai du
ceau 13 lei din externat. Sar din pat, încă buimăcit. 
Ceilalți doi se sperie și ei. Pius își scoate căscînd de 
sub pătură două tălpi absolut inexpresive. Cască de 
se cutremură căminul, apoi zice că va ninge pentru 
că-1 mănîncă bătăturile.

Ora 7,7. M-am spălat, mi-am făcut patul. Trag cu 
coada ochiului spre Pius să nu pierd momentul cînd, 
de frig, își face obișnuita „piele de găină matinală". 
Iată-1 adunat de frig ca o veritabilă găină ciufulită. 
Mă umflă rîsul. Pius, ca de obicei, se „șucăre".

Ora 7,10. Mă uit în oglindă. Arăt ca un sălbatic cu 
barba asta nerasă. Trebuie să mă rad. Dau cu soluție 
„preras electric", între timp îmi iau pantofii. Sînt 
cam plini de praf, dar zău că mi-e lene să-i curăț. 
'Afară plouă, așa că voi intra într-o primă baltă ce-o 
găsesc și rezolv problema.

Ora 7,15. Mașina mea de ras electrică face un zgomot 
înfiorător. Dieter îmi urlă în ureche, zice că pe el îl 
deprimă vremea asta, toamna tîrzie, cînd timpul e o 
„porcărie" : nici toamnă, nici iarnă.

Ora 7,20. Iar sînt gata ultimul. In 10 minute trebuie 
să mănîne și să ajung la clinică.

La cantină e coadă. Cîțiva boboci fac „lipitură". Mă 
enervez. Dar îmi trece. Mi-e lene să fac scandal. în 
definitiv, e vorba de grosimea obrazului, care e di
ferită de la om la om...

Ora 7,27. Mai am 3 minute. Fug. Burniță. Ce porcărie 
de vreme 1

_ Ora 7,35. Raportul de gardă. Pomelnic de 7 nașteri 
și 3 avorturi (după respectarea prevederilor legale). 
Colegii mei care au fost de gardă n-au închis ochii 
toată noaptea. Luni sînt și eu de gardă. Trebuie să-mi 
adun ceva provizii de somn.

După raport, obișnuita ședință de referate de sîm
bătă dimineața. Se discută despre statistica mersului 
sarcinii la studentele gravide.

. între timp, am terminat de citit „Introducere în 
pictura olandeză". Am cam subliniat puțin cartea. 
Nu prea e „civilizat", dar e mai practic. Acum o pun 
sus, las să se sedimenteze ce am citit și peste cîteva 
zile, într-o jumătate de oră, o revăd citind mai ales 
părțile subliniate. Așa rețin mai ușor și mai mult 
De azi încep „Mit și cultură", Văzîndu-mă cu altă 
carte, cineva remarcă sonor: „repede i-a citit pre
fața la cea de ieri". Nu mă interesează; vorba pro
verbului cu caravana...

Ora 8,30. Facem stagiu la laborator. Nu prea am 
chef de treabă. Poate pentru că e sfîrșit de săptămînă.

Un coleg de grupă se pare că se căsătorește azi. 
A amintit ceva vag, înainte cu cîteva zile. Dar nu 
ne-a spus nimic mai mult. Am vrea să-1 felicităm, 
dar el n-a venit azi la „școală", așa că o vom face 
„după".

Sîntem 6 în grupă. Dacă e drept că azi se însoară 
colegul nostru, atunci patru sînt căsătoriți și doi am ră
mas „ne".

Eu și o colegă. Drăguță. Colegii de grupă (noi le 
zicem că-s invidioși) cam fac glume tendențioase. Le 
spun din nou despre cămilă...

Discuțiile se curmă. Șefa laboratorului ne pune la 
treabă. Pe mine m-a depistat (cum o fi ghicit) că 
nu prea sînt în linia I cînd e vorba de lucru și — 
drept măsură terapeutică — am injectat 6 broscoi 
pentru reacția de sarcină (de-ați fi văzut cum săltau 
și zburdau de bucurie și plăcere că au avut norocul 
să-i injectez eu !).

Și cu de astea am tras-o pînă la 11,20, cînd am 
evadat din clinică, cu 10 minute mai repede decît so
rocul oficial. Zău că n-aș fi plecat dacă nu ar fi tre
buit să mai văd de manuscrisele pentru revista insti
tutului nostru. Așa, cu un motiv ferm față de propria 
mea conștiință, am ieșit în oraș, făcînd deci, cum s-ar 
zice, „delict cu circumstanțe atenuante". Afară, timpul 
nici el nu știe ce face. Ba plouă, ba nu plouă. în orice 
caz, mai cald ca ieri. Asta sigur ca să-i joace o festă 
buletinului meteorologic ce prevede „vreme în curs de 
răcire treptată" etc.

Ora 11,45. Am ajuns la decanat Manuscrisele vor 
fi „gata" bătute la mașină luni. Chiar bine, că luni 
avem și ședința de redacție.

Urc încet dealul spre Clinica de neurologie. Mă 
ajunge Sandi pe drum. I-am spus că-1 duc cu vorba, 
pe gratis, pînă sus. Invitația-i acceptată cu plăcere.

Ora 12.. Curs de psihiatrie. Curs nr. 13 — confu
ziile mintale. Fiindcă veni vorba de psihiatrie, ați 
vorbit vreodată cu un bolnav mintal ? Stranie și de o 
bizară poezie e lumea lui„ Toată existența pentru el 
derivă dintr-o idee și, de ce să nu recunoaștem, uneori 
își clădește o lume bizar de logică. Numai că baza 
de pornire e falsă. Zilele trecute, la un stagiu, după 
ce am terminat de examinat fiecare cîte un caz din 
pavilionul II (izolați) ne-am adunat studenții celor 
două grupe de după masă, într-un capăt de coridor. 
La un jnoment dat, un oligofren, foarte fericit, se 
oprește în fața noastră, ne salută, zîmbește, apoi brusc 
izbucnește în rîs și rîde, și rîde... Cum rîsu-i molip
sitor, ne apucă și pe noi rîsul, și rîdem, și rîdem... 
Intre timp, mai vin vreo 5 bolnavi. Ne despărțea de 
ei o masă lungă. Pentru noi, de partea cealaltă a me
sei, erau niște nebuni în pijamale care rîdeau. Pentru 
ei, probabil, de cealaltă parte a mesei, se aflau tot 
niște nebuni îmbrăcați (ce caraghios !) în cămăși lungi, 
albe, care rîdeau fără rost. Totul e atît de relativ ! 
Depinde din ce parte a mesei privești...

Ora 14. Iar coadă la cantină ! Am pus cartelele să 
ne ocupăm loc pentru „după, după" (clujenii vor în
țelege ce înseamnă, ceilalți probabil vor bănui ; ori
cum, cere cam mult spațiu să explic). întotdeauna 
așa pățim dacă întîrziem peste ora 14. La ora asta e 
cea mai mare înghesuială la masă, pentru că toți ter
mină deodată cursurile. In cîteva minute, cantina e 
ocupată, pentru două ture înainte.
Tr??aă “-ni -Xine rîndu? la masă> trec Pe 1» sediul 
U.T.C., sa vad ce se mai întîmplă cu tipărirea revistei. 
In camera ce ține loc de sediu pînă se separă decanatul 
(și de mai bine de un an se tot separă) e o înghesuială ca 
la dans în foaier. E sîmbătă și-i „ziua secretarului". în
chipuiți-vă cum arată o cameră de 5/7 cu două birouri, 
o sobă, 4 dulapuri, un cuier, 8 scaune și 30 de oameni 
m ea. Ca sardelele 1

Ora 15. Greu, dar iată că mîncăm : obișnuita ciorbă, 
carne zice-se friptă și compot.

Ora 15,30. Merg la duș, să mă spăl de toate păcatele 
săptămînii. La baie, coadă. Pînă să ajung să-mi spăl 
și o cămașă, se face ora 16,15.

Cînd revin în cameră, Dieter și Pius deja dorm. 
Ce să fac? Să dorm, să nu dorm, să dorm, să nu 
dorm ? Citesc puțin din „Mit și cultură", dar zăresc 
pe masă „Contemporanul", neînceput, și ultimul nu
măr din „Lumea" nedeschis. „Magazinul istoric" la 
fel. Ce-mi zic? Cartea mai poate aștepta, dar dacă 
nu citesc periodicele, ele se adună. Și n-am liniște 
pînă nu le știu citite. Numai că fac aceeași greșeală 

dintotdeauna. Consider că „Lumea" se citește ma 
bine în pat și... adorm.

Ora 18. Iar sună mizeria de ceas ! între somn. Ji 
veghe mi-aduc aminte că trebuie să scriu vreo 4 serțj 
sori. Atîta mi-e de groază să scriu scrisori! O să serft 
după ce vin din oraș.

Ne îmbrăcăm toți trei ca de sîmbătă seară. Numa 
că avem drumuri diferite. Pius se întîlnește cu Corina 
eu merg la concert simfonic, Dieter nu știe ce si 
facă. încerc să-1 conving să vină cu mine. îmi spun< 
că are pe placă Concertul pentru vioară și orchestr; 
de Beethoven interpretat de David Oistrah, așa că m 
mai merge să-1 asculte încă o dată .

★
Timpul devine „mai omenesc". S-a încălzit binișor 
Ora 18,45. în sfîrșit, nu e coadă, la masă !
Orele 19,30—21,30. Două ore pline de muzică și numi 

mari : Beethoven, Mozart, Ravel, Negrea, Semen Snit 
kovski, M. Cristescu.

Beethoven ! Ce mare e sufletul tău ! Nu îndrăzneț 
să scriu nimic, de teama banalului. Cuvintele mi 
par atît de mici și păcătoase pe lîngă el: Beethoven 
Nu e un nume, e o onomatopee, e un tunet, o forță 
o simfonie. Cine ar putea afirma, fără să se rușineze 
că ar fi capabil nu într-o viață, ci în zece, să adun 
în cuvinte atîta bucurie de viață ca în acea „Simfoni 
a IX-a“ !...

întreg concertul a fost un triumf cum rar se ved« 
Vioara de aur și catifea a lui Snitkovski a foș^ scope 
rită de flori și aplauze. M. Cristescu a fost aclamat ț 
bisat după Boleroul lui Ravel.

Ora 21,30. încerc să-mi revin după șocul din sala d 
concert. Am zărit în pauză o fată drăguță. Aș vre 
s-o cunosc (prin asta am rezolvat 50 la sută din pro 
blemă, rămîne de văzut dacă mai vrea și ea). O aștep 
afară, o văd, dar o pierd în mulțime.

Am plecat în oraș. Poate o întîlneșc. Dar n-ar 
întîlnit-o. Străzile sînt pustii, deși încă nu e ora 21 

Mă string pantofii. O iau spre cămin.
Pe drum mă întîlneșc cu un prieten de la Biologie 

Nu știu cum îl cheamă, precis nici el nu știe cum m 
cheamă și totuși ne cunoaștem de 5 ani. Parcă numel 
are vreo importanță ! ? De fapt, ar fi și greu să cunoș' 
după nume sutele de prieteni. Hotărîm amîndoi (d 
fapt el m-a „corupt" și m-a convins că nu mă strîn 
pantofii) să mergem la „Balul strugurilor" de 1 
Complex.

Ora 22,30. Ne aflăm „ante pertas", la cantina Corr 
plex. Intrarea 5 lei. Cam scump. Nu stau prea străluci 
cu rezervele valutare, dar 5 lei nu mă ruinează chia 
total. Așa că intru.

Sus : cald, lume, fețe transpirate, fum, corpuri ce s 
deșurubează și se înșurubează după cele mai modern 
„tehnici"; o orchestră face zgomotul de fond. Ast 
nu prea pare să deranjeze pe nimeni; fiecare e preoct 
pat de mișcările lui și „muncește" cu sîrg. In res1 
vin în sticle de bere, struguri agățați de tavan, înc 
automat devin acri și... cam atît. Deocamdată.

Ora 24. Se trece la faza a doua a petrecerii. Tj»at 
lumea cîntă, rîde și nimeni nu ascultă. Sala de mes 
enormă ca un hangar, devine treptat o piață romar 
cu petrecăreții împăratului Nero.

Ora 0,30. Nu mai aștept faza următoare. Plec. Ploa 
s-a oprit. Ușa de la ieșire e spartă.

Ora 1. Acasă.
Ora 3. Am terminat de scris. Mi-a rămas A>ilanți 

negativ al zilei de 16.XI.1968. Deci:
— n-am cunoscut nici o persoană străină
— n-am scris nici o scrisoare din cele 4 programa*
— n-am citit nici un rînd din vreo carte medica:
— n-am citit nici o revistă sau ziar
— nu mi-am făcut ora de franceză pe care mi- 

programasem,
— n-am...
Dar ce importanță au acești „n-am..." de ieri, 16.X 

cînd azi sîntem în 17.XI., ora 3 și am tot timpul să 
transform pe fiecare pînă diseară în „am“.

Ieri, sîmbătă 16.XI.1968, o zi oarecare și totuși via 
ne e atît de plină de astfel de zile.

Ion MARCEA

P.S. înainte de a încheia, mi-am adus aminte 
ieri mulți colegi de-ai mei și-au luat din librăi 
„Medic la Boișoara". Deci e adevărat, se apropie sfîrț 
tul celor 6 ani de facultate... Ce să-i faci!...

FIM BĂRBAȚI,
FETELOR!

La rubrica numită ademenitor „Confidențe" am 
citit, sub înfățișări diferite, aceeași poveste : după 
un an — sau numai cîteva luni — de mare fericire 
și înțelegere, celălalt face o întoarcere de o sută 
optzeci de grade și trece în tabăra adversă. Din 
subtext transpare candid vechea nedumerire : cum 
e posibil, era doar prietenul meu cel mai bun (sau 
prietena mea), înțeleg s-o fi făcut cu un necu
noscut I

Și, cu toate că rîndurile următoare nu o spun 
de-a dreptul, cei „trădați" se străduiesc să stre
coare ideea vinei celuilalt.

Mai întîi că e firesc să fie un cunoscut la mijloc, 
pentru simplul motiv că în genere un om place mai 
bine după ce îl cunoști mai bine. Sînt rare cazurile 
cînd mica (sau marea) durere o aduce un necu
noscut, deoarece perechea noastră dragă e fot 
timpul sub ochii noștri și nu poate să afle necunos- 
cuji. Și comparația se face astfel cu bunul prieten,

cu vechiul prieten, care, după niște elementare legi 
ale psihologiei, e ales să ne semene și să fie foarte 
diferit de ceea ce sîntem, în același timp. Evident, 
după ce ne certăm strașnic, prietenul care ne îm
pacă apare plin de toate calitățile și, cum e pe 
potriva firii omenești să aibă ascunzișuri rele, nici 
prietenul nu e chiar fără pată. Dar el are avanta
jul, față de restul lumii, că poate să fie dulce și 
ademenitor chiar sub ochii noștri și totul să pară 
glumă.

Asta n-ar fi lucrul cel mai grav, pentru că avem 
deodată șansa să dovedim diferența în favoarea 
noastră. Trebuie numai să înțelegem bine lucrurile, 
să nu fim temători, fiindcă teama face cel mai crud 
deserviciu, și să descoperim cinstit vina. Aici tre
buie căutată cheia întîmplării.

Din confidențele publicate atît de „Viața studen
țească", dar și de alte reviste, se desprinde, cum am 
spus la început, ideea vinei iubitului sau a iubitei.

Or, cel puțin statistic, dacă altcumva nu e lim
pede, greșelile sînt în egală măsură ale amîn- 
durora.

Am dat titlul în virtutea unei expresii vechi, unde 
bărbăția e o stare de spirit comună ambelor sexe. 
A privi bărbătește adevărul înseamnă a fi drept, 
înainte de toate, cu tine însuți. Ar fi normal să ju

decăm faptele luînd în considerație mai întîi și în 
principal greșelile noastre. Aș zice că vina celuilalt 
nu are nici-o semnificație, fiindcă celălalt face 
ceea ce face cu multă convingere — în marea ma
joritate a cazurilor — și, oricît ne-am strădui, nu 
mai putem repara nimic. Cel puțin atîta vreme cît 
îi imputăm îritîmplarea. Nu cred în reîntoarcere I 
Cunosc familii a căror viață se compune din des
părțiri și reîntoarceri. Destul de penibil! După 
prima împăcare vine, inevitabil, următoarea. Mă 
refer, se înțelege, la despărțirile care sînt însoțite 
de ură, oricît de bine ar fi mascată ura.

„Sigur, așa demonstrația pare adevărată, dar în 
realitate lucrurile sînt mai complicate".

Știu și eu că așa e. Dar prima zi contează, și în 
prima zi, grea și urîtă din zori pînă-n noapte, tre
buie să judecăm fără prejudecăți, ca un dregător 
bun și drept. Vom afla că întotdeauna, nu numai 
în dragoste, greșim primii. Aici statistica nu spune 
nimic, vreau să spun că bărbătește înseamnă să 
luăm accidentul ca și cum ar fi vorba de o singură 
persoană, de noi, și să așteptăm să treacă timpul 
înțelepțește. E singurul fel de o înțelege, cu folos 
pentru mai tîrziu. Deci, să fim bărbați, fetelor !

Ioana CONDRUȚ
București



ARGUMENT

T
itlul nostru nu e desprins dintr-un roman 
polițist, nu e pus pentru inducerea in eroare 
a cititorului și nici pentru influențarea celor 
care-și fac sau intenționează să-și facă stu
denția la Iași. El nu este, cum s-ar crede poa
te, la prima vedere, rodul fanteziei și nici al 
indignării de o clipă de care ar fi fost cuprins 

autorul sjlit să aștearnă pe hîrtie asemenea rînduri și să-și 
facă — fără voia lui — o glorie de tristă amintire.

Nu vreau să fiu didacticist, am detestat întotdeauna 
sfaturile (chiar și atunci cînd erau de bună credință), 
mulți vor strimba din nas citind aceste rînduri, dar cred 
că nu există student în țară asta care să nu dea dreptate 
revoltei mele firești. Cum pot eu, ce drept am eu să-l 
fur pe colegul meu cu care merg alături la curs, cu care 
impart ultima țigară și cu care cheltui ultimii cincizeci 
de bani pe care-i am ? Cum mai pot eu privi dimineața 
in ochii vecinului meu, ai omului necunoscut care n-a 
dormit toată noaptea din cauza scandalului și buscula
delor „euforice" organizate în plină stradă și e nevoit 
să meargă, așa obosit, la lucru ? Iată citeva întrebări și 
tot atitea probleme de conștiință (enumerate nu numai 

ea nu putea avea loc decît în liniște și... Ia o cafea. Era 
cam mic prețul cu care fata vindea bijuteriile, dar cum 
pe ea n-o costaseră nimic...

...Gheorghiu Veturia, din anul I Hidrotehnică, se afla 
in seara aceea de octombrie in spălătorul blocului B de 
Ia Căminul 30 Decembrie. Pusese inelul și verigheta pe 
etajera de Ia chiuvetă. In cele două minute în care a 
mers pină în cameră să ducă o parte din rufe, inelul și 
verigheta au dispărut. Au urmat căutări, întrebări dis
perate în tot căminul. La trei seri după aceea, la TBC, 
avea loc scena cunoscută. Noroc că Macedon Ștefan le 
cumpăra cu martori...

în seara de 25 octombrie la „Supermagazin cu auto
servire — Copou", un cumpărător căuta să iasă fără 
să achite marfa in valoare de 155 de lei pe care o ascun
sese sub haină. Stupefacția cumpărătorilor care se aflau 
in magazin a fost și mai mare cind s-a descoperit că 
e vorba de un student : Nicolae Marian din anul II — 
Facultatea de industrie ușoară. Și nici acest caz al unui 
student ajuns in sălile tribunalului nu este unic. Damas- 
chin Valeriu, anul I Stomatologie, acum condamnat la 
5 ani închisoare corecțională. ieșea din restaurant numai 
la ora inchiderii, iar restul nopții și-1 petrecea la jocuri 
de noroc. In timpul zilei își procura banii din vinderea 

pe Mitache, care ajunsese Iar în holul căminului. 11 
atinge la cap și„. fuge. Mitache se duce în cameră, îi 
ia haina și il invită la o... discuție, după care promite 
că-i va restitui haina „personal". Dar Preda aleargă Ia 
miliție și reclamă că „i s-a furat haina și buletinul", 
deși Mitache le luase în văzul mai multor colegi de 
cameră și in cu totul alte scopuri...

DELICVENTA NOASTRA CEA DE TOATE ZILELE...
Nu vrem să fim exagerați și nici să ne atragem „apos

trofele" studenților, dar „spectacolul" (neașteptat și îngri
jorător) pe care ni l-a oferit o dimineață de decembrie 
în fața Universității ne-a determinat să dăm glas opiniei 
cetățenilor ieșeni. Tramvaiele sînt luate cu asalt, scan
dalurile pe marginea vechii și disputatei probleme „a 
scoate sau a nu scoate bilet" sint interminabile și tind 
să devină un fenomen general, insultele la adresa taxa
toarelor și a vatmanilor au devenit ceva firesc, iar tram
vaiele pleacă întotdeauna cu cinci-șase pină la zece stu- 
denți pe scară, pe tampoane, ori pe alte elemente ale 
vehiculului. Am însoțit organele de miliție intr-un raid 
la stațiile „Universitate" si „Copou" la una din orele 
de vîrf. Legitimindu-i pe cițiva dintre „infractori", ne-au

Pot fi studenții infractori ?
ca. argument pentru faptele pe care le vom relata) pe 
care refuz să cred că și le-au pus vreodată oamenii 
despre care scriu acum fără nici o plăcere.

ATENȚIE I HOȚII NU SE AFLA PRINTRE NOI
Totul a mers bine pină in ziua aceea de martie cind 

Burtavel Lia, din anul al II-lea de la Facultatea de filo
logie, cazată in Căminul nr. 6 din Complexul Fușkin, 
a intilnit-o pe străzile lașului pe Atudorei Rodica, o 
cunoștință mai veche din Pașcani. Gindind probabil că-i 
va face și ei plăcere, Lia o invită pe Atudorei la ea la 
cămin. Colegelor din eamera Liei, „musafira" se re
comandă ca merceologă la un depozit de textile din 
Pașcani, neuitind să adauge, pe un ton firesc și convin
gător, eă poate procura diferite „lucruri care se găsesc 
mai greu in magazine". Atît de convingător se pare a fi 
fost tonul cu care a spus-o, incit Moiseciuc -Eugenia 
(anul II — Filologie) n-a mai ezitat nici o clipă’și i-a 
adus 400 de lei pentru un fiș. A doua zi dimineața Lia 
și Eugenia pleacă la curs, iar Atudorei pleacă și ea ceva 
mai tirziu... din oraș. Dar înainte de a pleca, Atudorei 
n-a uitat să-și pună, intre bagaje, și citeva... „lucruri 
mărunte" găsite in dulapul studentei Burtavel : o rochie 
și o pereche de pantofi, plus cei 400 de lei.

Există o lege și un alineat in Codul penal care stabi
lesc pedeapsa cuvenită pentru Atudorei. Dar vinovată 
in primul rind de cele intimplate este Burtavel Lia, care 
a introdus o persoană străină in cămin fără nici un fel 
de aprobare, contravenind principiilor de conviețuire 
din cămin. In cazul ei (repetat in condiții similare si in 
alte cămine, și nu numai la Iași) trebuiau luate măsuri 
imediat și fără menajamente de către administrația cămi
nului, de U.T.C. și de A.S.

UN „ȘPERACLU" PENTRU TOATE POȘETELE
Ghervan Petronela, anul I — Științe economice, este 

ieșancă. Intr-una din zile vine la Complexul Pușkin 
pentru o „lovitură mare". Intră in Căminul 5, la camera 
81, de unde își însușește o poșetă cu bijuterii, aruncată 
din neglijență pe unul din paturi. Dar acțiunea ei merge 
și mai departe. De Ia Căminul 5, Petronela merge la Cămi
nul 8, la camera 58, de unde ia 250 de lei dintr-o poșetă 
(aruncată tot din neglijență și tot pe un pat...).

E uimitor cit de ușor se poate pătrunde, fără să te 
legitimeze nimeni, intr-un cămin studențesc, dar și mai 
uimitor e cit de ușor se poate ieși cu lucrurile altuia. 
N-are nimeni pretenția ca portarii să fie absolvenții 
unei facultăți de psihologie, insă atit cit să-și dea seama 
cînd intră cineva străin in cămin i se poate cere oricărui 
om, Ia urma urmelor, indiferent de studiile pe care Ie are.

„MARILE AFACERI" AU LOC ÎN TĂCERE
La „Tutun, bar, cafea" (sau mai prescurtat *,TBC “, 

cum ii spun studenții ieșeni) se pierde mult timp, se 
fumează și se beau cafele. Foarte multi dintre „clienții" 
obișnuiți ai localului sint studenți. Dar nu despre ei 
vrem să scriem (deși va sosi poate o vreme cînd va 
trebui să-i prindem în obiectiv și pe acești stilpi de 
cafenele, cu toate „păcatele" și „virtuțile" lor), ci despre 
o „afacere" pusă la cale aici între Nițulescu Constanța 
(anul I Hidrotehnică) și Macedon Ștefan (anul I Con
strucții). Era vorba de o acțiune de vînzare-cumpărare 
a unui inel și a unei verighete cu suma totală de 175 lei și

buteliilor de aragaz pe care le fura. A fost prins in 
flagrant delict...

Ni s-ar putea spune că sint numai cazuri izolate. E ade
vărat. Dar lucrurile „Împrumutate" la reuniunile studen
țești organizate in toamna aceasta la Complexul Codrescu ?

SPĂRGĂTORII DE STICLE SE SUPRIMA..
Delicventa unor studenți imbracă și alte forme. La 

ceasuri tirzii din noapte, liniștea din Piața Unirii este 
spartă de țipetele și urletele cetelor de cheflii ieșiți de 
la restaurantul „lașul". Tăcuta piață se transformă atunci 
in teatrul unor scandaluri interminabile, cetele de „băieți 
veseli" se string in jurul statuiei și ce fel de „Horă a 
Unirii" va mai fi fiind aceea jucată după mai multe 
baterii de vin ori după citeva zeci de coniacuri e foarte 
greu de spus. Adesea aceste chefuri (al căror număr 
se ridică la citeva sute anual, cum ne informa tovarășul 
locotenent major de miliție Verger Victor) sfirșesc prin 
bătăi și huiduieli inexplicabile pentru locuitorii orașului. 
Consumatorii care se aflau intr-una din seri la restau
rantul „lașul" iși amintesc fără plăcere de doi tineri care 
au băut toată ziua, iar seara, la achitarea notei de plată, 
au început scandalul spărgind sticle, insultînd oamenii 
din local, personalul de deservire și pe unul din lucră
torii miliției chemat acolo să stabilească ordinea. Jianu 
Radu Mircea (din anul al V-lea — Facultatea de con
strucții) și Samoilă Ioan Mircea (anul al III-Iea — Științe

mă 
MÎ/VÂ LUNGĂ" Si NU 
fiȘTGPTfl SÂ>Ț| IAU 

eu Biletul în tmmv/P

economice) au fost reținuți la miliție, riscind să piardă 
examenele pe care le mai aveau de susținut pină la 
finalul sesiunii. Și cazul lor iarăși nu este unic.

CASSANOVA INTERVINE LA MOMENTUL OPORTUN
Saplonțai Laurențiu (Facultatea de construcții, anul al

III-Iea)  avea o prietenă. De la o vreme însă relațiile 
dintre ei s-au răcit pină intr-o zi rea, cind s-au rupt 
definitiv. Ziua aceea a fost pentru Laurențiu, din multe 
puncte de vedere, mai mult decit fatală. Fata se împrie
tenise intre timp cu Ursache Ion din anul I — Conserva
tor. Saplonțai, din furie și din gelozie, merge să-și înece 
amarul in vin la restaurantul „Casa vinătorului", împre
ună cu doi prieteni. Dar amarul este atit de mare incit 
alcoolul mai rău il stirnește. Pe la ora 18 seara ii 
cheamă pe cei doi și merg împreună la căminul fetei, 
la Complexul 30 Decembrie. Ea tocmai venea din oraș 
însoțită, bineînțeles, de noul său prieten de la Conser
vator (înclinația spre... arte învinsese). După ce fata se 
desparte de băiat, cei trei il iau la bătaie pe Ursache : 
„Mă, auzi, s-o lași in pace ! E prietena mea, să știi •“ 
Dar el reușește să scape lăsindu-și in miinile bătăușilor 
balonul și haina. Cind se întoarce după ele, Saplonțai 
nu vrea să i le dea și luindu-și „prietenii" pleacă din 
nou la „Casa vinătorului", unde mai beau de cei o sută 
de lei găsiți in buzunarul hainei lui Ursache...

Finalul are consecințe doar pentru Saplonțai (care e 
exmatriculat). Cei doi „prieteni" au rămas... neidentifi
cați.

ATENTAT CU O ARMĂ NECUNOSCUTA

Mitache Octavian (din anul al IV-lea de la Drept) era 
și el „vesel" cînd s-a întors la cămin. Toată lumea era 
a lui. Băuse destul de mult și era așa de vesel incit 
la intrarea in blocul C din Complexul Tirgușor-Copou, 
începu să cînte de se-auzea in tot căminul. Din camera 
24, Preda Gheorghe (anul II — Fizică) il invită la liniște. 
Mitache se-aprinde și mai mult, intră in cameră la 
Preda și, fără să mai stea pe ginduri, il ia la bătaie. 
Preda, înspăimintat (și îmbrăcat sumar), sare pe fereastră 
(stătea la parter), umblă o vreme prin curte și, inarmat 
cu o bară de metal... necunoscut, se intoarce să-l înfrunte 

motivat că nu puteau aștepta la alt tramvai deoarece 
„s-ar fi făcut coadă la cantină" (deși tramvaiul următor 
a venit la numai 5 minute distanță și era aproape gol.,,).

Fără a mă transforma in moralist ori in vinător de 
greșeli pentru o glorie de tristă amintire, am scris aceste 
rinduri, poate prea pline de patimă, despre unii studenți, 
dar vreau să cred că ei sint totuși puțini și că tot mai 
puține vor fi și rindurile mele scrise așa de revoltat 
(și de îndurerat totodată) și pe care, legat prin o mie 
de fire de studenție, să nu-mi fie jenă să le semnez.

Florentin POPESCU
NOTA REDACȚIEI

Indignarea noastră întrece limitele firescului. Dincolo 
de asemenea indivizi amenintînd să devină adevărate 
pericole sociale există (sau ar trebui să existe) opinia 
colectivului, acțiunea organizației U.T.C. și a Asociației 
studenților care nu și-au spus în nici un fel cuvîntul. 
Trebuie să intervină miliția, să se ia măsuri pe cale 
penală pentru depistarea și pedepsirea unor asemenea 
delicvente ! Dar în loc să se lase ca lucrurile să ajungă 
pînă aici, să cadă în sarcina miliției și a procuraturii, 
să se aștepte adrese prin care se cere decanatului adop
tarea unor măsuri urgente, organizațiile U.T.C. și A.S. 
din institutele respective ar putea preîntîmpina asemenea 
acte de o atît de mare gravitate care fac să planeze o 
umbră, pe cît de mare pe atît de neplăcută, deasupra 

lașului — un centru universitar de profundă spiritua
litate, de atît de mari și de înălțătoare tradiții legate 
de numele unui Eminescu, unui Creangă, legate de 
amintirea grupului „Vieții românești" și a atîtor alte mari 
nume ale istoriei și culturii românești.

Este de altfel inexplicabil pentru noi faptul că recen
tele adunări de dare de seamă și alegeri, inclusiv con
ferința pe centru, au rămas aproape complet insensibile 
față de acest fenomen atît de condamnabil și de asemenea 
proporții. Surprinderea noastră e cu atît mai mare cu 
cît de vreme îndelungată organele conducătoare ale 
organizațiilor uteciste din institutele de învățămînt su
perior ieșene au fost sever criticate pentru lipsa de 
combativitate în care se complac, pentru felul mult prea 
molcom în care înțeleg să se ocupe de educarea mem
brilor lor, a unor tineri care, prin treapta lor de pregă
tire pe care se află, aspiră să devină modele de urmat.

Nu am putea spune că din acest punct de vedere înseși 
conducerile institutelor de învățămînt superior, cadrele 
didactice au excelat în grija pentru educația nărăviților 
învățăcei. E drept, am auzit profesori de o prestigioasă 
demnitate intelectuală și morală plîngîndu-se de situa
țiile neplăcute în care sînt implicați studenții, la care 
le-a fost dat să asiste în tramvai, pe stradă. în localuri 
publice. Prea puțini, mult prea puțini însă ne-au putut 
vorbi și de inițiativa pe care au luat-o pentru ca, într-o 
acțiune educativă comună cu organizațiile U.T.C., să 
pună capăt acestor inadmisibil de multe infracțiuni ai 
căror autori sînt studenți.

E timpul ca măcar acum, în al nouălea ceas, organiza
țiile de tineret în colaborare cu conducerile facultăților 
și corpul didactic să declanșeze ample dezbateri în toate 
colectivele asupra cărora planează umbra jignitoare a 
infracțiunilor comise de unii studenți, să se creeze o 
asemenea opinie de intolerantă fată de delicventă îneît 
dulcele tîrg al leșului să nu mai fie atît de amar.

Redacția, și nu numai ea, așteaptă de urgentă să i se 
facă cunoscute măsurile întreprinse de factorii educativi 
responsabili pentru curmarea acestei stări de lucruri 
și invită pe studenții ieșeni, pe colegii lor din alte centre 
universitare, să-și exprime opinia asupra fenomenelor 
incriminate. Nu ne îndoim că spiritul responsabil al stu
denților noștri, moralitatea ireproșabilă a cvasiumani- 
tății lor se vor afirma cu fermitatea si demnitatea 
caracteristică.



Nu de mult, la Moscova a avut 
loc un simpozion intitulat „PROBLE
MELE ȘTIINȚIFICE ALE TELEPA
TIEI". Organizatorii: reprezentanți 
ai secției de bioinformație a Aso
ciației științifice și tehnice^ de tele
comunicație și electrotehnică.

De fapt, problema telepatiei ca 
obiect de cercetare științifică nu este 
nouă în U.R.S.S. începînd din anul 
1920, eminentul psihiatru rus Vladi
mir Bekhteriev, academicienii 
Alexandr Leontevici și Pavel Laza- 
rov, profesorul Leonid Vassiliev — 
membru corespondent al Academiei 
de medicină din U.R.S.S. (decedat 
în 1966) au început studiul miste
rioaselor sugestii de la distanță.

TELEPATIA EXISTĂ ÎN MOD 
OBIECTIV

In 1959 un eminent savant străin 
scria despre laboratorul profesorului 
Leonid Vassiliev din Leningrad: „Lu
mea occidentală ar trebui să-și revi
zuiască opinia asupra dezvoltării știin
ței în U.R.S.S. S-a întîmplat în această 
țară un eveniment tot atît de important 
ca și cucerirea Cosmosului, legat de 
astă dată de însăși ființa umană. Nici 
un parapsiholog occidental nu a pre
văzut faptul că universitățile sovietice 
vor fi primele care vor organiza un 
laborator parapsihologic subvenționat 
de stat".

Leonid Vassiliev este omul care a dat 
un impuls cercetării de parapsihologic 
în jurul anilor 1960. In această perioadă, 
Editura pentru literatură politică din 
Moscova a publicat lucrarea lui Leonid 
Vassiliev asupra telepatiei, în timp ce 
Academia de științe din Ucraina a ti
părit lucrarea inginerului Kajinski in- 
titulată : „Telecomunicația biologică".

O dovadă a numărului crescînd al 
pasionalilor de problemele parapsiholo
gici este crearea în anul 1965 a unui 
centru de bioinformatică Aci, savanți 
de diferite specialități se ocupă de stu
diul fenomenelor misterioase ale psi
hicului uman. O primă afirmație sus
ținută de doctorul în medicină Lazar 
Sucharebski pornește de la faptul că 
aptitudinile telepatice erau aptitudini 
normale la strămoșii noștri îndepărtați. 
Un om putea să transmită, in vechime, 
celorlalți aflați la mari distanțe un 
semnal de pericol. Odată supus focul, 
fumul sau flacăra unui cămin devin 
semnalul de alarmă pentru omul pre
istoric. Dezvoltarea civilizației a făcut 
inutilă comunicarea telepatică: puter
nici concurenți (poșta, telefonul, ra
dioul, televiziunea etc) reduc necesita
tea schimbului de informații telepatice.

Prof. Kogan, unul dintre savanții 
contemporani care nu se îndoiesc de 
existența telepatiei, susține, printre al
tele că : „transmisiunea informației te
lepatice nu contrazice cu nimic legile 
naturii..." Punctul de vedere al lui 
Kogan se sprijină pe teoria infor
mației și pe teoria propagării undelor 
electromagnetice. Adversarii telepatiei, 
dimpotrivă, susțin că ipoteza lui Ko
gan nu a fost încă demonstrată. Știința 
nu a ratificat încă existența altor „unde 
cerebrale" de natură psihică, diferite 
de cele pe care le cunoaștem. De fapt, 
ar fi vorba de împrejurări excepționale, 
mai mult sau mai puțin convingătoare.

CONDIȚIILE INDUCȚIEI
Șl RECEPȚIEI

Pavel Naumov — doctor în științe 
pedagogice și psiholog — recomandă o 
selecție a persoanelor destinate expe
riențelor telepatice. El remarcă faptul 
că există oameni dotați pentru telepatie 
într-o măsură mai mare decît ceilalți. 
Dintre aceștia fac parte, de obicei, ge
menii, nevăzătorii sau persoanele hipo- 
acuzice. Un fapt demn de menționat: 
unele fete cu aptitudini telepatice, fiind 
indrăgostite de un tînăr, pot recepționa 
corect pînă la 40 la sută din imaginile 
transmise de acesta pe cale telepatică. 
Legăturile biologice dintre mamă și co
pil sînt incontestabile. Cercetări efec
tuate într-o maternitate din Moscova 
au demonstrat că în momentul în care 
copilul plînge, mama care se află în
tr-o încăpere îndepărtată, și deci nu-l 
poate auzi plîngînd, manifestă o stare 
de nervozitate, de neliniște. Iată și re
ciproca acestui caz: în momentul în 
care mama are senzații fizice dureroase, 
copilul plînge. Experimentele au de
monstrat acest adevăr în 65 la Sută 
din cazuri.

Profesorul H. Kogan solicită cerce
tătorilor din domeniul parapsihologici 
să pună accentul pe elaborarea ipo
tezei electromagnetice, singura, după 
părerea sa, care ar putea să explice 
natura telepatiei. Eduard Naumov, un 
alt psiholog, consideră, dimpotrivă, că 
„natura fizică a telepatiei nu trebuie 
căutată numai în teoria electromagne
tică, ci trebuie privită ca un complex 
de cîmpuri electromagnetice gravitațio
nale și de altă natură". Aceste dispute 
au dus la organizarea unui centru de 
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S Și totuși primul sistem 
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0 Știați că îndrăgostiții pot 
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lepatie? 0 Telepatia în con
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și experiențele de telepatie 
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• în curind vom ajunge să 
comunicăm prin telepatie 
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parapsihologic tehnică și biointrosco- 
pie, sub egida Asociației științifice și 
tehnice a constructorilor de aparate de 
măsurat din U.R.S.S.

Juri Kamenski, un bine cunoscut bio- 
fizician pentru experiențele sale pe viu 
în verificarea transmisiunilor telepa
tice, își bazează cercetările pe teorii 
proprii. în timpul ședințelor de comu
nicare telepatică care au avut loc în
tre subiecți din Moscova și Novosibirsk, 
pe de-o parte, și Moscova și Leningrad, 
pe de altă parte, Kamenski a jucat ro
lul unui „inductor" (transmițător de in
formații). Aceste experiențe l-au de
terminat să-și formuleze condițiile 
fundamentale necesare unor transmi
siuni telepatice de imagini la distanță. 
Mai întîi, ne asigură biofizicianul so
vietic, trebuie să avem „condiții de con
fort" : nici o tensiune în altitudine, nici 
un fel de oboseală în ajunul experien
ței, excluderea obiectelor inutile din 
cîmpul vizual, lumină difuză etc. In 
al doilea rînd : subiectul trebuie să se 
simtă bine, să nu aibă nici un fel de 
griji și emoții. O a treia condiție im
pune o pregătire psihologică — subiec
tul trebuie să cunoască cu exactitate 
datele problemei, să fie sigur de succe
sul experienței, întrucît lipsa de încre
dere în mijloacele sale telepatice îl 
poate împiedica să se concentreze. Su
biectul receptor trebuie să fie într-o 
stare de totală și perfectă destindere, 
să se străduiască să nu gîndească nimic. 
Acesta trebuie să-și asigure „o stare 
de transă pasivă", fără să doarmă. A- 
tenția subiectului-inductor va fi concen
trată asupra obiectului a cărui imagine 
trebuie să o transmită. El nu trebuie 
să aibă nici un „dialog interior", ci să 
înceapă prin a pipăi acest obiect pentru 
a avea mai întîi o reprezentare „cu
tanată", ca apoi să și-l poată reprezenta 
mental. Și, în sfîrșit, subiectul-inductor 
trebuie să-și reprezinte chipul subiec- 
tului-receptor și să și-l imagineze pri
vind și pipăind obiectul din fața sa. 
O dată realizate aceste condiții în la
boratoarele din Moscova, 34 de per
soane-subiecți au recepționat corect 7 
imagini din 10. Se înțelege de la sine 
că nici subiecții-receptori, nici subiecții- 
inductori nu știau dinainte mesajul 
care trebuia transmis.

Ing. Vladimir Fidelman, un alt pasio
nat al parapsihologici, a efectuat o ex
periență prin care a verificat posibili
tatea unei transmisiuni telepatice a ci
frelor pe distanțe variind de la cîțiva 
metri la kilometri întregi. Iată în ce 
constă metoda lui Fidelman: în locul 
imaginii unei cifre pe care subiectul- 
inductor se străduia să și-o întipăreas
că în imaginație într-un răstimp oare
care, și cu prețul unui mare efort, i 
s-au înfățișat pe un ecran o serie de 
imagini succesive ale aceleiași cifre. 
Subiectul-inductor a efectuat această 
transmisiune nu în mod continuu, ci 
printr-o serie de impulsuri, la scurte 
intervale de timp. Experiența lui Fi
delman a fost asemuită cu „o incanta
ție mută", iar subiectul în cauză a fost 
socotit un fel de maniac care ar repeta 
2-2-2... sacadat. Experiențele au mai 
arătat că, deseori, la începutul recep
țiilor, imaginea care se formează în 
mintea subiectului-receptor nu cores
punde cu imaginea transmisă. Dar, 
după un oarecare timp, imaginea se 
stabilizează în conștiința acestuia; ci
frele au făcut ca acest proces să se evi
dențieze în mod pregnant. Subiectul- 
receptor primește definitiv imaginea, 
după ce subiectul-inductor a repetat-o 
de mai multe ori. Un bun subiect- 
receptor vede imaginea destul de clară 
timp de 7 pînă la 10 secunde, după în
ceperea transmisiunii. Savantul susține 
că orice persoană ar putea transmite 
imagini ale cifrelor. Din 135 de cifre, 
transmise de Fidelman la o distanță 
de doi km, numai 35 dintre ele au fost 
recepționate incorect, ceea ce confirmă 
justețea ipotezei de mai sus.

TELEPATIA — UN DOSAR 
i CARE RĂMÎNE DESCHIS

Savanții sovietici afirmă că rezulta
tele obținute pînă în prezent sînt su
ficiente pentru atestarea existenței 
„efectului telepatic". Utilizînd același 
subiect-inductor și același subiect-re- 
ceptor, plasați la distanțe diferite, este 
ușor să se determine cu multă preci
zie influența pe care o poate exercita 
distanța sau vreun obstacol oarecare 
asupra vitezei de transmisie a imaginii. 
Se poate verifica chiar și posibilitatea 
interceptării unei transmisii telepatice. 
Rămîne însă deschis dosarul cercetării 
aspectelor informaționale ale parapsi- 

• hologiei. Pînă în prezent nu s-au ela
borat încă criterii obiective menite să 
aprecieze cu justețe rezultatele unei ex- 

I periențe de acest gen. Un subiect-in- 
I ductor, de pildă, transmite descrierea 
| unei farfurii. Subiectul-receptor răs- 
I punde: „este vorba de ceva rotund, 

de porțelan alb"; „sînt mai mult ca 
sigur că e o farfurie". Deși imaginea 
primită nu corespunde pe deplin obiec
tului transmis, ea este exactă parțial. 

în acest caz, cum vom putea oare eva
lua o asemenea experiență ? Kogan a 
declarat unui ziarist că se află în po
sesia unui algoritm cu șase indici ca- 
re-i permite să determine gradul de 
justețe a imaginii primite în cursul u- 
nei transmisiuni telepatice. Acest al
goritm reflectă sub o formă cifrată cu
loarea, dimensiunile, materialul ima
ginii. Se înțelege că nu este algorit
mul ideal pentru a se putea măsura 
toate experiențele telepatice.

Eduard Naumov susține însă urmă
torul punct de vedere: studiul para
psihologici nu trebuie să se limiteze 
doar la domeniul telepatiei. Parapsi
hologic trebuie să-și axeze cercetările 
asupra transmiterii informației din 
punct de vedere fiziologic, matematic 
și fizic. Este necesar să se stabilească 
— spune el — exactitatea raporturilor 
dintre „bagheta magică", adică dintre 
șarlatanie și știință, deci viziunea cu- 
tanată-optică (domeniul biointrosco- 
piei).

Parapsihologia este un domeniu știin
țific nou și cu multiple rezonanțe socia
le. în cadrul acestei științe se vor pu
tea cerceta incompatibilitatea sau com
patibilitatea biologică a unui om sau 
a unui grup de oameni. O precizare : 
este vorba de compatibilitatea biologică 
și nu psihologică. Despre ce este vorba, 
la urma urmei ? Mulți au observat, de
sigur, că, în cadrul unei reuniuni, un 
om care a adormit incită pe ceilalți 
să facă același lucru, în ciuda tuturor 
eforturilor acestora. Pe de altă parte, 
oamenilor li se întîmplă să încerce un 
sentiment de antipatie involuntară pen
tru o anume persoană. Aceste cazuri 
au o bază materială: intr-adevăr, emo
țiile, stările sufletești se reflectă în ac
tivitatea electrică a creierului. Trans
miterea stărilor emoționale de la un 
individ la altul are loc, deoarece cre
ierul unuia poate „impune" ritmul său 
de activitate electrică creierului celui
lalt. Ce legătură există intre aceste 
fapte și parapsihologic ? Nu este nici 
mai mult, nici mai puțin decît telepa
tie spontană. în acest caz, nu mai 
transmitem imagini, ci emoții. Studiul 
acestei noi discipline poate lămuri multe 
probleme în suspensie ale relațiilor din
tre indivizii care trăiesc în grup. Poate 
servi la alegerea indivizilor-receptivi 
capabili să-și asume sarcini importan
te, la rezolvarea traiului în comun al 
celor mai diverse temperamente, la ex
plicarea comportamentului fraților ge
meni etc.

Actualele cercetări din domeniul pa
rapsihologici antrenează studiul unor 
discipline dintre cele mai diverse, în
trucît ea își va găsi largi aplicații în 
învățămînt, în transmiterea informa
ției (informatică), criminalistică, me
dicină, sociologie etc. în Olanda, de 
pildă, se predau la unele universități 
aplicațiile parapsihologici în crimina
listică.

Savanții sovietici au realizat și un 
film științific asupra experiențelor lor 
de laborator: o femeie de 40 de ani 
s-a așezat în fața unei mese lăcuite. 
Pe această masă se aflau o busolă, un 
cilindru metalic și niște chibrituri. Pri
vind fix busola, femeia își întoarce 
capul într-o parte și alta cu multă 
greutate, ca și cum ar fi trebuit să în
vingă o rezistență invizibilă și deodată 
acul busolei începe să se zbată. Mereu, 
fără a-și lua ochii de la busolă, femeia 
își pleacă capul și descrie cercuri în 
jurul acesteia. Acul busolei aleargă : 
peste un minut însăși busola începe să 
salte pe masă. Supunîndu-se privirilor 
femeii, busola înscrie cele mai nepre
văzute traiectorii. Este o experiență din 
domeniul TELEKINEZIEI.

Asistăm oare la o grosolană mistifi
care, la o crasă manifestare de șar- 
latanism sau, dimpotrivă, ne aflăm în 
fața unui fenomen necunoscut de știin
ță ? Naumov este de părere că proble
ma telekineziei merită să fie studiată, 
deoarece reprezintă un nou capitol al 
comunicației cerebrale dintre om și 
obiecte.

★
în cazul în care o expediție rătăcită 

ar dori să transmită că i s-a întîm
plat o nenorocire, membrii ei vor pu
tea recurge în viitor la legătura te
lepatică. Relația telepatică va mai pu
tea fi de asemenea utiliza ă și de către 
piloții navelor cosmice în cazul în care 
instalația radio s-ar defecta. Ar fi de- 
ajuns atunci să se transmită pe cale 
telepatică cifra 5, de exemplu, pentru 
ca pe pămînt să se știe că radio-ul nu 
mai funcționează și să se ia măsurile 
de rigoare.

Iată dar pe meridianele lumii o nouă 
știință, o știință care sondează spiritul 
și creierul omenesc, șterge distanțele 
dintre indivizi, dezvăluie relația dintre 
materia inertă și om. Cine știe cîte 
alte surprize nu va aduce mîine ome
nirii telepatia, care și-a primit viza 
științifică 1

Traducere și prelucrare 
de Marta CUIBUȘ

(După un articol din revista PLANETE)
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Itinerar teoretic în lumea tineretului universitar occidental

(

LUNA MAI A STUDENȚILOR FRANCEZI

în Franța, într-un context social specific și cu un 
dispozitiv deosebit de complex și contradictoriu al 
forțelor angajate, mișcarea studențeasca urmează în 
mare aceeași cale — de la contestația universitară la 
cea socială, dar ia forme mai violente, împletindu-se 
totodată cu marile greve muncitorești. Inițial, reven
dicări universitare care se lovesc de autoritate (Nan- 
terre — Sorbonne) duc la puternice mobilizări : adu
nările proclamă constituirea nu doar a „universității 
critice" (ca în R. F. a Germaniei), ci a „puterii stu
dențești", iar ocuparea localurilor, manifestațiile de 
stradă și baricadele exprimă simbolic deplina opoziție 
a studenților față de sistem luat ca întreg. Vicepreșe
dintele U.N.E.F., Jacques Sauvageot, sublinia că în 
acțiunile din mai esențialul nu era de a obține condu
cerea universității în cadrul sistemului capitalist, ci 
ca, prin intermediul „puterii studențești", să fie intro
dusă contestația permanentă.

Reprezentantul P.C.F., la schimbul de opinii desfă
șurat la 12—13 iunie la Fraga ca inițiativă a revistei 
„Probleme ale păcii și socialismului" în legătură cu 
particularitățile etapei actuale și perspectivele avîn- 
tului mișcării de tineret în țările capitaliste, arăta : 
în Franța „la sfîrșitul lunii aprilie mișcarea muncito
rească, eficace și profundă, nu intrase încă în faza 
dezvoltării accelerate, care a început ceva mai tîrziu. 
Dimpotrivă, mișcarea studențească a atras atenția în
tregii societăți înainte de a se contopi cu cealaltă 
mișcare, mai amplă și mai importantă". Considerînd 
că mișcarea studenților reflectă cu acuitate contra
dicțiile profunde ale orînduirii capitaliste și susținînd 
mai ales lupta lor pentru reforma învățămîntului — 
Partidul Comunist Francez a insistat îndeosebi asupra 
necesității alianței dintre muncitori și studenți și asu
pra rolului hegemonie al proletariatului. Totodată, 
ținînd seama de eterogenitatea mișcării, P.C.F. a aver
tizat împotriva stîngismului, împotriva acțiunii a ceea 
ce a denumit „grupusculele" organizatoare ale demon
strațiilor inoportune și provocărilor care puteau face 
jocul reacțiunii și guvernului.

ANUL STUDENȚILOR ITALIENI

în Italia, particularitățile mișcării studențești se 
datoresc în mare parte contextului social general, 
faptului că ele s-au produs în condițiile uneia din cele 
mai puternice tentative reformiste ale cercurilor con
ducătoare, cît și relațiilor specifice cu partidele stîngii. 
Concretizată prin acțiuni de amploare, revendicative 
și politice, ce au culminat în numeroase centre cu 
ocuparea universităților, ciocniri cu autoritățile și 
forțele de represiune, greve și manifestații — revolta 
tineretului universitar și-a afirmat cu toată puterea, 
în același timp, autonomia, caracterul deschis de 
stînga, sensul anticapitalist. O dată cu aceasta, în 
procesul analizei realităților și raporturilor de clasă 
s-a produs delimitarea necesară între grupurile — re
duse ca audiență — care pretind că studenții sînt 
singura forță revoluționară sau cel puțin „detonato
rul" oricărei mișcări de contestație și forțele majori
tare, care, fără a adera în întregime la politica parti
delor de stînga și menținînd autonomia mișcării, con
sideră că ea trebuie să se plaseze alături de lupta 
muncitorească. „Mișcarea trebuie să ducă o acțiune 
de contestație definită și conformă rolului ei specific 
și nu să-și propună să joace un rol voluntarist și 
hegemonie pe plan politic general... Este necesar să 
se definească limitele politice ale contestației pe plan 
universitar și să se sesizeze conexiunile dintre această 
luptă și strategia luptei revoluționare la nivelul poli
tic general" scria Oreste Scalzone în articolul publicat 
în revista „Quindici" despre ocupația Universității din 
Roma.

Partidul Comunist Italian a dat o apreciere pozitivă 

mișcării studențești, considerînd-o ca aspect al radica
lizării maselor, ca simptom al crizei generate a capi
talismului și imperialismului. Analizînd existența di
versității de poziții din mișcarea studențească, delimi- 
tîndu-se și criticînd limitele și iluziile mișcării, P.C.I. 
a pornit de la ideea că esențială este coeziunea for
țelor de tineret și studențești cu forțele muncitorești 
organizate. Criticînd în acest sens concepția pietrifi
cată, nedialectică cu privire la deosebirea de poziții 
dintre aceste mișcări, care duce mai degrabă la diver
gențe decît la claritate, Giulietto Chiesa întreba la 
aceeași discuție menționată mai înainte : „Trebuie să 
zăbovim asupra greșelilor mișcării studențești ? Să ne 
oprim la denaturările ei ideologice evidente ? Să-i ata
căm pe studenți de fiecare dată cînd aceștia critică par
tidele comuniste și organizațiile sindicale și manifestă 
lipsă de înțelegere față de ele ? Sau trebuie să-i atra
gem de partea noastră consimțind ca cele mai acute 
probleme ale polemicii să fie temporar lăsate la o 
porte ?" Consecvent unei asemenea orientări, P.C.I. s-a 
străduit să ofere studenților cele mai mari posibilități 
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pentru a se întîlni cu clasa muncitoare pe planul ac
țiunilor practice și al dezbaterilor teoretice, neexclu- 
zînd și necesitatea abordării în spirit autocritic a 
unora dintre aspectele criticate de mișcarea studen
țească, susținînd revendicarea de autonomie a mișcării 
studențești specifică condițiilor în care aceasta se dez
voltă etc.

Caracteristică pentru poziția P.C.I. față de mișcarea 
studențească este nu numai întîlnirea dintre Luigi 
Longo și liderii mișcărilor studențești, consacrată pro
blemelor relațiilor dintre partid și mișcarea tineretu
lui universitar, dar și aprecierea acestuia și anume : 
„Mișcarea studențească, luptînd pentru revendicările 
ei în cadrul rînduielilor universitare, a pus la ordinea 
zilei un mod original de luptă împotriva sistemului 
și o serie de probleme de strategie și tactică. Trebuie 
să recunoaștem că, în mod concret, ea a zdruncinat 
situația politică din Italia și a avut și are o mare 
valoare pozitivă pentru că s-a manifestat larg ca o 
mișcare ce subminează sistemul social italian".

Oricît de succintă și incompletă, analiza de pînă 
aci scoate în evidență faptul că revolta studenților 
occidentali poate fi înțeleasă numai ca parte organică 
și, totodată, revelatoare a contextului social-general 
al societății capitaliste dezvoltate de azi. Un scriitor 
(Witold Gombrowicz) observa că, de fapt, criza tine
rilor e o criză a adulților ; și mai exact s-ar putea 
spune că ea e o criză a societății adulte, respectiv 
a capitalismului contemporan.

DE LA APOLITISM LA PROVOCARE 
Șl LA CONTESTAȚIE.

Sensul major al mișcării este politic și social, avînd 
o orientare marcat anticapitalistă, de contestație a 
establishmentului ca sistem constituit în întregul lui 
unind dominația și manipulația. Mișcarea tineretului 
occidental cunoaște așadar în prezept o etapă nouă, 
etapă pe care am putea-o numi o contestație, contras
ted și depășind net nu numai catatonia, indiferentis
mul social și politic, apolitismul ce caracteriza o mare 
parte a tinerilor în perioada de după cel de-al doilea 
război mondial, ci și formele ulterioare ale provocării, 
reprezentate prin proliferarea unor curente — la rîndul 
lor diverse — ca blousons noirs, beatnicii, provoș, 
capelloni sau hipies. Contestația preia unele din ele
mentele de provocare, dar le direcționează de la mo
dul de viață, regulile de integrare socială cotidiană, 

îmbrăcăminte, purtări și obiceiuri spre problemele 
majore ale destinului tînărului în societate, condam- 
nînd totodată evaziunea, protestul deviat, comportă
rile antisociale caracteristice „modelor" amintite mai 
înainte.

Pentru prima dată în Europa occidentală sîntem în 
prezența unei mișcări de masă a studenților care des
fășoară o activitate politică cu caracter de stînga. 
Nu se poate considera, desigur, că mișcarea studenți
lor este deja o forță matură, cu obiective socialiste 
clare sub raport teoretic și cu o strategie și tactică 
juste pe plan practic. Ea este o mișcare socială cu o 
puternică tentă mic burgheză și de aceea supusă la 
numeroase deformări ideologice. Prin intermediul ei 
însă, mase însemnate de tineri își exprimă și și-au 
exprimat deja aspirații anticapitaliste, antiautoritare, 
antiimperialiste.

Revolta studenților occidentali se înscrie astfel ca 
una din realitățile complexe ale lumii contemporane, 
obiect de studiu necesar al sociologiei și politologiei 
marxiste, chemate să exprime un punct de vedere 
științific în ansamblul discuției ample în jurul feno
menului. Atît partidele comuniste cît și toate celelalte 
forțe ale stîngii și în general grupările și personalită
țile politice din Occident trec în perioada actuală 
printr-un proces de analiză, adeseori incluzînd pozi
ții divergente, a realităților mișcării studențești, in
clusiv în dimensiunile ei prospective spre a-și stabili 
propria poziție.

înțelegerea lucidă a caracterului și sensului revoltei 
studențești presupune o atitudine care să evite în 
același timp apologia și blasfemarea, care să analize-® 
atît meritele cît și limitele practice și ideologice ale 
mișcării.

Dintre acesta limite s-ar putea aminti : 
în primul rînd — problema semnalată și mai înainta 

a integrării mișcării studențești în ansamblul strate
giei forțelor de stînga, implicînd combaterea ten
dințelor hegemonice, contestarea teoriilor după care 
mișcarea studenților ar fi „singura" sau „cea mai 
decisă" forță revoluționară în raport cu proletariatul 
așa-zis „integrat" sau a concepțiilor care prin „1 '
nomie" î , ' „ 
sociale ce se opun ca

„integrat" sau a concepțiilor care prin „auto- 
înțeleg ruperea studenților de restul foitelor 

__ __  __ __ _r... _jpitalismului contemporan. în al 
doilea rînd — analiza și critica în conceptul „sponta
neității" și „opunerii globale" a studenților, a concep
țiilor anarhiste care contestă valoarea oricărei orga
nizări și ideologii și nu numai a celor reacționare, 
birocratice etc. și care prin teoria „minorităților care 
acționează" pun „grupurile conștiente" în pericolul ru
perii și contrapunerii față de „masă". în al treilea 
rînd — respingerea concepțiilor influențate de teoria 
„convergenței sistemelor" care duc la identificarea 
falsă, forțată, a situațiilor și mobilurilor de acțiune 
ale studenților în contextele diferitelor orînduiri so
ciale, sub pretextul asemănărilor legate de procesele 
industrializării, dezvoltării raporturilor statale, socia
le, ideologice și culturale ale lumii moderne.

Amploarea și complexitatea revoltei studențești oc
cidentale (care trebuie considerată cu ponderea ei 
reală, dar relativă, ca o componentă a ansamblului 
luptei tineretului contemporan din întreaga lume) 
justifică constituirea și dezvoltarea, pe fundamentul 
marxismului creator, a unei sociopolitologii comuniste 
a tinerei generații — știință a cauzelor, caracterului și 
mobilurilor acțiunii tineretului ca forță politică și 
socială a lumii de azi. Analiza mișcării tineretului în 
unitate cu contextul social general, dar și cu particu
laritățile sale specifice, caracterul interdisciplinar.— 
sociologic, politologic, etic și dimensiunea prospectivă 
sînt condiții indispensabile ale unei asemenea cerce
tări chemate să contribuie activ la cunoașterea și mo
delarea forțelor aflate azi la ucenicia vieții sociale, 
dar care mîine vor constitui însuși subiectul istoriei.

Fred MAHLER
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Locul ți rolul intelectualului în societatea contem
porană constituie în ultima vreme o temă predilectă 
pentru dezbaterile organizate de unele institute de 
studii ți cercetări, pentru congrese ți simpozioane 
curente, polarizează patosul civic al studențimii de 
pe toate meridianele. Dată fiind importanta covîrți- 
toare a participării tot mai active a intelectualității 
înaintate la mițcarea comunistă ți _ muncitorească, 
la lupta maselor pentru progres social ți pace, acest 
subiect este abordat de asemenea în presa comu
nistă atît în țările socialiste cît ți în cele capitaliste, 
misiunea luminoasă a acestei categorii sociale 
fiind subliniată nu o dată cu căldură ți prețuire.

O preocupare susținută a avut în acest sens Insti
tutul „Antonio Gramsci" de pe lîngă C.C. al Parti
dului Comunist Italian, preocupare reflectată între 
altele ți de articolul din „Unită", din care reprodu
cem mai jos ample extrase.

Raportul actual dintre Intelectualii de profesie și 
acel intelectual colectiv, care este partidul de tip 
nou al clasei muncitoare, a constituit tema principală 
a adunării organizată de Institutul Gramsci, ca un 
moment preaătitor al celui de-al Xll-lea Congres al 
P. C. I.

Cine își amintește de ajunul celui de-al Vlll-lea Con
gres (1956), de relațiile încordate de atunci dintre par
tid și intelectuali, de unele lunecări spre social-demo- 
crafie și de alte eschivări de la politica activă, are un 
punct ele referire precis. Astăzi nu există o fugă, ci o 
cursă a noilor generații intelectuale spre angajarea 
politică. Are loc o scădere de prestigiu nu numai a 
social-democraliei, ci și a interclasicismului catolic. E- 
xistă un interes față de marxism și față de ideile revo
luționare cum n-a existat niciodată în Italia. Și ade
vărata greutate a P.C.I. constă în prezent în a se con
frunta și a se afirma ca forță conducătoare a unui po
tențial nou și mare de energie și de interese, în a 
da o perspectivă politică si o elaborare teoretică 
adecvată.

Pentru aceasta trebuie în primul rînd să înțelegem 
schimbările substanțiale intervenite în locul ocupat în 
societate de intelectuali. Pe scurt, discuția și expe
riențele recente au indicat drept noi puncte de referire.

A) O dată numerică — Pentru prima dată raportul 
dintre intelectuali și clasa muncitoare, pe care Gramsci 
îl considera esențial pentru revoluția din Occident, 
poate deveni raport între mase de intelectuali și mase 
de muncitori. Gîndiți-vă, de exemplu, la faptul că peste 
opt milioane de tineri frecventează școlile italiene, 
care au devenit astfel cel mai mare „agregat social" 
al unei societăți care, în alte domenii, tinde spre 
dezagregare. Mai gîndiți-vă și la schimbarea rapor
tului numeric dintre tehnicienii și muncitorii din fabri
cile moderne și la dezvoltarea mai mare a activităților 
terțiare (pe care le desfășoară în proporție mai mare 
intelectualii) în comparație cu industria și agricultura.

B) Un raport de structură — Pentru prima oară ști
ința (și o dată cu ea și celelalte expresii ale culturii, 
din ce în ce mai legate între ele prin interdisciplină) 
capătă rolul de forță imediată de producție, începe 
să devină sectorul hotărîtor al activității omului. Con
tradicțiile care iau naștere acolo unde se creează, se 
predă și se aplică știința, conflictele din ce în ce mai 
dramatice și mai incurabile dintre dezvoltarea științi- 
fică și orînduielile actuale ale lumii, alternativa astăzi 
posibilă dintre manipularea totală și eliberarea inte
grală a oamenilor ; acestea devin teme esențiale ale 
luptei de clasă.

C) Un proces de unificare socială — Se lichidează 
treptat deosebirile (existente în perioada în care a fost 
formulată de Gramsci) dintre intelectualii organizați, 
legați de noile forme de producție, și intelectualii tra
diționali, expresie a continuității istorice și a inde
pendentei relative de grupul social dominant. Medicul, 
arhitectul, profesorul, savantul, artistul sînt implicați 
în relațiile capitaliste de producție. Ei sînt în parte asu
pritori, în parte cei mai mari asupriți și frustrați. Ra
portul dintre clasa muncitoare și intelectuali nu se mai 
dezvoltă ca un aspect al alianței cu păturile medii, ci 
ca bază a unei unități mai ample a clasei antago
niste capitalului.

D) O nouă poziție politică — Revolta studenților, 
extinsă aproape în întregul Occident, confirmă și 
chiar „anticipează" (prin criticarea falsei bunăstări 
și a golului ideologic al capitalismului, prin căutarea 
frămîntată a unui socialism care să elibereze radical 
energiile creatoare ale omului) noul rol revoluționar 
al intelectualilor. Cei care considerau mișcările stu
dențești drept o modă trecătoare vor trebui să-și re
considere părerea în fața persistenței și a recentei 
extinderi a acestor mișcări în Mexic, Brazilia, Uru
guay, Anglia. Italia — și ea în ultimul timp, după 
cum spune colaboratorul ziarului „Unită" — a cunoscut 
noi forțe pe cîmpul de luptă ; elevii din școlile me
dii, elevii din școlile tehnice și profesionale, școlile 
din sud, și printre adulți se agită profesorii, cineaștii, 
savanții din Consiliul Național al Cercetărilor, se or
ganizează chiar și redactorii telejurnalului și își dau 
demisia, pentru a protesta împotriva poliției, chiar și 
rectori și președinți ai Universității din Messina.

Lupta de clasă nu este așadar „caracterizată în pri
mul rînd de o încercare de ofensivă ideologică distru
gătoare a imperialismuiui, care se îndreaptă îndeo

de Giovanni Berlinguer

sebi spre tinerele generații, inclusiv cele din țările 
socialiste", ci de criza crescîndă a ideologiilor impe
rialiste și a filozofiilor „neutre*  sau „neistorice*,  și în 
general de dificultatea pentru forțele comuniste de a 
promova o ofensivă politică și teoretică în stare să 
unească toate noile forțe disponibile.

Italia a reprezentat în ultimele perioade — printr-o 
sudură adesea polemică, dar reciproc rodnică, între 
noile generații intelectuale și forțele „tradiționale" ale 
clasei muncitoare — experiența probabil cea mai îna
intată din Occident. Cu toate acestea, dificultățile și 
contradicțiile care apar în permanență, existența unor 
zone vaste de pasivitate și neînțelegere, discrepanța 
considerabilă dintre conștiința revoluționară care se 
formează și influența directă a P.C.I. și a F.G.C.I., 
i-au determinat pe mulți tovarăși să se oprească asu
pra defectelor, lipsurilor, limitelor acțiunii culturale și 
teoretice a partidului și ale inițiativei intelectualilor 
comuniști...

...îndrăzneala în teoretizare a constat adesea 
în „justificarea" a posteriori a îndrăznelilor po
litice efective înfăptuite de conducătorii partidului. 
Axa „politicii culturale" au constituit-o disciplinele 
umaniste, în timp ce astăzi la aceasta trebuie de adău
gat angajarea față de știința economică, teoria po
litică, sociologia, politica față de învățămînf și de 
cercetarea științifică, care reprezintă nu numai do
meniul principal al „muncii din rîndurile intelectua
lilor", ci și o condiție pentru eficiența politică globală 
a partidului.

Elaborarea teoretică trebuie, așadar, să aibă o linie 
c sa, mai independentă, și să. se împletească la un 
nivel mai înalt cu acțiunea politică. Calea italiană 
spre socialism presupune o confruntare teoretică per
manentă și o strînsă interdependență cu toate cu
rentele de gîndire și cu experiențele revoluționare 
care se înfăptuiesejn lume.

Marxismul însuși, eurocentric ca origine, se poate 
îmbogăți cu noi surse și cu noi părți integrante ; 
astăzi nu este numai, cum scria Lenin în 1913, „succe
sorul legitim a tot ceea ce omenirea a creat mai bun 
în secolul al XlX-lea ; filozofia clasică germana. - >-
nomia politică engleză și socialismul francez". Astăzi 
este fiul secolului XX, al noilor culturi apărute în alte 
continente, al revoluției științifice și tehnologice, al 
proceselor de emancipare pe care a știut să le pro
voace pretutindeni în lume.

Și în Italia cultura grarnsciană, atît de fecundă în 
unele domenii (ca istoriografia), nu poate să se o- 
prească la o definiție a naturii omului, considerată 
drept „complexul relațiilor sociale*.  Aceasta ar în
semna neglijarea istoriei naturale a omului, a antropo
logiei evolutive a acelor nevoi omenești pe care capi
talismul le reduce în mod atît de exasperant și pe care 
societățile socialiste pînă în prezent dezvoltate nu reu
șesc să le satisfacă pe deplin, a acelor încordări so
ciale care se manifestă la nivelul familiei, a (aportului 
educativ, a represiunii instinctuale, a comportamen
tului omului și care pot fi recuperate pentru politica 
și teoria marxistă. De altfel, Gramsci a acționat — 
s-a constatat acest lucru — fără să cunoască filonul 
antropologic al gîndirii lui Marx, „Manuscrisele din 
1844" și „Grundrisse", publicate abia recent, fără să 
poată confrunta intuițiile lui Marx cu noile cunoș
tințe ale omului, care s-au dezvoltat abia în ultimele 
decenii în mod rodnic (confirmînd nucleul esențial al 
marxismului, dar punînd noi probleme).

Ne-am referit la unele conținuturi noi ale cercetării 
teoretice pentru a marca — ajungînd la unele con
cluzii operative — ce reînnoire profundă este nece
sară printre instrumentele de politică culturală și de 
contribuție teoretică a partidului. Institutul Gramsci, 
prin prestigiul și legăturile internaționale deja obți
nute, poate deveni locul fundamental de întilnire între 
intelectualii comuniști sau cu tendințe marxiste. Re
vistele (dintre care unele transformate considerabil) 
pot face loc unor noi teme și semnături, pot deveni 
centre de legătură și de confruntare cu numeroasele 
reviste și publicații „spontane" apărute în acești ani 
și adesea foarte răspîndite. „Editori Riuniti* , pe baza 
unor recente succese (culegerea „II punto"), se pot 
specializa îndeosebi în publicațiile politice și în adîn- 
cirea teoretică a actualității internaționale, intensifi- 
cînd contactele cu cititorii tineri și exigenți. Pot fi 
experimentate noi instrumente, legate de instituții „ex
terne" ca universitățile și întreprinderile locale.

Esențialul este ca fiecare forță intelectuală validă, 
prezentă în partid sau dispusă la confruntare, să pri
mească o răspundere și să fie chemată să gestioneze 
și să transforme instrumentele politicii culturale și ale 
colaborării teoretice...

Această participare la dezbatere nu se va face „la 
rece", ci în cursul unei crize politice naționale destul 
de profunde și de lupte sociale care nu cu probabil 
precedent, prin amploarea și calitatea obiectivelor, în 
ultima perioadă a istoriei noastre. Clasa muncitoare 
italiană și organizațiile ei confirmă în practică acel rol 
revoluționar care este adesea contestat. Din luptele 
muncitorilor și din luptele din domeniul învățămîn- 
tului, care constituie astăzi două momente principale 
ale luptei sociale, poate lua naștere o „sudură" mult 
mai amplă și mai stabilă decît cea, deja atît de im
portantă, de la alegerile din 19 mai, și poate apărea 
o nouă prespectivă politică. Practica socială poate fi 
legată de noi cuceriri teoretice, reconsiderînd astfel 
metoda fundamentală a marxismului.
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COPENHAGA
0 convorbire cu OLE LISSE, președintele 

Uniunii Studenților din Danemarca, 
realizată de trimisul nostru, Eugen Patricbe

• OPT ANI DE STUDIU AJUNG PENTRU UN FILOLOG ? • POȚI FI 
STUDENT LA DOUA FACULTĂȚI DEODATĂ ? • PROTESTĂM ! FIZI
CIENII NU POT FI VECINI CU STUDENȚII DE LA EDUCAȚIE... FIZI- 

DEȘTEPȚI LA UN LOC, IATA O PROMAI

din 
din

CA ! • A-I AVEA PE CEI 
BLEMA DE SPAȚIU.

Uniunea națională a studenților 
Danemarca — D.S.F. — e formată 
16 organizații locale, totalizînd 40 000 de 
studenți, dintre care jumătate reprezin
tă Universitatea din Copenhaga. Con
dusă de un comitet executiv compus 
din numai 8 persoane, D.S.F. și-a afir
mat in ultimul timp personalitatea, reu
șind să-și canalizeze preocupările către 
un program concis de democratizare și 
perfecționare a sistemului de învăță- 
mînt. Comisii speciale încearcă să for
muleze politica de reforme concrete in 
domeniul profesional, îndeosebi, social 
și financiar. Vizitindu-i pe colegii noștri 
danezi la sediul uniunii de la etajul 2 
al clădirii de pe Knabostraede, nu de
parte de Universitate, am aflat că prin
cipala problemă aflată in dispută, la 
ora actuală, este însăși structura sis
temului de educație. OLE LISSE, pre- 
ședințele D.S.F., ne-a oferit primele pre
cizări :

OLE LISSE : Ce s-ar putea spune des
pre sistemul danez de învățămînt ? Mai 
întîi, că este foarte complicat. încă din 
liceu, tinerii sînt îndrumați pe căi destul 
de întortocheate. Dacă își aleg ramura 
practică, în liceu, nu mai au după ab
solvire nici o cale de acces spre învăță- 
mîntul superior. Si multi elevi merg 

spre această ramură, care asigură ra
pid o siujbă concreta. Pentru unii fa
cultatea se înfățișează drept un fel de 
reputație a incertitudinii. Poale din 
cauză că durata studiului universitar 
e foarte mare. Studenții de la drept sau 
litere, de pildă, trebuie să studieze 7—8 
ani, cei de ia economie — 6—7 am, cei de 
la institutele tehnice și politehnice — 6 
ani — 6 ani jumătate, arnitecții —• 5 ani 
plus 8 luni de practică și numai agro
nomii au in fața 3 ani. Există apoi un 
sistem roarte diversificat de școli supe
rioare. Avem, ae exemplu, trei feluri de 
studenți electroniști in școli de 3 ani 
pentru a deveni tehnicieni-practicieni, 
de 5 ani pentru ingineri cu pregătire 
generală, de 6 ani pentru specialiști 
cercetători. Sistemul e aidoma și în 
alte ramuri... in muzică, de pildă.

— i n<le anume vede,i inconvenientele 
acestui sistem de educație ?

OLE LISSE : în primul rînd se redu
ce posibilitatea studentului de a alege, 
de a-și schimba chiar meseria. Apoi, 
printr-o specializare exagerată se rup 
conexiunile între cunoștințe și între 
științele înrudite. Studenții de la Școala 
de ziaristică, instituție mai mult parti
culară, legată de interesele concrete de 
cadre ale marilor cotidiene, ar dori 
să fie conectați cu Universitatea, cu 
literele, cu filozofia. Și în cadrul Uni
versității tinerii studiază separat eco
nomia, științele sociale, științele poli
tice, limbile străine, fără să aibă posibi
litatea de a lega aceste domenii înru
dite, fără a avea o bază comună pentru 
un tip larg de educație.

— Am aflat însă că, o dală cu începe
rea noului an universitar, în Danemarca 
s-a introdus un sistem nou, prin care 
se pot combina obiectele de studiu. 
S-ar putea astfel înlătura o parte din 
inconvenientele pe care le-ați amintit ?

OLE LISSE : Da, deși facilitățile in
troduse anul acesta, în septembrie, se 
aplică unui număr restrîns de materii, 
și numai pentru studenții care vor de
veni cadre didactice, pentru că la noi 
profesorii predau de regulă în școli cîte 

două obiecte. Astfel, un student înscris 
la limba engleză, de pildă, poate încheia 
o primă tieaptă de doi ani de studiu, 
după care poate urma, tot pentru doi 
ani, cursurile altei facultăți, să zicem, 
de istorie. In sfîrșit, pentru ultima 
treaptă de doi ani poate alege: ori 
continuă cu istoria, ori revine la engle
ză, oricum însă, obține două speciali
zări.

Pe de altă parte, studentul se poate 
opri la capătul uneia din aceste trepte, 
obținînd un certificat în funcție de cu
noștințele acumulate, cu care poate găsi 
o slujbă corespunzătoare. De aseme
nea, după un timp el se poate întoarce 
în universitate, continuînd studiile din 
punctul în care le-a întrerupt. Soluția 
nu este însă decît parțială.

— Care este, atunci, soluția pe care o 
preconizează D.S.F. ?

ODE LISSE : Noi ne-am gîndit la o 
nouă formulă, care, e drept, se îndepăr
tează de structura tradițională a univer
sității. E vorba de centrul de educație. 
Acesta ar trebui să fie însumarea tutu
ror tipurilor de școli și institute cu ace
eași bază, cum ar fi educația medicală, 
biologică etc. sau cu baze înrudite.

Timp de 2 ani în centre se va face o 
educație comună, de bază, după care

In acecstâ fotogra
fie de sezon, inter
locutorul nostru 
poate fi recunoscut 
numai după... că

ciulă 
vor urma studiile particulare dc teorie 
și apoi specializarea strictă.

Primul cîștig : flexibilitatea, posibi
litatea de a decide, în mod avizat, ce 
fel de specialist vrei să fii, pentru că 
o astfel de alegere nu se poate face 
înainte de facultate decît cu aproxima
ție.

Centrul de educație, pe de altă parte, 
ar trebui să fie și o concentrare spa
țială. Noi avem, de pildă, un complex 
ae clădiri la marginea orașului, unde 
sînt adunate, straniu, cele mai felurite 
institute : anatomia, chimia, fizica și- 
școala de educație fizică, fiecare cu ad
ministrația sa proprie. Intr-un proiectat 
centru, complexul de clădiri ar treuu; 
în întregime rezervat facultăților pe 
principiul înrudirii științelor, cu o ad
ministrație comună, creîndu-se și posi
bilitatea unei circulații de valori, de 
informații, de cadre științifice, unor 
cursuri comune între aceste facultăți 
apropiate. Colaborarea ar deveni un 
factor de seamă în educație.

— V-ați gîndit totuși că un asemenea 
proiect ar rupe deliberat tocmai legă
turile între studenții din domenii foarte 
diferite ? Intr-un astfel de centru, cînd 
se vor intilni la cantinele sau clubu
rile comune, studenții vor putea depăși 
in discuții orizontul profesiilor lor apro
piate, așa cum se întimplă, de exemplu, 
atunci cind cei de la medicină sînt... 
vecini cu cei de la litere ?

OLE LISSE : Poate că o primejdie de 
acest gen există. Cred totuși că rați
unile „pro“ sînt mai profunde. Noi 
ne-am gîndit că o concentrare a for
țelor într-un centru, mai mult, într-un 
singur oraș, ar fi o soluție. Utilajul 
pentru cercetarea științifică modernă e 
foarte Costisitor și nu e posibil să înzes
trezi cu instalații de înalt nivel toate 
institutele, care, deși înrudite ca profil 
și ca nevoi tehnice, sînt atît de răspîn- 
dite spațial. Și, pe de altă parte, e bine 
să-i ai pe cei deștepți la un loc, în 
toate domeniile...

De cîfeva luni, foțî cei ce aspiră la o 
rezolvare dreaptă, rațională, conform 
principiilor unanim acceptate ale rela
țiilor internaționale, a problemei vietna
meze, își investesc speranțele în întîlni- 
rile de la Paris dintre reprezentanții 
R.D. Vietnam și S.U.A. Debutul — în luna 
mai — al tratativelor din capitala Fran
ței a fost salutat în lume ca unul din 
marile evenimente politice ale anului. 
La masa tratativelor, reprezentanții 
R.D.Vietnam, consecvenți idealurilor 
drepte în al căror triumf deplin poporul 
vietnamez este angajat cu întreaga sa 
ființă națională, au afirmat din nou as
pirația Vietnamului spre reîntronarea 
păcii, în condițiile respectării indepen
denței și excluderii amestecului străin.

Alternativa tratativelor s-a dovedit, în 
cele din urmă, singura cale rezonabilă.

■

VIETNAM-MOMENT 
DIPLOMATIC

în conștiința lumii contemporane, Viet
namul eroic s-a impus în ultimii ani ca 
simbol ol adevărului că folosirea for
ței, oricît de violentă, nu poate fringe 
hotărîrea unui popor de a-și salva exis
tența națională, de a-și împlini năzuin
țele sfinte de libertate și independență. 
De peste două decenii, poporul vietna
mez luptă pentru triumful acestor năzu
ințe ; președintele Ho Și Min declara 
că, dacă va fi nevoie, bătălia va mai 
dura zece, douăzeci de ani, oricît, pînă 
la victoria finală.

în același timp, opinia publică mon
dială a fost întotdeauna convinsă de 
inevitabilitatea eșecului încercării S.U.A. 
de a impune o soluționare prin mijloace 
militare problemei vietnameze. Pentru 
că, în ciuda faptului că Statele Unite au 
recurs în acest război la toate tipurile 
de armament modern (cu excepția celui 
nuclear), ele au fost nevoite să abando
neze, rînd pe rînd, pozițiile ocupate suc
cesiv în desfășurarea conflictului din 
Vietnam. în ultimii ani, implicațiile esca
ladării militare din Vietnam au depășit 
de departe, pentru Statele Unite, spațiul 
Asiei de sud-est. Comentatorii politici 
de la Washington au întocmit în acest 
an electoral un diagnostic cuprinzător al 
societății americane, confruntată cu difi
cultățile „aventurii vietnameze". S-a ob
servat că, dacă în agresiunea din Co
reea Administrația reușise să atragă de 
partea S.U.A. principalii aliați ai Wa
shingtonului, în Vietnam situația nu s-a 
mai putut repeta, cu toate eforturile di
plomației americane. S-a mai observat 
că uriașul efort economic impus de 
cheltuielile militare a subminat îndeplini
rea atîtora din obiectivele Marii Socie
tăți, atît de mult invocate de președin
tele Johnson la începutul guvernării 
sale; pentru exercițiul financiar 1968-1969, 
din fiecare dolar bugetar Adminis
trația și-a propus să cheltuiască 43 de 
cenți pentru apărare și, din ei, 14 cenți 
pentru războiul din Vietnam. S-a căzut 
de acord asupra faptului că încrederea 
în politica guvernului traversează un 
moment de criză : Drew Pearson, co
mentator politic prestigios și, adesea, 
confident al diferiților oameni politici, 
pretinde a ști din sursă directă că 
abandonarea cursei prezidențiale de că
tre președintele Johnson se datorează 
credinței acestuia că, indiferent de acți

unile pe care le-ar întreprinde, nu va 
mai putea recîștiga încrederea america
nilor. Interesant de amintit cu acest pri
lej concluzia formulată recent de un 
grup de experți (și înaintată președinte
lui ales, Richard Nixon), că încetarea 
războiului din Vietnam ar avea conse
cințe binefăcătoare asupra societății a- 
mericane în ansamblul său. în primele 
zile după statornicirea păcii în Vietnam, 
spun ei, între altele, pe piața americană 
se vor vinde 150 000 de automobile, 
procentul căsătoriilor va crește cu 15°/o, 
etc. etc.

„Poate că va veni ziua cînd america
nii vor recunoaște că au greșit și vor 
accepta să-și repatrieze, fără condiții, 
cei 500 000 de oameni" (dislocați în Viet
nam — n.n.), opina la începutul trata
tivelor americano—nord-vietnameze cu

noscutul comentator francez Andre For> 
taine. „Dar — ținea el să adauge — încă 
n-am ajuns acolo. Negocierile nu pot fi 
decît dificile, ceea ce înseamnă că vor 
fi lungi". Și într-adevăr, maratonul poli
tico-diplomatic de la Paris se dovedește 
extrem de sinuos. Discuțiile, purtate ini
țial în cadru bilateral (R.D.V.—S.U.A.), 
au intrat într-o nouă fază odată cu a- 
nunțarea încetării, la 31 octombrie, a 
bombardamentelor americane asupra 
R. D. Vietnam. Noua etapă implică lăr
girea cadrului tratativelor (deplasate din 
clădirea Centrului de presă de pe Ave
nue Klăber în holul hotelului Majestic) 
prin includerea între participant! a dele
gațiilor Frontului Național de Eliberare 
și Administrației saigoneze. în acest ca
dru însă, discuțiile, care trebuiau inau
gurate cu peste o lună în urmă, la 6 no
iembrie, n-au putut începe. Echipa sai- 
goneză Thieu-Ky s-a simțit obligată de 
a face caz, tocmai într-un asemenea mo
ment, de „independența" sa în conduită, 
intenționînd în fapt să submineze, prin ter
giversarea îndelungată a participării la 
tratative, mersul normal al acestora.

Tnțelegînd să-și aducă întregul aport 
la soluționarea problemei vietnameze, 
solii Frontului Național de Eliberare 
cheltuiesc la Paris, în așteptarea deschi
derii discuțiilor în cadru cvadripartit, o 
amplă și utilă activitate ca reprezen
tanți ai unei forțe politice — exponent 
autentic și cel mai autorizat al popu
lației sud-vietnameze.

Momentul diplomatic al situației viet
nameze, localizat în aceste zile în ca
pitala Franței, nu coincide în mod auto
mat cu rezolvarea problemei propriu- 
zise. Dar el este salutar în sine, prin 
perspectivele pe care le oferă soluțio
nării pașnice — în consonanță cu dorința 
poporului vietnamez de a-și construi vii
torul după propria sa voință, fără ames
tec străin ■— a uneia din marile proble
me ale vieții internaționale. Merită ci
tate, în context, cîteva versuri dintr-un 
poem publicat recent la Hanoi sub sem
nătura lui Xuan Thuy, șeful delegofiei 
R.D. Vietnam la convorbirile de la Paris : 
„Primăvara e aici, în miezul toamnei... 
cocotierul mistuit de foc crește repede... 
bambusul tăiat adine se-nalță iar*.

Corneliu VLAD
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Cinci caricaturi 
de I. Dogar- 
Marinescu

Umor
american.»» 

legislativ
Umoristul american Dick 

Hyman a avut năstrușnica idee 
de a răscoli arhivele legisla
tive ale mai multor state din 
componența S.U.A. El a avut 
surpriza de a descoperi o serie 
de legi a căror simplă lectură 
poate provoca ilaritate. Cul
mea este că aceste legi sînt 
încă în vigoare ! Reproducem 
pentru dv. cîteva din preve- 1 
derile cele mai... ilare ale 
acestora :

La Birmingham este ilegal 
să conduci un automobil cu... 
ochii legați, în timp ce în Con
necticut o foarte veche lege 
interzice mersul cu bicicleta 
cu o viteză mai mare de... 65 
mile pe oră (100 km/h) ! In 
Massachusetts, legea nu to
lerează să te bărbierești la vo
lan, iar la Cleveland, în statul 
Ohio, nu este permis să con
duci automobilul așezat pe ge- I 
nunchii altuia.

La Youngstown, tot în sta- | 
tul Ohio, riscați să aveți neplă- I 
ceri cu justiția dacă călătoriți 
pe acoperișul unui taxi. Ace
leași neplăceri le-ați avea și la 
Norman, în statul Oklahoma, 
dacă ați fi surprins la volan 
cufundat în lectura reclamelor.

★
La Pasadena, în California, 

vai de omul de afaceri care se 
închide în birou cu secretara 
sa ; legea pretinde neapărat 
prezența unui martor. In dis
trictul Columbia nu se glumeș
te cu obiceiurile : legea inter
zice să te căsătorești cu soacra, 
ceea ce poate fi, la nevoie, 
interpretat „sau cu bunica".

★
Aproape peste tot, sărutul 

este reglementat ; la Indiana
polis, el este cu desăvîrșire in
terzis oricărei persoane cu 
mustăți, în timp ce Ia Hale- 
thorpe, în Maryland, pentru 
un sărut cu o durată mai mare 
de o secundă poți fi condam
nat la închisoare corecțională.

★
Pentru locuitorii din Ken

tucky cumpărarea unei pălării 
prezintă anumite dificultăți ; 
prezența soției este cerută de 
lege pentru această importan
tă tranzacție comercială.

★
In Maryland, legea nu este 

delicată cu soțiile indiscrete : 
a căuta în buzunarele soțului, 
în timp ce acesta doarme, este 
o culpă pasibilă de o pedeapsă 
severă.

★
La Huntsville, în Alabama, 

este necesară o autorizație a 
comisarului de poliție pentru 
a deplasa un pat în dormito
rul propriu. Dacă locuiți în 
Atlantic-City, în New Jersey, 
va fi un cap de acuzație faptul 
că fumați o țigară în bucătărie 
în timp ce pregătiți masa. La 
Minneapolis nu se mai pune 
problema certurilor casnice 
pentru a ști cine spală vasele ; 
legea interzice spălatul farfu
riilor, precum și întinderea la 
uscat, pe aceeași frînghie, a 
rufelor bărbătești și a lenjeriei 
feminine. în Kansas este su
pravegheată igiena publică ; 
fiecare cetățean este obligat 
să se îmbăieze cel puțin o dată 
pe an.

★
Dacă o doamnă elegantă este 

în trecere prin Florida, să nu 
se ducă la coafor decît dacă 
nu îi este somn ; faptul de a 
adormi sub cască poate să-i 
atragă în mod cert o amendă.

La Waterloo, în Nebraska, 
legiuitorul s-a gîndit la nasu
rile sensibile : nici un frizer 
nu are voie să consume ustu
roi între orele 7 dimineața și 
7 seara.

★
în general, animalele sînt 

bine protejate de legile state
lor americane. în Georgia este 
interzis să deschizi o umbrelă 
în fața unui catir, în Zion, 

, statul Illinois, să înveți un ani
mal de apartament să fumeze, 
la Berea, în Kansas, să lași 
să circule noaptea un animal 
domestic fără un semnal lu
minos roșu la spate, la De
troit să legi un crocodil de o 
gură de incendiu, iar la Broo

klyn (New York) să culci un 
măgar în baie. La Natchez, în 
Mississippi, legea este foarte 
necruțătoare cu elefanții bău
tori de bere, aceasta fiind uni
ca băutură la care nu au drep
tul pachidermii.

de aur
Antoine, celebrul cîntăreț 

francez de muzică ușoară, a 
cărui popularitate a înconju
rat de mai multe ori globul, a 
devenit un răsfățat al filmelor 
pentru televiziune. Iată-1 în 
rolul unui... păianjen, într-un 
film muzical, dar al unui pă
ianjen cu voce de aur, prins 
în centrul propriei sale mreje.

Sîntem informați că nu nu
mai iubitorii de muzică ușoară 

îl adoră pe Antoine, dăruin- 
du-i calificativul „de aur“, ci 
și concetățenii care n-au ni
mic de-a face cu muzica. Pen
tru felul său de a fi, Antoine 
ja fost ales membru în consi
liul municipal. în calitate de 
inginer — profesia sa de bază 
— cîntărețul ține cu orice preț 
să fie folositor concetățenilor, 
conducînd lucrările locale de 
hidroameliorații. Diverse știri 
zvonesc că ar fi făcut și niște 
donații. înseamnă, oricum, că 
„păianjenul" e „de aur" la fi
gurat, dar și la propriu.

Maine — 

automobilii 
electric !

AMITRON este prototipul 
unui automobil electric cu trei 
locuri, prezentat de o firmă 
americană la Salonul automo
bilului din Paris. Construit 
din oțel și aliaje cu caracte
ristici aerodinamice superioa
re, viitorul automobil va de
veni, se pare, un concurent de 
temut al tradiționalului motor 
cu carburanți.

Miine, deci, automobilul e- 
lectric !

Cultura 
pe stilpn

Pentru a face mai agreabilă 
petrecerea timpului în gări, 
porturi și aeroporturi, munici
palitatea orașului Frankfurt pe 
Main a prevăzut dotarea aces
tora cu așa-numiții „stîlpi de 
lectură" Pe stîlpi și pe pa
nouri mobile special afectate 
acestui scop vor fi lipite, ală
turi de tradiționalele reclame 
comerciale, texte lirice sau 
dramatice și selecțiuni din pro
za clasică sau contemporană.

Extinderea probabilă a sis
temului în toate orașele vest- 
germane va crea posibilitatea 
savurării unui roman de aven
turi în fascicole de-a lungul 
unui întreg traseu. Capitolul 1 
în gară, capitolul următor în 
metrou, finalul pe aeroport etc. 
Cultura va fi astfel răspîndită 
nu numai la figurat, ci și la 
propriu.

Maî încet ea 
melcul !

Oricît de ciudat ar părea, 
recordul absolut în materie de 
încetineală nu este deținut de 

bătrînul și proverbialul melc, 
Ci de steaua de mare!

într-adevăr, pe lingă cei 26 
m la oră ai melcului, „viteza" 
de 60 cm/h cu care se depla
sează steaua de mare pare un 
record mai greu de întrecut 
decît toate performanțele o- 
limpicilor. Deși cunoaștem noi 
o „stea" care merge și mai în
cet. E drept însă că asta-i în 
materie de fotbal...

Cîuil a apărut 

virgula ?
Virgulele au apărut de-abia " 

în secolul al XV-lea. Ele au 
fost introduse de editorul ve- 1 
nețian Alt Manuzzi. Pînă a- 
tunci, în cărți nu se puneau 
decît punctul și două puncte.

Manuzzi a introdus și su- ■ 
mărul, iar foaia de titlu a căr
ților avea obiceiul să o afișe
ze la intrarea în librărie. Se ! 
poate spune că aceasta a fost ' 
prima reclamă de carte din 
lume.

Culoarea 

la comanda
Nu vă place culoarea pie- I 

Iii dv ? Ați vrea să fiți mai 
bălan sau mai oacheș ? Ca- | 
menii de știință de la Univer- ‘ 
sitatea din Oregon (S.U.A.) I 
sînt convinși că în viitor 
schimbarea culorii pielii va | 
înceta să fie numai un vis. Ei 
au descoperit un nou ferment 
care preîntîmpină crearea 
melaminei. pigmentul de care S 
depinde colorația pielii. La nor- , 
dici, care au pielea albă, canti- | 
tatea acestui ferment în țesutu- I 
rile cutanate este foarte mare. 3 
La africanii negri în schimb. 5Ș 
ea lipsește cu desăvîrșire.

•
Ai uissisme

literare
Troc literar : dinte pentru 

dinte.
★

Din „Poșta redacției": „Invă- 
țați, tovarășe C., gramatică, 
înainte de a vă ocupa cu lite
ratura. Noi n-avem ce discuta 
cu niște anagramați".

★
Din răspunsul unui student 

la Filologie : „...frații Goncourt 
au continuat să scrie mai de
parte în cîrdășie, pînă la moar
tea unuia dintre ei".

★
Da, publică și sub aceste 

șase nume, dar adevăratul său 
pseudonim este altul.

★
Scriitor e unul care scrie, 

rescrie, transcrie, prescrie, sub
scrie, descrie și apoi șterge.

★
„Bravo lu’ Stamate! Calcă 

pe urmele lui Sorescu !“... „Da, 
numai că, vezi tu, pe urmele 
astea stă încă Sorescu".

★
„Romanul scriitorului X e 

un adevărat strigăt omenesc..." 
Probabil că autorul s-a specia
lizat în scrierea literei „a".

★
Erată : La pagina o mie trei 

sute patruzeci și șapte, rîndul 
șaisprezece, mijloc, în loc de 
„î“ se va citi „i“. Din vina edi
turii.

★
Cum îl cheamă pe ăla care 

a scris „Pagini alese"?
★

Prevert spunea într-un loc 
că nu poate păcătui decît la 
masa de scris ! Dubios !

★
Capodoperă : operă respinsă 

de o editură cu mențiunea : 
„Să vă fie de cap !“

★
Nimic mai neinspirat decît 

să apari în ușa secției proză 
răcnind : „Tovarășe redactor, 
v-ain refăcut bucata !“

★
Față de povestirile cu „va 

urma", cititorul e în situația

tatălui îngrozit din sala de aș
teptare căruia i se aduc din 
zece în zece minute bucăți din 
fiul care tocmai se naște.

★
In literatură, dacă doi se 

ceartă, al treilea pierde. Citi
torul.

★
Pofta de scris trebuie satis

făcută, altfel te saturi.
★

Poșta redacției: Arier-zgar- 
da !

Recordul 
absolut 
al puricclui

Cit de banale ni s-ar părea 
recordurile mondiale dacă am 
cunoaște formidabilele perfor
manțe ale unor animale!

Dintre patrupede se remarcă 
reprezentantele unei specii de 
gazele, Klipspringer, care reu
șesc, fără elan, salturi de 7 
metri în înălțime !

Recordul unui mic șoarece 
săritor este de 3,50 metri, înăl
țime în care e cuprinsă de 18 
ori statura agilului rozător.

Dar marele campion al pro
bei este modestul purice, ale k 
cărui salturi sînt echivalente 
cu de peste 200 de ori lungi
mea corpului său !

Ce să mai spună așii atle
tismului, care nici ajutați de 
„fiberglass" nu reușesc să-și 
întreacă decît de 3 ori propria 
înălțime !

Unic iu Europa
Vn student orădean ne scrie 

că apele calde ale rîului Peța 
(care trece prin apropierea 
clădirii Institutului pedagogic) 
sînt mediul de viață al unei 
.plante unice în EuropaI E 
vorba de planta tropicală cu
noscută sub numele popular 
de Floare de tău (științific — 
Nymphaea lotus var therma- 
lis). In legătură cu prezența 
lotusului în apele termale din 
apropiere de Oradea, cercetă
torii au emis trei ipoteze. Pri
mo — că semințele florii ar 
fi fost aduse de păsările mi
gratoare. Secundo — că floa
rea ar reprezenta rămășițele 
vegetației terțiare. In sfîrșit, a 
treia consideră că lotusul ar fi 
fost adus de ocupanții turci în 
secolul al XVI-lea.

Pur și simplu
ORIZONTAL : 1) Drum pe

riculos (pl.). 2) E cu ochi și cu 
sprîncene — Iubire de la dis
tanță. 3) Se bazează pe pile. 
4) De cînd lumea (fig.) — Nu 
mai departe. 5) Primit la mie
zul nopții — Se ține de fuste.
6) Miez de noapte I — E cam 
albastru — înainte marș! 7) 
Cuvînt înainte ! — A deschide 
ochii. 8) Ține la mină. 9) Crește 
cu an ce trece — Cerc vicios. 
10) Nu-i la orice pas — O.R.L. 
cu program fix.

VERTICAL : 1) Foaie verde 
lobodă — Iși joacă rolul in
spirat. 2) Vînt de primăvară
— B. C. D etc.! 3) Bun venit
— Ies în lume. 4) Se dă pe 
gheață — Delta-i foarte apro
piată. 5) E total nereușită — 
Cerc larg. 6) Prost obicei (pl.).
7) Om de cuvînt. 8) Mai mult 
ca perfectul — Servește la ser
vit. 9) Număr mic! — Trăia 
din împrumuturi. 10) Dama 
din cărți — Ea și celelalte.

Toma MICHINICI
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PREUNIVERSITARIA
O facultate cu vechi și puternice tradiții :

Facultatea de Fizică
Tratatele... pe urmă

RECENT PE ADRESA REVISTEI 
A SOSIT URMĂTOAREA SCRISOARE:

a Universității 
din București

Convorbire cu conf. <lr. CALIN BEȘLIU — catedra 
de Fizică nucleară.

— Pînă în 1961 Facultatea de fizică a funcționat în 
^«.cadrul Facultății de matematică-mecanică. Există 

însă un filon didactic și științific eare aparține 
distinct acestui domeniu al învățămîntului nostru 
universitar. Cum îl definiți ?

— Facultatea de fizică are vechi tradiții științifice 
dacă o reconsiderăm în lumina strălucitei activități 
desfășurate de Dragomir Hurmuzescu, Constantin 
Miculescu, Emanoil Bacaloglu în trecut și continuată 
de personalități remarcabile, creatori de școală în 
fizică cum sînt, de exemplu, profesorii Eugen Bă- 
dărău — în optică, spectroscopie și fizica plasmei, 
Horia Hulubei — în fizica nucleară, Theodor Io- 
nescu — în radiofizică. Desigur însă nu putem 
aminti vîrsta facultății dincolo de numeroasele ge
nerații de fizicieni pe care i-a format.

în structura actuală, după ce în primii trei ani

studenții primesc o cultură matematică generală 
și aprofundează marile domenii ale fizicii clasice 
(mecanica, electricitatea, termodinamica, structura 
materiei ș.a.) urmează doi ani de specializare, la 
alegere, în secțiile de fizică teoretică, fizică nucleară, 
corp solid, optică și spectroscopie, electroradiofizică, 
fizica macromoleculelor, geofizică.

— Care sînt perspectivele activității absolvenților 
acestei facultăți ?

— Pregătirea este direcționată spre activitatea 
didactică în clasele superioare ale liceelor și spre 
cercetarea științifică fundamentală în institutele 
Academiei sau aplicativă în laboratoarele uzinale. 
Insist asupra celui de-al doilea aspect, întrucît în 
anii următori contribuția fizicianului în industrie 
va crește foarte mult, acesta, alături de inginer, 
consacrîndu-se îmbunătățirii continue a proceselor 
de producție și a produselor.

O bună parte a absolvenților din ultimii ani lu
crează în colectivele de cercetare afirmîndu-se cu 
o participare satisfăcătoare, chiar foarte promiță
toare. Aș putea afirma că ei sînt cei ce „fac fizica 
românească actuală". Cunosc mai bine activitatea 
acestora la Institutul de Fizică Atomică, mulți din

tre ei sînt responsabili de teme, participă la con
sfătuiri de specialitate, unde susțin rezultate per
sonale și idei interesante. Acest fapt dovedește și 
că facultatea noastră a mers pe un drum bun, că 
a reușit să cultive la studenții săi pasiune și tena
citate.

— Deci, principalele condiții ale adeziunii și suc
cesului în această facultate ar fi...

— Prima, de esență morală. Cei ce doresc să îm
brățișeze această carieră trebuie să reziste unui 
examen mai dificil desigur decît cel de admitere : 
de perseverență în muncă, pentru că în fizică pa
siunile sînt constante, chiar și în momente de de
cepție. Perseverența este condiția genezei, dar și a 
fructificării ideilor înnoitoare în fizică ; este însuși 
atributul inseparabil al muncii de laborator. Con
diția practică a reușitei ar fi conștiinciozitatea în 
aprofundarea fizicii și matematicii, insistînd asupra 
exercițiului și problemelor de fizică. La examenul 
de admitere se constată o pregătire teoretică mul
țumitoare ; lacuna generală se manifesta însă în 

priceperea de a rezolva probleme de matematică 
și fizică. De exemplu, nu se cunosc sistemele de 
unități sau este bine cunoscută, desigur la nivel 
de popularizare, problema reacțiilor nucleare, dar 
candidații nu rezolvă corect un sistem de ecuații 
simple. De aceea este o cerință fundamentală pen
tru fizician însușirea unei maniere consecvente de 
rezolvare a problemelor, cunoașterea aparatului ma
tematic de bază, întrucît fizica în genere și fizica 
modernă în special fără matematică duc numai 
la o vulgarizare a acestei științe. Dar, mai mult 
decît un matematician, viitorul fizician trebuie să 
învețe să intuiască în spatele matematicii elementul 
fizic. Este știut de altfel că cei mai mari fizicieni 
au fost matematicieni desăvîrșiți. Insist asupra aces
tui aspect întrucît statistica indică cum lacunele 
observate în pregătirea din liceu persistă ca o um
bră în tot cursul studiilor superioare și nu pot fi 
ușor remediate. Cele arătate mai sus nu trebuie 
însă să trezească reticențe. La admiterea în facul
tatea noastră nu se pretinde o pregătire superioară 
celei ce se poate obține în liceu.

Georgeta RUȚÂ

Dragă redacție,
In fiecare săptămînă aștept cu foarte multă nerăb

dare apariția revistei „Viața studențească". Această 
publicație mi-a devenit dragă datorită faptului că îmi 
dă posibilitatea să cunosc mai îndeaproape aspectele 
complexe ale vieții tineretului studios, constituind toto
dată un imbold pentru pregătirea mea în vederea exa
menului celui greu pe care îl voi avea de trecut — 
admiterea la facultate. Sînt elevă în clasa a XlI-a a Li
ceului nr. 3 din Craiova. Ca toți colegii mei din întreaga 
țară, trăiesc, cu toată ființa, zilele efervescente ale 
ultimului an de liceu, așteptînd cu multă emoție clipa 
încununării rezultatelor muncii mele — examenul de 
admitere. Aș vrea să urmez Facultatea de chimie in
dustrială din cadrul Institutului politehnic din Bucu
rești. Doresc atît de mult să reușesc, incit n-aș precu
peți nici un efort pentru a mă pregăti. Problema care 
se pune este, insă, dacă e suficient să mă pregătesc după 
manualele de școală, sau îmi trebuie material supli
mentar. In caz afirmativ, vă rog să-mi spuneți care 
sînt tratatele cele mai potrivite (de chimie și fizică). 
Știu că la chimie se cer probleme. Același lucru se 
petrece și la fizică ? Aș vrea să știu, de asemenea, 
în ce constă probele practice la fizică și chimie și ce 
sfaturi îmi puteți da în privința modului de pregătire 
pentru examen.

Mai am foarte multe întrebări de pus, dar cum știu 
că spațiul tipografic destinat „Preuniversitariei" e 
restrîns, aștept cu multă nerăbdare apariția broșurii 
„Admiterea în invățămîntul superior", care îmi va da 
răspuns la celelalte întrebări care mă preocupă.

Cu mulțumiri, 
GLAVAN LUCIA

Impresionați de seriozitatea cu care tînăra elevă din 
Craiova privește pregătirea ei în vederea admiterii, 
îi acordăm un răspun mai larg.

In principiu, sint suficiente pentru pregătire ma
nualele școlare. După cum ne-a comunicat tovarășul 
conf. Victor Mărculețiu, prodecanul Facultății de chi
mie industrială, pe care l-am consultat în mod speaial, 
la examenul de admitere candidaților li se solicită, 
în primul rînd, să rezolve problemele de chimie și 
fizică, să pună accentul pe aplicațiile cu profil de cal
cul ale materiilor respective. De aceea tovarășul pro
decan recomandă candidaților la această facultate 
să studieze cu mare atenție culegerile de probleme de 
liceu, precum și culegerile speciale de probleme pen
tru concursul de admitere existente atît pentru chimie 
cit și pentru fizică. Tot de la tov conferențiar Mărcu
lețiu am aflat că examenul de admitere nu cuprinde 
probe practice. Transmitem aceste răspunsuri elevei 
Lucia Glăvan și tuturor celor pe care îi interesează 
același cerc de probleme, adresîndu-le din partea 
conducerii Facultății de chimie industrială o călduroasă 
urare de succes în pregătire și la examenul de ad
mitere.

POȘTA ADMITERII
ELIA NOCDEANU — Craiova : Pentru a dobîndi speciali

zarea care vă interesează, singura posibilitate este să dați 
examen de admitere la Facultatea de limbi germanice, 
secția de limba și literatura engleză — secundar limba 
și literatura română. Examenul de admitere constă in 
lucrări scrise la limba engleză și limba și literatura ro
mână, precum și o probă orală la limba engleză. întrucît 
nu ati studiat limba engleză in liceu și nici măcar in 
particular, nu vă sfătuim insă să vă prezentați la acest 
examen la care candidaților le sînt solicitate cunoștințe 
destul de avansate din limba străină.

VLAD H. — Bîrlad : Intr-adevăr, la Facultatea de mate
matică probele solicitate la examenul de admitere au 
rămas aceleași. Absolvenții acestei facultăți pot activa în 
cele mai variate domenii care solicită actualmente mate
maticieni.

Desigur, o mare parte dintre absolvenți pot deveni 
profesori in învătămîntul mediu. Repartizările se fac în 
funcție de mediile obținute în decursul anilor de facul
tate.

TERENCHE CONSTANTIN — București : Condițiile de 
admitere in Facultatea de electronică și telecomunicații din 
cadrul Institutului politehnic sint identice cu cele de anul 
trecut. Nu sînt necesare alte cunoștințe decît cele căpă
tate in liceu.

Secretariatul facultății răspunde la numerele 17.78.31 
și 13.94.40. interior 47.

G. TEODORESCU-PLOP — Craiova : Nu există o facul
tate de ziaristică. In schimb există posibilități de speciali
zare în acest domeniu in cadrul unor cursuri ale facultăților 
de filologie și filozofie. Unde puteți lucra după absolvire, 
nu vă putem spune, întrucît pentru a munci ca ziarist nu 
e suficientă o diplomă de absolvire, ci mai e nevoie și de 
puțin talent, precum și de multă, foarte multă și perseve
rentă trudă.

Așadar, totul depinde de dv. Dacă veți îndeplini con
dițiile amintite, s-ar putea ca peste cinci ani — cine știe ? — 
să redactați personal această rubrică. Vă dorim succes !

NICOLAE POPESCU — Cluj : întrucît Facultatea de 
medicină nu are cursuri fără frecvență sau cu frecvență 
redusă, nu e posibil să beneficiați de prevederile legale 
privind absolvirea unei a doua facultăți. Doar dacă renun
țați la serviciu. Ceea ce, dat fiind că foarte de curind ați 
încheiat un eontract prin care vă obligați să mergeți la 
locul de producție unde veți fi repartizat, nu e cituși 
de puțin recomandabil.
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Două paralele
nu se pot

intilni... decît
la infinit!

de la cotidianul nostru 
o anchetă care tre-

Colega Nușa Musceleanu 
sportiv susține de cîtva timp 
zește un scontat interes, atît printre sportivii stu- 
denți, cit și printre microbiștii lor. ÎNVĂȚĂTURĂ 
și PERFORMANȚA — aceste două coordonate prin
cipale pe care se desfășoară viața de zi cu zi a stu
dentului sportiv — sînt considerate paralele și se 
pune întrebarea dacă, practic, ele se pot întîlni. Sub
linierea este cu atît mai necesară dacă ne reamintim 
că s-au găsit voci care să considere studentul sportiv 
de performanță un robot dl cărui buget de timp 
poate fi împărțit riguros pe ore, minute și secunde 
— ceea ce ar însemna că, în cazul în care ar mai 
exista tineri ce nu sînt campioni, nu au numai note 
de 10 și nu-și rezervă săptămânal 28 de ore „pen
tru beletristică, plimbări, dans, modă, cafea**  — 
vina este numai a nepriceperii lor de a se organiza. 
Un exemplu ? Tovarășul Ernest Varga, secretarul 
clubului Politehnica Timișoara, a efectuat un test 
pe baza căruia a decis : din cele 168 de ore ale săp
tămânii, studentului sportiv îi sînt necesare 36 ore 
pentru cursuri, 12 pentru studiu (cînd ar putea doar 
să-și transcrie notițele de la prelegerile la care a 
lipsit!!), 63 ore odihnă de zi șl noapte, 2 ore film, 
3 ore televizor, 15 minute teatru (sic !), 10 minute 
operă (sic ! sic !) și 10 ore pregătire sportivă (halal 
performanță !). „Rămâne un surplus de 28 de ore cu 
care studentul își poate satisface celelalte nevoi sau 
doleanțe : beletristică etc. etc**.

Credem că, tot discutînd în această manieră, de
venind robii unor calcule seci și îndepârtîndu-ne de 
realitate — nu vom realiza mai mult decît o expli
cație a lanțului de insuccese la învățătură și pe te
renul de snort cu care ne-au obișnuit fotbaliștii de 
la... Politehnica Timișoara !

Care este, de fapt, răspunsul nostru ? Pe scurt, 
sîntem euclidieni și socotim, deci, că, teoretic, două 
paralele, nu se pot întîlni... decît la infinit.

Mari performanțe în ambele direcții nu se pot 
obține, în condițiile actuale, decîț în cazuri cu ade
vărat excepționale. La timpul cuvenit, am adus, de 
la această rubrică, laudele care li s-au cuvenit Unor 
studenți ca Ivansuc, Ciosescu, Lereter, Surdan 
Lucescu, Savu Alin și E Caterina Vogel, Radu Ne- 
gulescu, Lia Manoliu și atîția alții care s-au dove
dit ceea ce numim fruntași nu numai în arenă, ci 
și în facultate. Dar ei au reprezentat și reprezintă 
niște mari excevții (care, evident, confirmă regula). 
O recunoaște, deschis, și studentul handbalist Ga
briel Chicid : „In afara marilor talente sportive și 
a unor structuri deosebit de receptive la obiectele 
de studiu, studentul sportiv nu poate realiza maxi
malul în ambele domenii. Nu sînt pentru mediocri
tate ; desigur, mi-ar face o imensă plăcere ca în 
matricola mea să existe numai note din „zona su
perioară**.  E un lucru greu de realizat, deși în mo
mentele „cheie**  — sesiunile — nu cunosc o altă 
preocupare în afara studiului**.

Dacă socotim, prin urmare, că masa largă a spor
tivilor de performanță din rîndul studenților nu 
poate — cum am precizat: în actualele condiții și 
cu unele excepții — să obțină rezultate maxime în 
ambele domenii, înseamnă că pînă se creează con
dițiile necesare, volens-nolens trebuie să facem unc
ie concesii.

In primul rînd, în sport. Să nu pretindem „marea 
cu sarea" unor sportivi pe care obligațiile profesio
nale (mai mari decît în cazul colegilor lor de la alte 
cluburi) îi rețin cea mai mare parte din timpul zil
nic. Dacă ies, totuși, campioni — ca baschetbalis
tele bucureștene și handbalistele timișorene — cu 
atît mai bine sportului universitar și lor cu atît 
mai bine ! Dar să nu facem tragedie dacă fotbaliș
tii cluieni sau craioveni sau ieșeni pierd la din?»- 
moviști ori la rapidiști pentru că, SDre deosebire de 
adversari, ei sînt în sesiune de examene.

în al doilea rînd, ne gîndim că am putea aprecia 
cu mai multă înțelepciune și situația la învățătură 
a eroilor stadioanelor. Dacă sîntem cinstiți cu noi 
înșine și dacă nu vrem să ne furăm singuri căciula, 
înțelegem că nu vom putea niciodată să facem din 
fiecare student sportiv un student fruntaș. Mai ales 
că, în timpurile noastre, a fost ridicată foarte sus 
atît ștacheta învățăturii cît și cea a performanței 
sportive. Excludem din discuție pe chiulangii, pe 
leneși, pe cei care vin la o echipă universitară pen
tru... a face o facultate. (Problema lor o vom discu
ta — la concret și cu sugestii! — cu alt prilej).^ Ne 
referim la tinerii serioși, harnici și dornici să se 
realizeze în ambele domenii. Obligațiile universi
tare sînt prea multe și nu lasă timp suficient spor
tului (cu atît mai puțin celui de performanță). Se 
ridică, de aceea, din ce în ce mai imperios proble
ma unor înlesniri. In prezent regulamentele uni
versitare cuprind o clauză care ar permite unui 
sportiv de performanță să-și eșaloneze examenele 
unui an de studiu pe doi ani calendaristici, dar 
prea puțini se prevalează de ea, și prea puțini pri
mesc aprobarea necesară. Cei mai mulți se prezintă 
oricum la examene și le promovează oricum, ei tre- 
cînd astfel prin facultate ca gîsca prin apă. Dacă 
sportivul ar avea posibilitatea legică a unor sesiuni 
deschise — și ar fi îndrumat și ajutat s-o folo
sească — el s-ar prezenta la examen nu presat de 
un anumit termen, ci atunci cînd socotește că și-a 
însușit bine materia. în cazul acesta, ar putea dis
părea și vilele care constituie, actualmente, singurul 
ajutor al cluburilor și rectoratelor. De asemenea, 
știind toate acestea, tînărul și-ar alege de la înce
put acea facultate care-i place (chiar dacă o va ab
solvi în 6. 7, 8 ani) și nu pe cea în care poate clubul 
să-i asigure mai ușor promovarea. Evident, ar tre
bui luată în discuție și eventualitatea scutirii totale 
de frecvență și cîte și mai cîte măsuri care ar sprijini 
efectiv și pregătirea profesională și activitatea 
sportivă.

Altfel — adică tot discutînd soluții utopice, fără a 
hotărî măsurile realiste ce se impun — vom fi puși 
în situația să facem mereu aceleași constatări, ace
leași teoretizări și aceleași sugestii lipsite de apli
cabilitate practică Pentru că, teoretic vorbind, 
două paralele nu se pot întîlni... decît la infinit.

G. MITROI

Studentul bucureștean Chicid, unul din protagoniștii „noului val' al 
handbalului românesc

Chestiuni
După Comisia profesională și cea so

cială, a venit rîndul Comisiei pentru 
problemele de sport a Consiliului 
U.A.S.R. să se Întrunească in prima șe
dință de lucru din acest an universitar. 
Luni, 9 decembrie, 25 de activiști și 
specialiști in acest domeniu au discutat 
cum trebuie organizat sportul de masă 
în institute, au stabilit planul activită
ților din iarnă, au adoptat 3 regulamen
te de competiții și au conturat sarci
nile organizațiilor U.T.C. în dezvoltarea 
bazei materiale a sportului universitar, 
lată, cît se poate de succint, ceea ce s-a 
expus mai însemnat în legătură cu fie
care dintre aceste patru chestiuni arză
toare.

1) Se știe că U.T.C. și U.A.S.R. so
licitaseră Ministerului învățămîntului 
și rectoratelor ca toate bazele spor
tive să fie puse la dispoziția studen
tului care vrea să facă sport (dar nu 
face parte din vreo *s?hină  de per
formanță), cîte două după-amieze pe 
săptămînă. Dar nu s-a putut lua a- 
ceastă măsură din pricina supraîncăr
cării programului acestor baze, ceea 
ce a determinat, evident, un compro
mis : a fost stabilit un program mini
mal de competiții de masă (7 pentru 
fiecare institut pe timp, de un an de 
studiu), rectoratelor și catedrelor de 
educație fizică rămînîndu-le datoria 
de a asigura condițiile de desfășurare 
a acestora. E adevărat că în felul a- 
cesta se organizează numai competiții, 
la care nu pot participa chiar toți 
studenții, dar deocamdată să ne mul
țumim cu atît !

2) Lunile de iarnă vor programa 
atît ședințele de analiză a activității 
fiecărui club sportiv universitar (de
cembrie). cît și unele competiții tra
diționale (Cupa 30 Decembrie. Cupa 
U.A.S.R. la schi). în mod deosebit 
retine atenția — în legătură cu pe
rioada de iarnă — ideea ca organiza
țiile U.T.C. și catedrele de educație 
fizică să stabilească din timp pozițiile

arzătoare...
libere ale sălilor de sport, astfel ca 
în sesiune oricare student să poată 
avea acces aci cîte 3 ore pe zi pentru 
a se relaxa și reconforta bătînd pur 
și simplu mingea. Dac-ar fi. ce bine- 
ar fi !

3) Cele trei regulamente discutate în 
ședința comisiei stabilesc normele de 
desfășurare a Cupelor U.A.S.R. la 
schi și orientare turistică și a Cupei 
Primăverii la atletism. Calificarea 
pentru schi se face cu prilejul ex
cursiilor organizate la munte (pînă în 
15 ianuarie), concurenții selecționați 
urmînd apoi să participe gratuit la o 
tabără alpină (în vacanță), cei mai 
buni dintre cei buni rămînînd să-și 
dispute finala pe țară între 21 și 23 
februarie. Despre celelalte concursuri 
— de orientare turistică și de atle
tism — vom mai avea prilejul să 
vorbim... pînă la primăvară...

4) Ce ne facem cu baza materială ? 
în primul rînd, trebuie s-o îngrijim 
bine pe cea care o avem. (Sublinierea 
era necesară întrucît asistăm la unele 
neglijente revoltătoare). Apoi, trebuie 
să avem grijă ca fondurile să fie ju
dicios folosite, iar promisiunile — ri
guros respectate. Discutînd materialele 
prezentate, participanții la ședință au 
arătat că și în alți ani s-au f»C”t 
proiecte frumoase, dar... au rămas 
proiecte.

Bineînțeles, organizațiile U.T.C. 
vor avea sarcina să mobilizeze stu
denții la muncă patriotică pentru dez
voltarea bazei materiale, avîndu-se în 
vedere necesitatea de a se alege acele 
obiective unde sînt create reale po
sibilități de finalizare și de a se aco
peri, în acest fel, întreaga muncă 
necalificată și o bună parte din cea 
calificată.

...După cîte se vede. în ceea ce pri
vește sportul universitar, semne bune 
anul (1969) are ! Nu ne rămîne decît 
să facem urarea „La anul și la multi 
ani !“

STUDENȚI, FOȘTI 
ȘI CANDIDAȚI LA

STUDENȚI 
STUDENȚIE!

CE ESTE FOTBALl'L ? Un sport 
al artei de a folosi creierul prin 
picioare, în care toate virtuțile și 
calitățile omului găsesc a se ma
nifesta ca intr-un joc al adevă
rului uman.
CE ESTE ANTRENORUL ? Un 
ins care nu-și cunoaște valoarea, 
căci aprecierea ce 1 se dă diferă 
enorm de la angajare la... conce
diere ! Personaj lipsit de strălu
cire în succesul echipei, dar „plin 
de strălucire” la eșecurile ei, căci 
în timp ce jucătorii sînt exemple 
în victorii, antrenorii sînt victi
me la înfrîngeri.
CE ESTE JUCĂTORUL? Jucă
torul este sclavul personajului pe 
care și-l creează de-a lungul ani
lor care au trecut, personaj iubit 
sau hulit !
DE CE FOTBALUL ESTE SPOR
TUL REGE? Pentru că, departe 
de a fi numai o abilitate a omu
lui cu balonul, el este uman, so
cial, iar la asigurarea progresului 
lui — ca de altfel în întreaga so
cietate — contribuția valorilor 
este covîrșitoare.
DE CE MARII JUCĂTORI SÎNT 
MARI ? Fiindcă fotbalistul mare 
este tocmai omul care n-a crezut 
niciodată în talent, dar care a 
muncit să-1 obțină pentru a sta
bili o ordine în haos, a-și puncta 
realitatea elevată, a interpreta 
abil, a crea între el și natură 
metafore, între el și lume rapor
turi de prețuire reciprocă.
CE ESTE SPECTATORUL? Un 
atotștiutor, curajos și plin de 
gesturi, ce-și etalează competen
ța mai ales în tribune (contra bi
letului de intrare), convins fiind 
că fotbalul s-a născut o dată cu 
el...
ÎNCOTRO SE ÎNDREAPTĂ FOT
BALUL ? în direcția în care se 
îndreaptă și viața — adică a uti
lului care obligă la ansamblu în 
loc la amănunt, deci la o ispravă 
mai mult colectivă decît indivi
duală.
CE AMENINȚA FOTBALUL ? 
1. Violența : datorită pasiunii. 2. 
Comercializarea : fiindcă sînt 
mulți care-1 consideră ca o aface
re și nu ca un sport. 3. Arbitra
jul : datorită fenomenului tot mai 
acut al lipsei suflului de onesti
tate, de puritate, de cinste.

z 
CE ESTE FOTBALUL„BETON”? 
Actul unor disperați orbi, care, 
într-o tresărire asimilabilă in
stinctului de conservare, vor mai 
întîi să trăiască — distrugînd to
tul — înainte de a ști cum va trăi 
— cîștigînd.
PRESA SPORTIVA? Este limba 
lui Esop, în stare de lucruri mi
nunate, dar și îngrozitoare. La 
noi încă nu o văd nuanțată și 
prea capabilă de a ajuta efectiv 
fotbalul.
CRONICARUL SPORTIV? Con
deiul ce-și folosește limba ascu
țită pentru răfuieli personale, dar 
lipsit de curajul, mărturisirii cînd 
greșește sau nu știe !
SCRIITORUL SPORTIV ? „Ar
tist" al scrisului care folosește 
autoritatea prestigiului cîștigat și 
fluiditatea condeiului pe alt lim
baj decît cel al cronicarului de 
specialitate, pentru a-și impune 
părerea în rezolvarea racilelor fot
balului.
COMENTATORUL SPORTIV AL 
RADIO-ULUI ? Un observator 
care nu are timp de gîndire — 
datorită acțiunilor multiple — dar 
care vrea să spună ceea ce uneori 
nici nu se întîmplă pe teren, iar 
alteori de-abia fișteaptă să facă 
din ceea ce nu vede, o tragedie !
COMENTATORUL DE LA TELE
VIZIUNE ? Tehni cianul sau volu
bilul care se adresează telespec
tatorilor (privind de la fața lo
cului sau nu) cu gîndul să-i con
vingă uneori tocmai împotriva 
convingerilor formate ad-hoc.
ARBITRUL? La origine, un aspru 
judecător prin fluier al infracți
unilor comise în lumina regula
mentului ; astăzi, cel de-al 12-lea 
jucător suveran în stabilirea re
zultatului final.
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